
پرونده جام ملت های آسیا بسته شد

نیم قرن حسرت !
پرونده جام ملت های آسیای 2023 با قهرمانی تیم ملی فوتبال قطر بسته شد . بازی های این دوره در حالی با قهرمانی عنابی ها به پایان رسید که کمتر کسی حضور قطر و اردن را در فینال جا ملت های 
آسیا پیش بینی می کرد ، تیم های همچون ژاپن ، کره جنوبی ، ایران و عربستان و استرالیا بعنوان شانس های قهرمانی این دوره یکی پس از دیگری از رقابت ها کنار رفتند ، اردن در کمال شگفتی کره 
مدعی را کنار زد و برای اولین بار در تاریخ فوتبال ملی اش راهی دیدار نهایی ملت های آسیا شد و قطر هم با برتری برابر ایران در دیدار نیمه نهایی برای دومین بار متوالی این بار در خانه فینالیست شد .

یک فینال تمام عربی بین تیم های درجه دو آسیایی در این دوره با حذف بزرگان و مدعیان این جام رقم خورد ، اردن با حذف عراق و تاجیکستان و کره جنوبی دست به کار بزرگی زد و توانست به 
دیدار نهایی راه پیدا کند و قطر هم با عبور از فلسطین و ازبکستان و ایران ناباورانه به دیدار نهایی راه پیدا کرد...

دغدغه ی ایران و زندگی ایرانیان دال مرکزی متن است. امضاکنندگان به مطالبه  و فهرست 
کردن آرزوها اکتفا نمی کنند، دغدغه ی تحقق عملی شان را هم دارند و برای ایران و در جهت 
ترویج این رویکرد و نگاه و باز کردن روزنه حاضرند از آبرویشان مایه بگذارند. به ویژه در شرایطی 

که خالص سازان و براندازان و گذاری ها در سطح آرزواندیشی می مانند.
بیانیه ی۱۱۰ امضایی جمعی از دغدغه مندان توســعه و مردم ســالاری در ایران در دفاع از 
روزنه گشــایی در انتخابات ۱۴۰۲ با گذشت تنها یک روز از انتشارش واکنش های انتقادی و 
حمایتی گسترده ای را موجب و موضوع گفت وگو در حلقه ها و گروه ها و احزاب و شبکه های 
اجتماعی و تیتر رسانه های هر سه جریان بزرگ سیاسی کشور شد و بیش از بیانیه های تحلیلی 
دیگر در سال های گذشته مورد توجه )اعم از انتقادی و حمایت گرانه( قرار گرفت. چرا چنین شد 
وقتی ادبیات نسبتا فنی آن گروه های مرجع مدنی و سیاسی را هدف می گرفت و برای مخاطب 

وسیع نبود؟ به نظرم از جمله به شش علت مهم تر می توان اشاره کرد:
۱-محتوای بیانیه، راهبردی و استدلال محور و دارای غنای نظری و تجربی است. نشانه ای از 
این که لااقل بخشی از نیروهای جوان تر مصلح و توسعه گرا در ایران دارای نظریه ی تغییر اصلاح 
تدریجی گرا اند و این نظریه ی تغییر را متناسب با وضعیت کنونی ساختاری و نهادی حاکمیت 
و جامعه ی ایران و با بهره گیری از آخرین دستاوردهای نظری و تجربی جهانی روزآمد کرده اند. 
در متن نوعی نوسازی پایه ی نظری و ارتقای بنیه ی تئوریک سیاست اصلاح گرا دیده می شود 
که نشــانه ی مبارکی است از این که حامیان آن در ادبیات دهه ی ۹۰ میلادی و توصیه های 
برآمده از اجماع واشنگتن و حکمرانی خوب و گذارگرایی که اساسا برای نظم های دسترسی 
باز )و نه نظم دسترسی محدود ایران( است نمانده اند، متناسب با تحولات نظری و تجربی در 
ایران و پساخزانِ عربی و جهان روزآمد کرده اند و از ساختارها و زمینه های نهادی در حاکمیت و 
جامعه ی متکثر ایران تصویر واقع نگرانه ای دارند. حتی کسانی که با استدلال های متن مخالفند 

نمی توانند جدیت و اهمیت شان را انکار کنند.
2-دغدغه ی ایران و زندگی ایرانیان دال مرکزی متن است. امضاکنندگان به مطالبه  و فهرست 
کردن آرزوها اکتفا نمی کنند، دغدغه ی تحقق عملی شان را هم دارند و برای ایران و در جهت 
ترویج این رویکرد و نگاه و باز کردن روزنه حاضرند از آبرویشان مایه بگذارند. به ویژه در شرایطی 

که خالص سازان و براندازان و گذاری ها در سطح آرزواندیشی می مانند.
3- این که ۱۱۰ امضاکننده ی باکیفیت و شناســنامه دار پای یک بیانیه ی تحلیلی ۳ هزار 
کلمه ای و متنی راهبردی را امضا کنند در هر شرایطی اهمیت سیاسی و گفتمانی دارد و آن 

را شایسته ی توجه می کند.
4-سرمایه ی  اخلاقی تعدادی از امضاکنندگان )مثلا مهدی غنی و محمد ترکمان(، سرمایه 
ی فکری شان )از جمله محمد فاضلی، محمدمهدی مجاهدی، مقصود فراستخواه، علی هنری و 
محمدامین نیک جو(، تجربه ی سیاسی شان )از جمله اعضای ارشد چند حزب(، و شمار زیادی 
از نســلی جدیدی از اصحاب رسانه و فعالان سیاسی که دارای سوابق روشن و بعضا بنیه ی 
نظری معتنابه  اند، ترکیبی ساخته است که متن شان را پراهمیت می کند. حتی کسانی که با 

پیشنهاد متن همراه نیستند نمی توانند کیفیت امضاها را انکار کنند.
6-در متن بیانیه، توافق گرایی )به جای ستیزگرایی(، تدریجی گرایی، آرمان گرایی واقع نگرانه، 
مسیراندیشی در کنار هدف اندیشی، ائتلاف های حل مسأله ای، بلندمدت گرایی و دغدغه ی 
مصالح ملی برجستگی ویژه ای دارد که تاکنون به قدر کافی مورد عنایت مصلحان توسعه گرا و 
مردم سالار نبوده است و امضاهای پایین بیانیه نشانگر تقویت رویکردی است که در سال های 

پیش رو می تواند ببالد.
7-در ایــن بیانیه ی تحلیلــی حتی یک بار نام جبهه ی  اصلاحــات و اصلاح طلبی نیامده 
اســت و صرفا از مصلحان توسعه گرا دعوتی استدلال محور شده است که در انتخابات ۱۴۰۲ 
روزنه گشــایی کنند و با مصوبه ی جبهه ی اصلاحات که در تهران لیستی به نام جبهه داده 

نشود تعارضی ندارد. 
با این  حال، لیست امضاکنندگان نشان می دهد که وجود این گرایش جدی در میان رهبران و 
نهادها و بدنه ی یروهای اصلاح گرا و مدنی و روشنفکری قابل انکار نیست. نوعی تکثر راهبردی 
در جریان اصلاح گرا شایســته ی به رسمیت شناسی است که ضمن روشن بودن تمایزشان 
می توانند ائتلاف و همکاری جبهه ای هم داشــته باشند، همان طور که بخشی از این جریان 
می تواند از ائتلافی از نیروهای میانه برای شکل گیری اقلیتی باکیفیت و توسعه گرا در مجلس 

حمایت کند.
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آمارهای دولتی از کاهش تورم و افزایش رشــد اقتصادی و 
کاهش بیکاری حکایت دارد اما آثار این آمارها در جامعه نه 

تنها ملموس نیست بلکه معکوس است.
افزایش قیمت دلار مســئله جدیدی نیست و سالیان سال 
است با هر شوک خارجی یا داخلی اعم از سیاسی و اقتصادی 
قیمت دلار افزایش پیدا کرده است،مردم نیز با این افزایش 
قیمت خو نموده و همواره با انتظارات تورمی روزگار سپری 
کرده اند.فراموش نکنیم از منظر داخلی هر ساله با ناترازی و 
کسری های بودجه چندین هزار میلیادری روبرو هستیم و هر 
سال نیز این ناترازی ها بیشتر می شود،علت این ناترازی را 
باید در ساختار بودجه ، هزینه های مسرفانه دولتی و نهادهای 
حکومتی امثال نهادها و بنگاه های فرادولتی و تبلیغاتی ، که 
حدود 60 درصد بودجه مختص آنان اســت و بیش برآورد 
متوهمانه منابع بمنظور تراز بخشی ظاهری بودجه جستجو 

کرد .
لذا هرساله بودجه های سالیانه هزاران میلیارد تومان کسری 
پنهان در خود دارند که طی ســال خود را آشکار میکنند . 
در راستای تأمین کسری بودجه با توجه به ساختار معیوب 
اقتصاد دولتی سیاســی رانتی بانک مرکزی قادر نیست از 
طریق اعمال سیاستهای پولی ، کسری بودجه را با هدف مهار 
تورم تأمین کند ،از این رومبادرت به چاپ اسکناس می کند 
که نتیجه آن افزایش پایه پولی و نقدینگی و تورم است ،تورم 
ارزش پول ملی را پایین می آورد که نتیجه آن افزایش بهای 

ارزهای خارجی است .
با بالا رفتن بهای دلار در بازار غیرمتشــکل ارزی ، دولتها به 
سیاست پائین کشیدن و متعادل ســازی نرخ ارز از جمله 
مدیریت ارز شناور متوسل میشوند که البته موفقیت در این 
امر منوط به میزان ذخائر ارزی در حد مطلوب است . نرخ ارز 
شناور بر میزان سرمایه گذاری ، تولید و بطور کلی بر اقتصاد 
کشور عمیقا” تأثیر گذار است و نسبت به تحولات سیاسی 
داخلی بطور مثال نتایج انتخابات و خارجی نظیر شوکهای 

سیاسی و اقتصادی سریعا” واکنش نشان میدهند
اما اعمال ان سیاست در جمهوری اسلامی عمدتا” با هدف 
تأمین منافع دولتی و حاکمیتی صــورت میگیرد ازجمله 
معمولا” در پایان سال نرخ ارز را بمنظور افزایش درآمدهای 
ریالی و تأمین حقوق و مزایا و عیدی کارکنان و سایر کسری 
های بودجه بالا میبرند که آثار تورمی آن بزیان منافع ملی 
اســت . ،در این بین مردم هم ناگزیر بدنبال این سیاســتها 
کشیده میشــوند و در حقیقت پرداخت کننده هزینه های 

ناکارآمدی سیاست های اقتصادی دولت هستند .
از زمانی که آقای فرزین بر سر کار آمد با تعیین ارز 28500 
تومانی ، دلار دچار جهش تندی شد اما تا قبل از مسئله غزه، 
که به یک جنگ تمام عیار اسرائیل و فلسطین تبدیل و پای 
حزب الله و حوثی ها را نیز به این نا آرامی ها بازکرد دلار در 
کانال 50 هزار تومان با دامنه حدود 1000 تومان در نوسان 
بود ، اما با افزایش انتظارات تورمی بسبب تشدید تحریمهای 
غرب و ادعای غرب مبنی بر نقش جمهوری اسلامی دربروز 
این ناآرامیهــا ، قیمت دلار از 58 هزار تومان هم فراتر رفت 
که با اعلام  بی اطلاعی جمهوری اسلامی از حمله حماس و 

خودانگیختگی حوثی ها در نا امن کردن دریای سرخ، علیرغم 
حمایت های ایدئولوژیک از این نیروها ، و با کش دار شدن 
جنگ غزه ، بتدریج اندکی از انتظارات تورمی جامعه کاسته 
شــد و دلار به حدود 56 هزار تومان عقب نشینی کرد . که 
البته فرصتی بود برای دولت که دلار های نفتی را بیشــتر 

بفروشد و بخشی از کسری بودجه خود را تأمین کند .
باید توجه داشت که افزایش قیمت دلار بر روی همه کالاها 
تاثیر می گذارد و کالاها گران می شوند و این نشان از تورم 
است،یک فرقی میان تورم و گرانی وجود دارد .تورم افزایش 
مســتمر قیمت هاست ،اما در گرانی یک دفعه قیمت ها در 
بعضی از بخش ها بالا مــی رود ولی این گرانی که در ایران 
ایجاد می شــود عین تورم است.یعنی گرانی در تمام بخش 
ها ایجاد می شــود و همینطور افزایشی می شود بنابراین با 
افزایش بهای دلار ، از ارزش پول ملی کاســته میشــود و با 
کاهش ارزش پول ملی بر ارزش دلار افزوده میشــود بدین 
مفهوم که اثر معکوس این دومتغیر نســبت به یکدیگر دو 

سویه است ،
در حــال حاضر دولت با تنگنای ارزی و ریالی روبروســت . 
طبق آماری که بارها از سوی مسئولین اعلام شده موجودی 
صندوق توســعه ملــی بیش از 10 میلیارد دلار نیســت و 
براســاس آماری دیگر در دولت آقای رئیسی بطور میانگین 
حدود یک میلیارد و دویست میلیون دلار در ماه از حساب 
صندوق برداشت شده اســت. ضمنا بر اساس قانون بودجه 
1402 برآورد از درآمدها 2263 تریلیون تومان بوده که بنا 
بر گزارش رئیس سازمان برنامه و بودجه در هفت ماه ابتدای 
امســال 30 درصد از درآمدها محقق نشده ، یعنی در 7 ماه 
ابتدای سال با 400 تریلیون تومان کسر بودجه روبرو بودیم 
که بگفنه وی عمدتا” ناشی از کاهش درآمدهای نفتی و عدم 
تحقق واگذاری دارائی های دولت و همچنین درآمد حاصل 
از مولد ســازی است که بر اساس آمار همین منبع از 104 
تریلیون تومان برای کل امسال در 7 ماه ابتدای سال تنها 10 
تریلیون تومان از این محل به حساب خزانه واریز شده است ،
بدیهی است استمرار این روال کسر بودجه امسال را به حدود 
680 تریلیون تومان میرســاند . که البته چون استقراض از 
بانک  مرکزی خط قرمز دولت رئیسی است ، از این رو با وام 
گرفتن از بانکهای دولتی ، که خود نوعی دور زدن استقراض از 
بانک مرکزی است و استفاده از ذخائر مازاد شرکتهای دولتی 
و افزایش قیمــت دلار و فروش اوراق قرضه تأمین میکند . 
اما با این وصف نمیتوان منکر رشــد نرخ تورم شد ، گرچه 
آمارهای دولتی از کاهش تورم و افزایش رشــد اقتصادی و 
کاهش بیکاری حکایت دارد اما آثار این آمارها در جامعه نه 

تنها ملموس نیست بلکه معکوس است.
گرچه بخشی از کسری بودجه از افزایش قیمت دلار تأمین 
شده ، و به نفع دولت بوده است ، اما کنترل آن از دست دولت 
بسبب تنگناهای ارزی خارج ، و در اعمال سیاست مدیریت 
ارز شناور ناتوان است .با این وصف بنظر میرسد تحولات تازه 
ای در صحنه بین المللی در حال وقوع است که در مجموع 
افزایش قیمت دلار و کاهش ارزش پول ملی را در پی خواهد 

داشت .

فعال سیاســی نزدیک به علی لاریجانی گفت: امیدوارم 
اعتدال و توســعه آنقدر نامزد داشــته باشــد که بتواند 
رقابــت کند چون هر چه رقابت انتخاباتی داغ تر شــود 
میزان مشارکت نیز بالاتر خواهد رفت.در دو هفته پایانی 
مانده به زمان برگزاری انتخابات هستیم، معادلات عرصه 
رقابت شفاف شده است. اصلاح طلبان قصدی برای ارائه 
لیست در تهران ندارند اما اعتدالی ها همچنان عزم شان 
برای حضــور هرچه قوی در صحنه جزم اســت.منصور 
حقیقت پور درباره میزان توفیق لیست اعتدال و توسعه 
در تهران گفت: وقتی به صحنــه رقابت نگاه می کنیم، 
شخصا این سئوال برایم پیش می آید که مگر از اصلاح 
طلبان و اعتدالی ها کســی در صحنه انتخابات مجلس 

باقی مانده است؟ 
منتظر هســتیم ببینیم که در زمان آغــاز تبلیغات چه 
فهرست هایی در عرصه انتخابات اعلام حضور می کنند.
وی شــرایط انتخابات مجلس را خیلی نامتقارن خواند و 
افــزود: تمام نیروها و امکانــات در اختیار جریان مقابل 
قــرار دارد و آن جریــان همه جوره تقویت شــده اما از 
جریان اصلاحات و اعتدال چیزی نمانده اســت و واقعا 
نمی دانم کــه چه طوری می خواهند بــا این وضعیت 

فهرست انتخاباتی در تهران بدهند.
این نماینده ادوار مجلــس اظهار کرد: از جبهه پایداری 
چند نفر ردصلاحیت شــدند؟ هیچ کس اما از جریانات 

دیگر چند نفر ردصلاحیت شــدند؟ خیلی. چه طور آنها 
می تواننــد کنار هم قرار بگیرند و بــدون هیچ نیرویی 
لیســت قوی ببندنــد؟ امیدواریم منویــات مقام معظم 

رهبری درباره رقابت و پرشوری انتخابات محقق شود.
وی با بیان اینکه شــیب تنــد ردصلاحیت ها را در این 
دوره از انتخابات تجربه کردیم، افزود: تعداد قابل توجهی 
نامزد از جریان منتقد ریختند، به طوری که معادلات به 
سمتی پیش رفت که واقعا نمی شود مجموعه ها ائتلاف 
کنند تا رقابتی قوی شــکل بگیرد. امیــدوارم اعتدال و 
توســعه آنقدر نامزد داشته باشــد که بتواند رقابت کند 
اما آنچه من می دانم دســتش خالی است و کسی را در 

تهران ندارند.
حقیقت پور درباره اعلام آمادگی اعتدال و توســعه برای 
ارائه فهرســت 30 نفره در تهران گفت: البته امکان دارد 
اعتدال و توسعه بخواهد از شهرستان ها نامزدهایی را به 
تهران منتقل کند. چنین راهبردی هم خوب است چون 
هر چه رقابت انتخاباتی داغ تر شــود میزان مشــارکت 
نیز بالاتر خواهد رفت.این فعال سیاســی نزدیک به علی 
لاریجانی درباره تصمیم انتخاباتی جریان علی لاریجانی 
افزود: ما و شــخص آقای لاریجانی گفته بودیم لیســت 
انتخاباتــی نمی دهیــم و جا دارد کســانی که به دروغ 
گفتند آقای لاریجانی لیست انتخاباتی می دهد، بیایند 

و از مردم عذرخواهی کنند.

در میز مذاکره برای بازگرداندن ثبات نیم  بند به منطقه، 
»به رسمیت شــناختن یک جانبه کشور فلسطینی« و 
»ضرب الاجل ۱۰ مــارس« به ترتیب ابــزار چانه زنی و 
اهرم فشار هســتند. یک روز بعد از هشــدار »بنیامین 
نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم صهیونیستی مبنی بر اینکه 
دیکته جامعه بین الملل درباره به رسمیت شناختن یک 
جانبه کشور فلسطینی را برنمی تابد، »امانوئل مکرون« 
رئیس جمهور فرانســه، او را به چالش کشید.مکرون با 
بیان اینکه به رســمیت شناختن دولت فلسطینی دیگر 
برای فرانسه تابو تلقی نمی شــود، این طور القا کرد که 
اگر تلاش ها برای به  سرانجام رســاندن راه حل دو دولتی 
به واسطه کارشکنی تل آویو بی نتیجه بماند، پاریس )به 
طور یک جانبه( درباره این موضوع تصمیم گیری خواهد 
کرد.البتــه در فقــدان مذاکرات واقعــی، هرگونه اقدام 
یک جانبه از ســوی فرانسه یا هر کشــور دیگر، تغییری 
در وضعیــت میدانی نمی  دهد، اما در عین حال، وزنه ای 
نمادین و دیپلماتیک تلقی می شود.اظهارات مکرون در 
بســتر اقدام نمادین پارلمان فرانسه که در سال ۲۰۱۴ 
دولت را به تلاش برای به رســمیت شــناختن کشــور 
فلسطینی موظف کرد، قابل ارزیابی است. اگرچه پیشتر، 
آمریکا و انگلیس هم گمانه زنی هایی را مبنی بر احتمال 
به رسمیت شناختن دولت فلسطینی مطرح کرده بودند؛ 

این نخســتین بار اســت که یکی از رؤســای جمهوری 
فرانسه اظهارنظر مشابهی را مطرح می  کند.

به گزارش آنا، روز جمعه، نتانیاهو در شــبکه اجتماعی 
اکس )توئیتر ســابق( نســبت به هر گونه به رســمیت 
شــناختن یک جانبه کشــور فلســطینی که با اسرائیل 
هماهنگ نشده باشد، هشدار داد. آنچه در صفحه توئیتر 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی مطرح شد، واکنشی بود 
به طرح صلحی که پیشتر »واشینگتن پست« درباره آن 
گمانه زنی کرده بود.وی در توجیه موضع خود، این طور 
ادعا کرد که »چنین اقدامی پاداش به طراحان حمله ۷ 
اکتبر اســت و از هرگونه توافق صلح در آینده جلوگیری 
می کند.« در ادامه این ادعا، این طور اســتدلال می شود 
که »توافق صلح خاورمیانه تنها در مذاکرات مســتقیم 
بدون پیش شــرط امکان پذیر اســت.«در واقع آنچه در 
صفحه توئیتر نخست وزیر رژیم صهیونیستی مطرح شد، 
واکنشی بود به طرح صلحی که پیشتر »واشینگتن پست« 
درباره آن گمانه زنی کرده بود.این روزنامه روز پنجشنبه 
۲۶ بهمــن گــزارش داد کــه ایالات متحــده با برخی 
کشور های عربی از جمله عربستان سعودی، مصر، اردن، 
امارات و قطر در پی تهیه یک »طرح پســاجنگ« برای 
منطقه اســت که شامل یک جدول زمان بندی مشخص 

برای تأسیس کشور فلسطینی می شود.

اهمیت بیانیه ی ۱۱۰ امضایی آنها که گفتند لاریجانی لیست می دهد، از مردم عذرخواهی کنندهزینه سیاست های غلط اقتصادی دولت را مردم می پردازند

با ورود یک بازیگر جدید کارت »استقلال فلسطین« روی میز مذاکره پاس کاری می شود؛ 

ثبات منطقه در گرو فرجام فلسطین

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

کارنامه چهار ساله مجلس یازدهم نیم نگاهی به 

چه کارهایی روی زمین ماند؟ 

90درصد روانکار مورد نیاز کشور 
توسط شرکت های داخلی تأمین می شود

سهم ناچیز ایران
 در بازار روغن جهان

زورخانه ها ،نخستین باشگاه های ورزشی جهان 

قا؛ بنایی جدید  زورخانه علیقلی آ
به سبک و سیاق قدیم

دیابتی ها به وزنه های حمایتی بیشتری نیاز دارند

دیابتی ها در انتظار بیمه 

ماجرای پرداخت یارانه 220هزار تومانی
 برای شهروندان دردسر شده است

سردرگمی مردم از ضعف اطلاع رسانی

هزینه سیاست های غلط اقتصادی دولت 
را مردم می پردازند

محمود جامساز / اقتصاددان
آمارهــای دولتی از کاهش تورم و افزایش رشــد 
اقتصادی و کاهش بیــکاری حکایت دارد اما آثار 
این آمارها در جامعه نه تنها ملموس نیست بلکه 
معکوس است.افزایش قیمت دلار مسئله جدیدی 
نیست و سالیان ســال است با هر شوک خارجی 
یا داخلی اعم از سیاســی و اقتصادی قیمت دلار 
افزایش پیدا کرده اســت،مردم نیز با این افزایش 
قیمت خــو نموده و همواره بــا انتظارات تورمی 
روزگار ســپری کرده اند.فراموش نکنیم از منظر داخلی هر ساله با ناترازی و 
کســری های بودجه چندین هزار میلیادری روبرو هستیم و هر سال نیز این 

ناترازی ها بیشتر می شود...

جهان در شوک مرگ مرموز ناوالنی؛ 

مرگ طبیعی یا قتل در زندان؟
مهسا مژدهی

واقعیت این اســت که پوتین در آســتانه یک انتخابات قرار دارد و هر چند 
نامزدهای رقیب از نزدیکان به کرملین به حســاب می آیند اما زمان حساسی 
را می گذراند. بعید اســت که رئیس جمهور فعلی روســیه در آینده نزدیک 
کرملیــن را ترک کند و به همین خاطر ناوالنی با یک حکم طولانی زندان و 
در حالی که بنیادهایی که تاســیس کرده عملا فعالیتی ندارند، رقیبی برای 

پوتین تلقی نمی شوند... 

متن کامل در همین صفحه  
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محمود جامساز/ اقتصاددان  
گفت وگوبا حقیقت پور  حمیدرضا جلائی پور  

۲۰ میلیون دلار درآمد ارزی
 با بازسازی قطعات نیروگاهی
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جهان در شوک مرگ مرموز ناوالنی؛ 

مرگ طبیعی یا قتل در زندان؟
مهسا مژدهی 	

واقعیــت این اســت کــه پوتین در آســتانه یک 
انتخابات قــرار دارد و هر چند نامزدهای رقیب از 
نزدیکان به کرملین به حســاب می آیند اما زمان 
حساســی را می گذرانــد. بعید اســت که رئیس 
جمهور فعلی روســیه در آینــده نزدیک کرملین 
را تــرک کند و بــه همین خاطــر ناوالنی با یک 
حکــم طولانی زندان و در حالی که بنیادهایی که 
تاســیس کرده عملا فعالیتی ندارند، رقیبی برای 
پوتین تلقی نمی شوند. با این حال و در شرایطی 
که ناوالنی یک بار تا پای مرگ به وسیله سم رفته 
اســت، شــانه خالی کردن از مرگ او برای مسکو 

سخت خواهد بود.
ظهر جمعه خبر مــرگ ناوالنی مهم ترین مخالف 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روســیه مانند یک 
بمب در سراسر جهان سروصدا به پا کرد. ناوالنی 
در زمان مرگ ۴۷ ســال داشت و از سه سال قبل 
در زندان به ســر می برد. او از دو ماه قبل در یکی 
از بدنام ترین زندان های روسیه محبوس بود. طبق 
اعلام روس ها ناوالنــی روز جمعه برای پیاده روی 
رفته بود که ناگهان احساس بدحالی کرد و کمی 
بعد جان ســپرد. خانواده ناوالنــی و وکیل او این 

سناریو را نپذیرفته اند.

ناوالنی که بود؟  
الکســی ناوالنی متولد روز چهار ژوئن سال ۱۹۷۶ 
در غرب منطقه مســکو بود. ناوالنی پیش از آنکه 
تبدیــل به مخالف پوتین شــود یک وبلاگ نویس 
روس بود که توانست طرفدارانی را دور خود جمع 
کند. او در آن زمان به انتقاداتی از فســادمالی در 
مسکو می پرداخت. در ســال ۲۰۱۰ او بنیادی را 
برای مبارزه با فسادمالی در روسیه بنیان  گذاشت.
او در سال ۲۰۱۳ از سوی دادگاه به حبس تعلیقی 
متهم شد. الکســی ناوالنی در سال ۲۰۱۴ تحت 
بازداشــت خانگی قرار گرفت و از داشتن اینترنت 

منع شد. 
در اوت ســال ۲۰۲۰ ناوالنی که در آن زمان یک 
مخالــف جدی پوتین بود، تا پــای مرگ رفت. او 
ماده شــیمیایی نوویچوک در ســیبری و پیش از 
سوار شدن به هواپیما مسموم شد و وقتی در زمان 
پرواز هوشیاری اش را از دست داد،  اطرافیانش او را 
با هواپیما به برلین فرستادند. در آن زمان شانس 
زیادی برای زنده ماندن ناوالنی وجود نداشت. اما 
در نهایت او دوام آورد ودر بازگشــت به روســیه 
دســتگیر شد و حکم ۱۹ ســال زندان را دریافت 

کرد.
او روز پنجشــنبه برای آخرین بار از طریق تماس 
ویدئویــی در دادگاه حضور پیدا کــرده بود. این 
تصاویر که جمعه منتشر شدند، ناوالنی را سرحال 

و در حال شوخی با دیگران نشان می دهد.

واکنش ها به مرگ ناوالنی  
واکنش ها به مرگ الکســی ناوالنی در سرتاســر 
جهان دیده شده اســت. مرگ ناوالنی همزمان با 
کنفرانس مونیخ اتفاق افتاد و همین موضوع باعث 
شــد تا رهبران جهان در این اجلاس به بررســی 
اتفاق بپردازند. آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان 
ملل متحد ســاعاتی پس از اعلام خبر درگذشت 
الکسی ناوالنی، خواستار انجام یک »حقیق کامل، 
معتبر و شــفاف در مورد شــرایط مرگ الکســی 

ناوالنی در زندان روسیه شد.
دیوید کامرون، وزیر خارجــه انگلیس روز جمعه 
اعلام کرد که ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهوری 
روسیه باید مســئول مرگ الکسی ناوالنی، منتقد 

روسی دانسته شود.
ولودیمیر زلنســکی، رئیس جمهــور اوکراین روز 
جمعه مدعی شــد که ولادیمیر پوتین مســئول 
مرگ الکسی ناوالنی، مخالف اصلی رئیس جمهور 

روسیه است.
بلینکن وزیرخارجه آمریکا مسئولیت مرگ ناوالنی 
را بــر دوش پوتیــن انداخت و گفــت این اتفاق 
نشــان دهده ضعف و پوســیدگی قلب سیستمی 
اســت که پوتین ساخته. روســیه مسئول این امر 
است. سالیوان مشاور امنیت ملی امریکا هم گفت 
با توجه به سابقه زشت و طولانی دولت روسیه در 
آسیب رســاندن به مخالفان خود سوالات واقعی 
و مســلمی در مورد آنچه اتفاق افتاده ایجاد شده 

است.
جو بایدن، رئیس جمهوری ایالات متحده آمریکا 
نیــز ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روســیه را 
مســئول مرگ ناوالنی خواند. بایدن خاطرنشــان 
کــرد که خبر مرگ ناوالنی او را »متعجب« نکرده 
است. او همچنین با بیان اینکه مسکو درباره مرگ 
ناوالنی روایت خود را تعریف می کند گفت: اشتباه 

نکنید، پوتین مسئول مرگ ناوالنی است.
لیوبوف ســوبول، متحد ناوالنــی گفت که اگرچه 
مــردم برای ادای احتــرام به ناوالنــی در یادبود 
قربانیان ســرکوب سیاســی دوران شــوروی گل 
می گذاشــتند، اما فضای سیاســی سرکوبگرانه به 
گونه ای است که هرگونه اعتراض خیابانی را برای 

شرکت کنندگان خطرناک می کند.
یولیــا ناوالنایا، همســر الکســی ناوالنــی که در 
کنفرانس امنیتی مونیخ در آلمان حضور داشــتاز 
جامعه بین المللی خواســت تــا علیه انچه او رژیم 
وحشتناک روســیه خوانده مبارزه کنند. یولیا در 
مورد مرگ شوهرش گفت: نمی دانم باید این خبر 
وحشــتناکی را که شــنیده ایم باور کنیم یا نه. او 
گفت که ولادیمیر پوتین و دولت او بی وقفه دروغ 

می گویند.
اولاف شــولتز، صدراعظم آلمان که کشــورش در 
ســال ۲۰۲۰ به طور موقت به ناوالنی پناهندگی 
اعطا کرده بود، مدعی شد که مرگ منتقد کرملین 

ماهیت دولت مسکو را آشکار می کند.

باکو هم به طالبان سفارت داد
وزارت امــور خارجــه دولــت سرپرســت 
افغانستان، از باز شدن ســفارت آذربایجان 

برای نخستین بار در افغانستان خبر داد.
 عبدالقهــار بلخــی ســخنگوی وزارت امور 
خارجه دولت سرپرســت افغانستان، با نشر 
خبرنامــه ی از دیدار معارفه مولوی امیرخان 
متقی سرپرســت این وزارت بــا آقای الهام 
محمدوف سفیر کشــور آذربایجان در کابل 
خبر داد. سفیر آذربایجان در این دیدار، نامه 
رســمی وزارت امور خارجه آن کشور را در 
مورد افتتاح سفارت اش در کابل به سرپرست 

وزارت امور خارجه افغانستان تحویل داد.
طرفین در این دیدار آغاز روابط دیپلماتیک 
همکاری هــای  آذربایجــان،  و  افغانســتان 
اقتصادی و بسیاری موضوعات دیگر صحبت 
ســفارت جمهوری  افتتاح  متقــی،  کردند. 
آذربایجان در کابل بــرای اولین بار و اعزام 
دیپلمات ها در سطح سفیران را تحولی مهم 
در روابط دوجانبه خواند و آن را نشانه خوبی 
از دوستی افغانستان و آذربایجان عنوان کرد.

موضع جنجالی مکرون
 علیه رژیم صهیونیستی؛

 به طور مستقل عمل می کنیم
امانوئــل مکــرون، رئیس جمهور فرانســه 
می گوید به رسمیت شناختن کشور فلسطین 
دیگر یک تابو برای پاریس نیســت و اعلام 
کرد اگر تلاش ها برای راه حل دو دولتی به 
دلیل مخالفت اسرائیل متوقف شود، فرانسه 
می تواند مستقلا در این خصوص عمل کند.

هرچند بــه رســمیت شــناختن یکجانبه 
فلســطین از سوی فرانســه بدون مذاکرات 
واقعی، تغییر چندانــی در وضعیت میدانی 
ایجــاد نمی کنــد امــا از نظــر نمادیــن و 
دیپلماتیک دارای وزن قابل توجهی خواهد 
بود. بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل 
مخالفت خود را با حاکمیت فلســطین اعلام 
کرده و گفته است که در مورد کنترل کامل 
امنیتی اسرائیل در مناطق فلسطینی سازش 
نخواهد کرد و با تشــکیل کشــور مستقل 

فلسطینی مخالف است.

کره شمالی، واشنگتن و سئول را متهم کرد

جدال بر سر جاسوسی هوایی! 
کره شــمالی اقدامات کــره جنوبی و ایالات 
متحده را محکوم کرد و آن ها را به تشــدید 
تنش در شــبه جزیره کره از طریق تشدید 

فعالیت های نظارت هوایی متهم کرد.
بر اســاس بیانیه خبرگــزاری مرکزی کره 
اقدامات  ایــن  یانگ  پیونــگ   ،)KCNA(
را تحریــک آمیز توصیف کرد. کره شــمالی 
هشــدار داد که از نزدیــک این فعالیت های 
نظامی را زیر نظر دارد و آماده است تا در هر 

لحظه از دشمنان خود انتقام بگیرد.
به دنبال یک سری آزمایش های تسلیحاتی 
کره شــمالی در سال جاری، از جمله پرتاب 
موشــک و شــلیک توپخانــه در مجاورت 
مرز های دریایی بین کره، سئول و متحدش 

آمریکا اقداماتی انجام دادند.
کره شــمالی در 24 ژانویه چندین موشک 
از نوع موشــک های کروز استراتژیک جدید 
خود به نام Pulhwasal-3-31 را به سمت 
دریای زرد در نزدیکی پیونگ یانگ شــلیک 
کرد و چهــار روز بعد دوباره 2 موشــک را 
در نزدیکی شــهر بندری خود در سینپو در 

استان هامگیونگ جنوبی پرتاب کرد.

دیوارکشی اسرائیل در غزه؛

 مصر واکنش نشان داد
تصاویــر ماهواره ای از مرز مصــر با نوار غزه 
نشان می دهد که این کشور در حال ساخت 

دیواری در نزدیکی این باریکه است.
ســاخت این دیوار در نزدیکی مرز نوار غزه 
از ســوی مصر در حالی صورت می گیرد که 
نگرانی ها از حمله احتمالی اسرائیل به شهر 
رفح در جنــوب باریکه غــزه افزایش یافته 
است. قاهره به اســرائیل هشدار داده است 
تا از جابجایی اجباری ســاکنان نوار غزه به 

داخل خاک مصر بپرهیزد. 
با این حال تصاویر ماهواره ای حاکی اســت 
که مصر با ساخت دیوار در شبه جزیره سینا 
در نزدیکی نوار غزه برای چنین ســناریویی 
آماده می شــود. مقام های مصر به طور علنی 
ساخت چنین دیواری را اعلام نکرده اند. آنها 
همچنین هشــدار داده اند که حمله اسرائیل 
به رفح و جابجایی فلسطینیان ساکن غزه به 
داخل خاک مصــر می تواند توافق صلح بین 

دو کشور را به خطر بیاندازد. 

در ایــن گزارش به گزیــده ای از عملکرد 
مجلــس یازدهم اشــاره خواهیــم کرد. 
شــمارش معکوس برای دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی آغاز 
شــده و حدود دو هفته دیگــر مردم باید 
برای انتخــاب نمایندگانی کاردان و اصلح 
پای صندوق هــای رای بروند و نظر به این 
که چندماهی بیشــتر به پایان کار مجلس 
کارنامه  به  نگاهی  نیم  نمانده  باقی  یازدهم 
چهار ســاله نمایندگان این دوره خواهیم 

داشت.

مجلس برای مسکن چه کرد؟  
اگرچه انتقادات زیادی به عملکرد مجلس یازدهم 
وجود دارد، اما نمی توان از مصوبات مهم وکلای 
ملت در خصوص بازار مســکن چشم پوشی کرد؛ 
به عنوان مثــال قانون جهش تولید مســکن از 
آن دســته قوانین راهگشــایی بود که به منظور 
افزایش ساخت و ساز مســکن به تصویب رسید 
تا مجوز های سازوکار های لازم برای ساخت یک 

میلیون خانه در سال فراهم شود.
 قانون مالیات بر خانه هــای خالی نیز به منظور 
احتکار مسکن در سال ۹۹ توسط مجلس یازدهم 
مصوب شــد. همچنین وکلای ملــت با تصویب 
طرح کنترل و ســاماندهی اجاره بهای مســکن 
تلاش کردند تا بازار آشــفته را منسجم تر کرده و 

راه را بر سوءاستفاده گران ببندند.

رفع موانع اشتغال جوانان / افزایش حقوق   
بازنشستگان

قانون تســهیل صــدور مجوز های کســب و کار 
توسط مجلس یازدهم به تصویب رسید و اکنون 
بیش از یک میلیون نفــر در درگاه ملی مجوز ها 
ثبت نــام کرده اند؛ همچنین در زمینه اشــتغال 
اســتناد بودجه سالیانه، ســال ۱۴۰۰، ۲۰ هزار 
میلیارد تومان، ســال ۱۴۰۱، ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان و ســال جاری ۱۸۰ هــزار میلیارد تومان 
برای تســهیلات اشــتغال جوانان در نظر گرفته 
شــد. البته مجلس انقلابی از بازنشســتگان هم 
غافل نبود و به اصلاح ناترازی در پرداخت حقوق 
آنان پرداخت به نحوی که در برنامه هفتم کشور، 
نسبت به اصلاح آن اقدام شد و بنابر آن در سال 
اول اجرای برنامه هفتم، ۴۰ درصد، ســال دوم و 
سوم هر ســال ۳۰ درصد به حقوق بازنشستگان 

اضافه می شود.

پیگیری طرح    ســاماندهی صنعت خودرو/ 
مالیات بر عایدی ســرمایه برای بســتن راه 

سوداگران 
یکی از مسائلی که مجلس یازدهم از ابتدای آغاز 
به کار خــود پیگیر آن بود بحــث خودرو بود و 
بنابراین طرح ســاماندهی صنعــت خودرو را به 
تصویب رســاند؛ اگرچه این مصوبه مهم چندین 
بار با مخالفت و اعتراض مواجه شد، اما در نهایت 
با پیگیری های رئیس مجلس در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، نهایی شــد. براساس این مصوبه 
ضمن قانونی شــدن واردات خــودرو، تمهیدات 
لازم بــرای ارتقای تولید داخلــی در نظر گرفته 
شده است ؛ در واقع هدف مجلس از تصویب این 
طرح این بــود که که با واردات خودرو و افزایش 
عرضه خودرو به بازار، شــاهد تعادل و ایجاد یک 

بازار رقابتی باشیم.
همچنیــن یکی از مهمترین پایه های مالیاتی که 
در بسیاری از کشورهای جهان اجرایی می شود، 
مالیات بر عایدی سرمایه است. این مالیات دلالی 
و ســوداگری در بازارهای مختلف مثل مسکن را 
به شدت کاهش می دهد و نمایندگان با پیگیری 
طرح مالیات بر عایدی سرمایه تلاش کردند تا راه 

را بر سوداگران ببندند.

اصلاح ساختار بودجه و بانکداری اسلامی   
اصلاحات ســاختاری بودجه از جمله توصیه ها و 
راهبرد های مهم مورد تأکید مقام معظم رهبری 
در ســال های اخیر بوده است که مجلس یازدهم 
برای تحقق این مســئله، »طــرح برخی احکام 
مربوط به اصلاح ســاختار بودجه کل کشور« را 

تدوین و سپس تصویب کرد. 
همچنین بســیاری از مشــکلات اصلی اقتصاد 
ایران مانند تورم بالا، ریشــه در اشــکالات نظام 
بانکــی دارد و امکان رفع این مشــکلات بدون 
اصــلاح قوانین اصلی بانکی کشــور وجود ندارد. 
در همیــن زمینه، کمیســیون اقتصادی مجلس 
»طرح بانکداری جمهوری اســلامی ایران« را به 
تصویب رســاند که کلیات ایــن طرح در صحن 
علنی مجلس به تصویب رسید که می تواند زمینه 

را برای بانکداری بدون ربا فراهم کند.

خانواده اولویت اصلی بهارستان نشینان  
یکی از کارکرد های مثبت و غیرقابل انکار مجلس 
یازدهم تصویــب طرح جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده بود که پس از هفت ســال از نخستین 
اعلام وصــول خود در مجلس نهم، ســرانجام با 
همت نمایندگان مجلس یازدهم به تصویب رسید. 
با وجود خطر قریب الوقوع ســالمندی و کاهش 
جمعیت کشور این طرح را می توان نقطه عطفی 

در کارنامه مجلس یازدهم تلقی کرد.
 البته چندی پیش زهره سادات لاجوردی، عضو 
هیئت رئیسه کمیسیون فرهنگی در گفت وگویی 
متذکر شــده بود که تا پایان سال ۱۴۰۱، از ۱۰ 
هزار میلیارد تومان بودجه مربوط به قانون جوانی 
جمعیت، هیچ بودجــه ای برای اجرای این قانون 
تخصیص نیافته است که این امر بیانگر این است 
که دولت باید همپوشــانی بیشتری برای تحقق 
مصادیق چنین طرح هایی با مجلس داشته باشد.
بیمه شــدن درمان زوج های نابــارور، پرداخت 
تســهیلات برای تولد هر فرزند، افزایش مرخصی 
زایمــان بانوان باردار، پوشــش بیمه ای خدمات 
ســلامت زنان، ممنوعیت تعدیل نیروی کار افراد 
دارای سه فرزند، فروش بدون قرعه کشی خودرو 
پس از تولد فرزند دوم بــه مادران، پرداخت وام 
۱۵۰ میلیونی مســکن و افزایــش ۲۵ درصدی 
ســقف تســهیلات آن به ازای هر فرزند، کاهش 
یکسال سن بازنشســتگی مادر به ازای تولد هر 
فرزنــد، بیمه رایگان مادران خانه دار دارای ســه 
فرزند و بیشتر، روستایی و عشایری و دورکاری و 
اختیاری بودن شیفت شب برای مادران باردار و 
دارای فرزند شیرخوار شاغل از جمله حمایت هایی 
است که در این قانون برای حمایت از خانواده و 

جوانی جمعیت پیش بینی شده است.
همچنیــن لایحه حجاب و عفــاف لایحه ای بود 
که با ۱۵ ماده از ســوی دولت به مجلس شورای 
اســلامی ارائه شــد و با توجه به اینکه ایراداتی 
داشــت، در مجلس و به ویژه کمیسیون قضایی 
و حقوقی چکش کاری شد و به بیش از ۷۰ ماده 

رسید.
مجلس شــورای اســلامی بحث هــای فرهنگی، 
اجتماعی و ایجابی یا همان مصوبات شورای عالی 

انقلاب فرهنگی را به این لایحه اضافه کرد، تا این 
قانون فقط سلبی نباشد. البته این لایحه هنوز در 
مرحله بررســی در شورای نگهبان است و تبدیل 
به قانون نشــده اســت، اما مراحل نهایی را طی 

می کند.

رد    کاهش  و  مجلس  انتخابات  قانون  اصلاح 
صلاحیت ها

مقــام معظم رهبــری بار ها از جملــه در دیدار 
نماینــدگان مجلس یازدهم بــر پیگیری اصلاح 
قوانین انتخابات به عنوان یک مطالبه از مجلس 
تاکید کردند. نمایندگان مجلــس به دنبال این 
مطالبــه رهبر انقلاب منتظر لایحه ای از ســوی 
دولت بودنــد، اما به دلیل تاخیــر قوه مجریه و 
اهمیت این موضوع »طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی« را با لحــاظ کردن 
سیاست های کلی انتخابات ابلاغی از سوی مقام 

معظم رهبری در دستور بررسی قرار دادند.
بررســی این طرح چندین مــاه در مجلس طول 
کشــید و رفت و برگشــت هایی بیــن مجلس و 
شورای نگهبان داشت و سرانجام شورای نگهبان 
این طرح ۵۷ ماده ای را تأیید کرد. یکی از موارد 
مهمی کــه در ایــن قانون لحاظ شــده مرحله 
پیش ثبت نام در انتخابات مجلس قبل از ثبت نام 
اصلی اســت و هدف این اســت که داوطلبان در 
مرحله پیش ثبت نام، مدارک خود را ارائه کنند و 
اگر در این زمینه مشکلی نداشتند، بتوانند ثبت 
نــام اصلی را انجام دهند. این تدبیر تا حد بالایی 

از رد صلاحیت ها می کاهد.
همچنیــن زمان بررســی صلاحیت ها از ســوی 
نهاد هــای نظارتی مانند شــورای نگهبان نیز تا 
حــد زیادی افزایش یافت تا ایــن نهاد ها فرصت 
کافی برای بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات 

مجلس را داشته باشند.

اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت   
از منافع ملت

قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت 
از منافع ملــت، تجلی نقش آفرینی موثر مجلس 
یازدهم در ریل گذاری مسائل مربوط به سیاست 
خارجی و امنیت ملی بود. در حقیقت اجرای این 
قانون در تقویت قــدرت چانه زنی و بازدارندگی 
جمهوری اســلامی در برابر فشــار های خارجی 

موثر بود.
 رهبر انقلاب اســلامی در دیدار بــا نمایندگان 
مجلس بعد از اجلاســیه از ایــن قانون به عنوان 
یکــی از اقدامات مؤثر مجلــس یازدهم و امری 
که تکلیف کشــور در حوزه هسته ای و برجام را 

مشخص کرد، نام بردند.
یکی از اهداف اصلی قانون اقدام راهبردی ایجاد 
اهرم فشــار علیه آمریکا برای وادار ســاختن آن 
به لغو تحریم ها اســت و در یک کلام دست تیم 
مذاکره کننده کشــورمان برای لغو تحریم ها را پُر 

کرد.

پیشگام در مبارزه با فساد و کمرنگ در بعد   
نظارت!

قانون حمایت از افشــاگران یا همان سوت زنی 
اگرچه در مجالس قبل طرح شده و مورد بررسی 
قــرار گرفته بود، اما در نهایت در مجلس یازدهم 
به تصویب رســید تا مبارزه با فســاد مردمی تر 
شــود؛ همچنین طرح شــفافیت قوای سه گانه، 
دســتگاه های اجرایی و دیگر نهاد ها نیز از جمله 
طرح های مهمی بــود که در این دوره از مجلس 

بررسی شد.
 البته در حوزه نظارت انتقادات زیادی به مجلس 
یازدهم وارد است و نمایندگان نباید صرفا با چند 
تذکر شــفاهی و کتبی کار نظــارت خود را تمام 
شــده بدانند؛ به عنوان مثال اســتیضاح یا تغییر 
وزیــر یکی از اختیارات و حق نظارتی نمایندگان 
اســت تا اگر وزیری کار خود را به درستی انجام 
نداد پاسخگو باشد، اما علی رغم آن که به عملکرد 
برخی وزرا نقد هایی وارد بود بهارســتان نشینان 
با توجیه همراهی با دولــت از انجام این وظیفه 

نظارتی خود سرباز زدند.

طرح محوری و تحقیق و تفحص هایی که بی   
نتیجه ماند!

یکــی از وظیفه های اصلی وکلای ملت بررســی 
لوایح تدوین شــده از سوی دولت است؛ نه اینکه 
نمایندگان از هر تفکری طرح هایی بســازند که 
خروجی تاثیرگذاری بــرای دولت و ملت ندارد. 
رهبر معظم انقلاب در یکی از دیدارهایشــان با 
وکلای ملت این دوره فرمودند: »نگذارید طرح بر 

لایحه غلبه پیدا کند. 
وقتــی لایحه می آید، در واقع دولت خودش دارد 
می گوید من می توانم این کار را انجام بدهم، اما 
طرح نه. ممکن اســت شما با زحمت زیادی یک 
طرحــی را فراهم کنید، بعد با زحمت زیادی آن 
طرح را در مجلس تصویب کنید، بعد به دولت که 
می رسد بگوید من مثلًا این امکان را ندارم یا اجرا 

نمی شود؛ یعنی زحمت ها از بین می رود.
 البتــه یک مواردی هســت که اگــر مجلس به 
خودش نجنبد و طرح احاله نکند، اصلًا کشــور 
معطل می ماند؛ اما سیاســت کلی باید این باشد 
که کار مجلس بیش از طــرح، روی لوایح انجام 

بگیرد«.
همچنین از ۴۷ طرح تحقیق و توســعه مجلس 
یازدهم، فقط چند مــورد نهایی و گزارش آن ها 
در صحن مجلس قرائت شــده است و با توجه به 
اینکه فقط چند ماه تا پایان مجلس یازدهم باقی 
مانده اســت امید اســت که نتایج آن در فرصت 

باقیمانده در صحن قرائت شود.

پیشــنهاد یــک نماینــده ادوار بــرای   
کارآمدسازی بیشتر مجلس/ برای وکلای ملت 

از تشویق و تنبیه استفاده شود
به نظر می رسد که یکی از وظایف خطیر مجلس 
آینده در حــوزه قانونگذاری، تحــول در قوانین 
اقتصــادی و قوانین زمین مانــده غیر اقتصادی 
اســت. ســیدرضا اکرمی عضو جامعه روحانیت 
مبــارز و نماینــده ادوار مجلــس در گفت وگو با 
باشگاه خبرنگاران جوان گفت: باید اصولی وجود 
داشــته باشــد که نمایندگان مجلــس در مورد 
عملکرد خود پاسخگو باشند نه این که چند ماه 
مانده به انتخابات رســانه ها به بررســی عملکرد 

مجلس بپردازند.
 یکی از مسائلی که به آن اهمیت داده نمی شود 
سیســتم تنبیه و تشــویق و نظارت بر عملکرد 
نمایندگان است هر مجلسی که معرفی می شود 
باید هرچند وقت یکبار نســبت به عملکرد خود 
پاسخگو باشــند و اگر چنین شود قطعا مجلس 

پویا و فعالتری خواهیم داشت.
او افزود: من پنج دوره نماینده بودم و یکبار کسی 
از من درباره عملکردم ســوال نکــرد و معتقدم 
همانطــور که وزرا دربــاره عملکردشــان مورد 
ســوال قرار می گیرند و بعضا استیضاح می شوند 
نمایندگان هم باید مورد سوال جواب قرار گیرند.

وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح جزئیاتی از 
ویژگی های دو ســامانه پدافندی رونمایی شده این 

وزارتخانه را اعلام کرد.
امیر محمدرضا آشــتیانی در حاشــیه رونمایی از 
سامانه پدافند هوایی شهید آرمان و آذرخش، اظهار 
کــرد: وزارت دفاع در راســتای ارتقای توان دفاعی 
کشــور و اســتمرار رونمایی ها تمام تــوان خود را 

معطوف بر تامین نیازمندی های حوزه های دفاعی و 
پشتیبانی تجهیزاتی و تسلیحاتی از نیروهای مسلح 

کرده است.
ســامانه شهید آرمان با یاد و خاطره شهید والامقام 
آرمان علی وردی که یک سامانه راه کنشی به معنای 
تــام و داری برد متوســط و ارتفاع بلند اســت که 
می تواند اهداف را در ۱۸۰ کیلومتری شناســایی و 

در ۱۲۰ کلیومتری با آن درگیر شود و منهدم شان 
کند. وزیر دفاع تاکید کرد: این سامانه بسیار چابک 
است و در کمتر از ۳ دقیقه آماده عملیات می شود. 
این ســامانه پوشــش قابل اطمینانی برای دفاع از 

فضای کشور فراهم می کند.
آشــتیانی یادآور شــد: یکی دیگر از دستاوردها که 
برای محافظت از مراکز حساس حیاتی و مهم کشور 

در برابــر تهدیدات پهپادی و ریزپرنده ها، ســامانه 
آذرخش اســت که برد کوتاه است و دارای قابلیت 
نصب روی انواع خودروها و اجرای عملیات در شب 
و روز و با بهره گیری از سامانه راداری پیشرفته سه 
بعدی و ســرچ اپتیکی و سیکرهای پیشرفته بسیار 
چابک و مانند سامانه شهید مجید است که می تواند 

اهداف را در کمترین زمان ممکن منهدم کند.

وزیر دفاع :

»آرمان« در کمتر از ۳ دقیقه آماده عملیات می شود 

نیم نگاهی به کارنامه چهار ساله مجلس یازدهم

چه کارهایی روی زمین ماند؟ 

ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه از خط تولید تانک های تی ۹۰ ام، ارتقاء تانک های تی 
کرد./ رویترز ۷۲ به تی ۷۲ بی3 و همچنین خودروی پشتیبانی ارتش ترمیناتور بازدید 

کنار تصویر ناوالنی در سن پترزبورگ روسیه  فردی در 
شمع روشن می کند- 16 فوریه 2024 / رویترز
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مدیرعامل صندوق توسعه ملی اظهار داشت: با کشورهای روسیه، قزاقستان، عمان و قطر برای همکاری های صندوق توسعه 
ملی و صندوق های ثروت این کشورها مذاکراتی انجام شده  است تا سرمایه گذاری های مشترک انجام شود.مهدی غضنفری 
درباره همکاری صندوق توسعه ملی با صندوق های ثروت کشورهای خارجی، اظهار داشت: هنوز همکاری های صندوق توسعه 
ملی با صندوق های ثروت آغاز نشده اما به دنبال ایجاد همکاری هستیم و هر چند مذاکراتی هم انجام شده این مذاکرات هنوز 
به کار مشترک نرسیده  است.وی درباره انجام مذاکرات با صندوق ثروت روسیه ادامه داد: با کشورهای روسیه، قزاقستان، عمان 
و قطر برای همکاری های صندوق توسعه ملی و صندوق های ثروت این کشورها مذاکراتی انجام شده  است تا سرمایه گذاری های 
مشــترک انجام شود. مدیرعامل صندوق توسعه ملی با اشاره به نحوه سرمایه گذاری با صندوق های ثروت کشورهای مذکور 
تاکید کرد:  تمایل ما این است که سرمایه گذاری های مشترک در ایران انجام شود و در این باره مذاکراتی هم انجام شده .در 
واقع برای انفال بودن نفت به سمت احکام برنامه هفتم رفتیم و نه موضوع سرمایه گذاری صندوق. عده ای می گویند آیا این 

مشمول حوزه های نفتی که انفال است، هم می شود که دنبال این بودیم در برنامه هفتم ذکر شود.

علی رغم اینکه مطابق قانون، کارگران باید به تعداد روزهایی که کارکرده اند مستحق دریافت عیدی و سنوات باشند، 
ولی کارگرانی هســتند که عید را بدون دریافت عیدی و سنوات و گاهی با معوقات حقوق سپری می کنند.ماه های 
پایانی سال که فرا می رسد، برای کارگران با استرس هایی همراه است. از یک سو میزان افزایش دستمزد سال آینده 
باعث نگرانی کارگران می شــود و از سوی دیگر بخشی از کارگران نگران قراردادهای کاری خود هستند،که با پایان 
ســال تمدید نمی شود.طبق آمارهایی که از سوی نمایندگان کارگران گفته می شود بیش از 96 درصد قراردادهای 
کار در حال حاضر موقت  است. زمانی که صحبت از قرارداد موقت می شود، قراردادهای سفید امضا، کوتاه مدت،سه 
ماهه،یک ماهه و در بهترین حالت یک ساله را شامل می شود.این کارگران در بهترین حالت سال نو را به گونه ای آغاز 
می کنند که حقوق های معوق خود را دریافت کرده اما به دلیل رکود و کمبود بودجه در واحد تولیدی خود عیدی 
و ســنواتی دریافت نکرده اند.هادی ابوی، فعال کارگری در مورد زمان پرداخت عیدی کارگران گفت: معمولًا عیدی 

کارگران اسفند ماه پرداخت می شود. 

آغاز مذاکره با صندوق های ثروت خارجی برای سرمایه گذاری مشترکدغدغه این روزهای کارگران قراردادی بر سر عیدی و سنوات

دولت ســیزدهم با نوع نگاه ویژه خود به قشر 
ضعیف و آسیب پذیر از یک سو و به دلیل تورم 
مزمنی که ظرف چندسال اخیر گریبان بسیاری 
کرده  گرفته، همــواره تلاش  را  خانوارهــا  از 
طرح های حمایتــی خاصی را در مقاطع مختلف 

تعریف نماید. 

حــالا هم با طرح فجرانه و افزایــش میزان یارانه برای 
درهم های هدف، تلاش کرده تا در آســتانه شب عید، 
قدرت خریــد خانوارها را اندکی افزایش دهد؛ هر چند 
عدم اطلاع رسانی دقیق و مستمر از جزییات این طرح، 

مردم را با سردرگمی مواجه کرده است. 
کافی است ســری به فروشگاه های زنجیره ای بزنید تا 
با این پرســش مردم از کارکنان فروشگاه مواجه شوید 
که داستان یارانه اضافه ای که دولت قرار است به مردم 

پرداخت کند چیست؟ 
چه کسانی مشمول هستند؟ چه زمانی می توان خرید 

کرد و اصلا سازوکار این خرید به چه شکل است؟ 
آیا مبلغی در صورت خرید از یارانه ها کسر خواهد شد 

یا این رقم جدا از مبلغ یارانه ها است؟
مجموع این ســوالات نشان می دهد که مردم در مورد 
این یارانه اضافه و یا تشویقی سردرگم هستند و دولت 
اطلاع رســانی مفیــد و موثری در این باره نداشــته یا 

حداقل این اطلاع رسانی کافی نبوده است.
یکی از کارکنان یکی از شعب فروشگاههای زنجیره ای 
می گوید: مــا اطلاعاتی درباره این طرح نداریم و مردم 
بــه ویژه به دلیل تاخیری که در واریز یارانه در این ماه 
صــورت گرفته، مکرر به ما مراجعه می کنند و ســوال 

می پرســند، درحالی که ما اطلاع نداریــم تا مردم را 
راهنمایی کنیم.او همچنین از دولت گلایه کرد که چرا 
در یک برنامه تلویزیونی در این باره اطلاع رســانی نمی 

کند تا مردم از این سردرگمی نجات پیدا کنند. 
بازخوانی تصمیم دولت دهم برای پرداخت یارانه ها   

پرداخت یارانه نقدی از سال ۸۹ و در دوره دوم ریاست 
جمهوری احمدی نژاد و با اجرای هدفمندسازی یارانه 

ها و با مبلغ ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان آغاز شد.
 در ســال ۹۸ و با شــکل گیری اعتراضــات به گرانی 
بنزین، دولــت روحانی پرداخت یک یارانه جدید تحت 
عنــوان یارانــه بنزین را برای آرام کــردن جو عمومی 

جامعه را در دستورکار قرار داد و یارانه ۵۰ هزارتومانی 
هم به مردم پرداخت شد. پرداخت این دو یارانه تا سال 
۱۴۰۱ ادامه یافت تا این که دولت وقت در این ســال 
تصمیم به حذف ارز ترجیحــی ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی 
گرفت و این دو یارانه را ادغام و مبلغ آن را افزایش داد 
و از ایــن پس دو رقم ۳۰۰ و ۴۰۰ هزار تومانی با توجه 

به دهک ها پرداخت شد. 
ماجرای پرداخت یارانه اضافه چیست؟   

دولت و مجلس مدت زیادی اســت که بحث کالابرگ 
الکترونیک و جایگزینــی آن با یارانه نقدی را پیگیری 
می کننــد، اما به مرحله اجرایی نمی رســد؛ هرچند از 

زمانی که دولت طرح فجرانــه را آغاز کرده، این بحث 
جدی شــده و مردم پیگیر آن شده اند. دولت در طرح 
فجرانه سیاســت خود در مورد کالابرگ الکترونیک را 
تغییر داده اســت و از ۱۷ بهمن استارت اجرای آن را 
زده و قرار اســت در این طرح که ســه ماه اجرایی می 
شود، دولت مبلغ ۲۲۰ هزار تومان را به دهک های اول 
تا هفتم بدهد، به طوری کــه یارانه ۴۰۰ هزار تومانی 
بــه ۶۲۰ و یارانه ۳۰۰ هزار تومانی به ۵۲۰ هزار تومان 

افزایش یابد و این مبلغ جدا از مبلغ یارانه است.
افراد مشــمول ۲۲۰ هزار تومــان امکان خرید ۱۱ قلم 
کالای مصوب از جملــه برنج، حبوبات، لبنیات، مرغ و 

تخم مرغ، روغن مایع، ماکارونی و قند وشکر را دارند.
امــا گزارش  های میدانی از مراکز فروش این اقلام که 
اکثرا ســوپرمارکت ها و فروشگاه های کوچک هستند 
نشــان می دهد که فروشــندگان با سوءاســتفاده از 
وضعیت نابســامان اجرای این طرح هــر چه در مغازه 
خــود دارند و هر چه که مردم طلب می کنند از جمله 
چیپــس و پفــک را در قالب این طــرح به فروش می 
رسانند و اینطور نیســت که صرفا ۱۱ اقلام مصوب را 
به فروش برســانند. همچین برخی مغازه داران در این 
میان از آب گل آلود ماهی می گیرند و در برابر فروش 
جنــس در ازای مبلغ ۲۲۰ هــزار تومان کالابرگ، ۲۰ 
هزار تومان از مردم اضافه دریافت می کنند، همچنین 
یک فروشنده دیگر مردم را مجبور به خرید اجناس به 
مبلــغ ۸۰ هزار تومان غیر از آن مبلغ ۲۲۰ هزار تومان 

می کند تا سود بیشتری عایدش شود.
مــردم از اجرای این طــرح اطلاعات کافــی ندارند و 
مشــخص نیســت که چرا دولت با وجــود اجرای این 
طرح تشویقی به طور مناسب اطلاع رسانی نمی کند و 

شهروندان را سردرگم کرده است.

ماجرای پرداخت یارانه ۲۲۰ هزار تومانی برای شهروندان دردسر شده است 

سردرگمی مردم از ضعف اطلاع رسانی 
یادداشت

اخبار  کوتاه

ثبات بازار ارز تا اوایل سال آینده هم ادامه دارد

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: با توجه به سیاست های دولت و بانک 
مرکزی، ثبات بازار ارز در ماه های ابتدایی سال آینده نیز تداوم خواهد 
داشــت.حامد امینی مصلح آبادی  گفت: با توجه به اتفاقاتی که طی 
هفته های گذشــته در کشور و منطقه رخ داد، شاهد نوسانات ارزی و 
افزایش قیمت دلار بودیم که این روند بعد از چند روز توســط بانک 
مرکزی کنترل و مدیریت شــد و هم اکنون دلار به ثبات مشــخصی 

رسیده است. 
در همین راســتا پیش بینی می کنم روند کاهش و ثبات قیمت دلار 
تا بعد از انتخابات مجلس و پایان ســال جاری نیز ادامه داشته باشد.

وی ادامــه داد: معتقدم اگر در ماه های آینده تنش و درگیری خاصی 
در منطقــه رخ ندهد، آرامش و ثبات بازار ارز را می توان برای ماه های 
ابتدایی ســال آینده نیز پیش بینی کرد کــه امیدوارم این اتفاق رخ 
دهد. البته توافقات سیاســی و منطقه این و تقویت منابع ارزی کشور 
نیز در این موضوع بســیار حائز اهمیت بــوده. دولت و بانک مرکزی 
با توجه به تورم، توانســته اند تاکنون کنترل خوبی بر بازار ارز داشته 

باشند.

بازار خودرو در رکود و معاملات حداقلی است
رئیس پیشــین اتحادیه نمایشگاه داران و فروشــندگان خودرو گفت: 
کاهش قیمتی که در هفته های گذشــته بــرای خودروهای ایرانی و 
چینی رقم خورده بود همچنان پابرجاســت با این حال بازار همچنان 
در رکود و معاملات حداقلی است.ســعید موتمنی گفت: قیمت انواع 
خودرو در کل بالاســت، با ایــن حال فاکتور شــدن چند خودرو در 
هفته های پیش کاهــش اندک قیمت ها را رقم زد اما پس از آن دیگر 
شاهد تغییری نبوده ایم.موتمنی ادامه داد: فاکتور شدن چند خودروی 
مونتاژی در هفته های گذشــته توســط کارخانه ها قیمت این اقلام را 
پاییــن آورد اما این خودروها در گروه خودروهــای پرتقاضای ایرانی 
قرار ندارند و حتی گاه با هدف واســطه گری و فروش دوباره خریداری 
می شــوند که این تقاضا نه واقعی بلکه کاذب اســت. وی در پاسخ به 
پرسش که دلیل واکنش اتحادیه به خرید و فروش کد ملی در موضوع 
واردات و ثبت نام خودرو چیست، تصریح کرد: این کار به این معناست 
که دارنده کد ملی حســاب بانکی خود را در اختیار دیگری قرار دهد 
و امکان تبادلات مالی را برای آن شــخص فراهم می کند؛ این کار یک 

جرم محسوب می شود .

گرانی بی منطق مسکن در ماه های پایانی سال از وضعیت 
نابســامان قیمت ها در بازار ارز و طــلا و به تبع آن بازار 
مســکن خبر می دهد که در ادامه این روند مسکن قطعاً 
از دســترس تهرانی ها خارج می شود.در حالی طبق اعلام 
مرکــز آمار، در دی ماه 1402 تورم نقطه به نقطه قیمت 
آپارتمان های مســکونی شهر تهران به عدد 46،5 درصد 
رسیده و تورم نقطه به نقطه این ماه در مقایسه با ماه قبل 
11 واحد درصد کاهش داشــته است که قیمت آپارتمان 
در تهران بــدون توجه به کاهش معاملات همچنان روند 
صعودی گرفته اســت.البته در دی ماه 1402 متوســط 
وزنی و حسابی قیمت آپارتمان های مسکونی فروش رفته 
در شــهر تهران به ترتیب به 806107 و 770417 هزار 
ریال رسیده است. در این ماه منطقه یک با متوسط وزنی 
قیمــت 1663928 هزار ریال بیشــترین و منطقه 18 با 

متوسط وزنی قیمت 423492 هزار ریال کمترین قیمت 
را در بین مناطق 22گانه شــهر تهران به خود اختصاص 
داده اند.امــا با این آمار ها نمی تــوان به وضعیت قیمت ها 
در بازار مســکن خوش بین بــود و آرامش قیمت در این 
بــازار را پیش بینی کرد.با توجــه به تفاوت وضعیت بازار 
مســکن با آمار های مرکز آمار، هادی ســرخوش یکی از 
فعالان بازار مســکن گفت: هنوز بازار مســکن در تلاطم 
قیمت بسر می برد به طوری که علی رغم سنوات گذشته 
تغییــر قیمت هر متر مربع آپارتمــان در تهران از همان 
ماه آبان دچار نوســان شده است.وی تاکید کرد:  هر سال 
تعیین قیمت هــای جدید آپارتمــان از اواخر بهمن ماه 
کلید می خورد چراکه مردم در ماه های آخر ســال اقدام 
به خرید و یا تعویض خانه های خود می کنند، اما امســال 
نوســان قیمت از همان پاییز آغاز شــده است.سرخوش 
گفت: در ابتدای دولت ســیزدهم قرار بود بحران مسکن 
حل شود، اما با سیاســت های سطحی و افراد نفوذی در 

بازار، امروز قیمت ها چنان پیچیده شــده که این کالای 
استراتژیک در همین سال جاری تا مدت های طولانی از 

دسترس خانوار ها خارج شده است.به گفته این فعال بازار 
مســکن؛ همانطور که بازار، سیگنال های تورم را گرفته و 
قصــد کاهش قیمت را ندارد و معاملات مســکن کاهش 
یافته اســت، این بازار به دنبــال افزایش چندباره قیمت 
در انتهای سال جاری اســت.وی تصریح کرد: گرانی بی 
منطق مسکن در ماه های پایانی سال از وضعیت نابسامان 
قیمت ها در بازارارز و طلا و به تبع آن بازار مســکن خبر 
می دهد.ســرخوش گفت: با توجه به بی اعتنایی دولت به 
نوســان قیمت مســکن آن هم در زمان رکود معاملات، 
خرید آپارتمان برای تهرانی های حقوق بگیر رویا شــده 
اســت.این فعال بازار مسکن خاطرنشان کرد: صفر تا صد 
تغییرات قیمتی در بازار مســکن به دست دولت است و 
قطعاً هیچ ابزاری بدون مداخله دولت نمی تواند وضعیت 
قیمت ها در این بازار را به ثبات برساند. پس سود دولت 
از تغییرات ناگهانی قیمت ها در بازار مسکن بر هیچ کس 

پوشیده نیست.

گرانی بی منطق مسکن از وضعیت نابسامان قیمت ها در بازار ارز و طلا خبر می دهد

لطمه سیاست های دولت به بازار 
گزارش

 قیمت میوه شب عید باید زودتر مشخص شود
رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و سبزی استان تهران با تاکید بر اینکه میوه برای شب عید به مقدار لازم و 
کافی وجود دارد، گفت: با این وجود، اما تاکنون قیمت برای عرضه در شب عید اعلام نشده است.اسدالله کارگر 
گفت: پرتقال و ســیب زرد و قرمز ۲ میوه پرطرفدار برای شــب عید تلقی می شوند که می توان گفت در حال 
حاضر میزان تولید و عرضه آن مناســب و جوابگوی نیاز بازار اســت. وی در ادامه افزود: هر ساله در این ماه از 

سال قیمت میوه باید مشخص می شد، اما تاکنون ما دستورالعملی برای فروش دریافت نکرده ایم. 

فاطمه جوادی/  گروه  اقتصادی 

رقابت نابرابر میان تولیدکنندگان و قاچاقچیان
محمدرضا شهیدی، دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم صوتی و تصویری  	

از ۳ ســال گذشته برای شناسایی لوازم خانگی قاچاق از شناسه 
کالا و کد رهگیری اســتفاده می شــود ولی متأسفانه اراده لازم 
برای برخورد با کالای قاچاق وجود ندارد. بازار این لوازم امسال 
به خلاف سال های قبل در رکود اســت و در این شرایط فروش 
اقساطی در ســراهای بزرگ و عرضه کالاهای قاچاق در فضای 
مجازی اندک تقاضای موجود را نیز به خود جذب می کند. رکود 
کنونی بازار خلاف آن چیزی اســت که هرســاله شاهد بوده   ایم 
و به طــور معمول در این فصل و نزدیک شــدن به پایان ســال 
باید بــازار راه افتد، اما تاکنون این اتفاق نیفتاده اســت. برخی 
کارشناسان معتقدند که گسترش قاچاق لوازم موجب این رکود 

در بازار شده است.
کالای قاچاق نه تنها در کف بازار پیدا می شــود؛ بلکه کانال   های 
توزیع قاچاق افزایش یافته و به فضای مجازی و ارتباطات تلفنی 
نیز توسعه پیدا کرده اســت. باند های قاچاق بدون داشتن هیچ 
تعهــد قانونی و اجبــار به پرداخت   های مرتبط بــا این تعهدات 
کالای خود را با قیمتی جــذاب    در بازار داخل عرضه می کنند، 
این اتفاق به خروج ارز از کشور از مجاری غیررسمی می   انجامد 
و در واقع دولت ارز از دست می دهد؛ اما عوارض گمرکی دریافت 
نمی   کند، مصرف کننده هم با خرید کالای قاچاق از دسترســی 
به خدمات پس از فروش محروم می شــود. قاچاق لوازم خانگی 
به شدت افزایش پیدا کرده اســت به طوری که طبق برآوردهای 
انجام شــده حداقل سالانه 600 هزار دستگاه تلویزیون به صورت 

قاچاق وارد کشور می شود.
تولیدکننــدگان 30 درصد از پول فــروش کالا را باید به عناوین 
گوناگونی نظیــر 9 درصد ارزش افزوده، گمــرک، بیمه، هلال 
احمر و  مالیات بر فروش و غیره به دولت پرداخت کنند، به طور 
مثال از تلویزیون به مبلغ 10 میلیون تومان، 7 میلیون تومان به 
تولیدکننــده و 3 میلیون مابقی به عنوان حقوق و مالیات دولتی 
داده می شــود.این در حالی اســت که متخلفین با ورود کالای 
قاچاق از مبادی غیررســمی به نوعی از مالیات، بیمه، گمرک و 
غیره معاف می شــوند همین مسئله یک رقابت نابرابری را میان 

تولیدکنندگان و قاچاقچیان ایجاد کرده است.
تولیدکنندگان حدود 80 روز در نوبت تأمین ارز قرار می گیرند؛ 
اما گردش مالی قاچاقچیان بدین صورت است که ابتدا سوخت، 
گازوئیل و بنزین را از کشــور خارج و ســپس از کشور دیگری 
محصولات قاچاق را وارد کشور می کنند. در وضعیت ایجادشده 
می توان گفت عملًا به قاچاقچیان دلار یا ارز بســیار ارزان زیر 3 
هزار تومان تعلق گرفته اســت؛ زیــرا آنها گازوئیل را حدود 2 تا 
3 هــزار تومان خریداری و در طرف دیگر مرز با قیمت حدودی 
هر لیتر 40 هــزار تومان  عرضه می کننــد به عبارتی قاچاقیان 
کالای قابل تبدیل به ارز یعنی سوخت در اختیار دارند، بر اساس 
اخبار منتشرشده روزانه 15 میلیون لیتر سوخت از کشور قاچاق 

می شود.
تولیدکنندگان ازیک طرف با وضع مالیات های سنگین، عوارض و 
غیره تحت فشار دولت قرار دارند؛ ولی در فضایی رقابت می کنند 
کــه قاچاقچیان هیچ گونه پرداختی ندارند از ســوی دیگر بانک 
مرکزی نیز با رصد گردش حســاب و تفکیک حســاب تجاری 

از شخصی تمام فشار خود را بر تولیدکنندگان گذاشته است.
 بانک مرکزی به راحتــی از طریق اطلاعات وبگاه ها و کانال های 
تلگرامــی توزیع کننده لــوازم خانگی قاچاق، می تواند اســامی، 
شــماره کارت و ســایر اطلاعات متخلفین را تشــخیص دهد و 
حساب آن ها را رصد کند، یکی از گلایه های تولیدکنندگان این 
است؛ چرا باید حساب پولی کشور در خدمت کالای غیررسمی 

و قاچاق قرار بگیرد؟

مریم بهنام راد /  گروه اقتصادی
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شمار بیماران مبتلا به دیابت در  سال 
های گذشته افزایش یافته، بنابراین اگر 
بتوانیم این بیماری را به موقع شناسایی 
و درمان کنیــم، هزینه های درمان آن 
نیز کاهش می یابــد و از طرفی توجه 
به پیشــگیری در ابتلای افراد به این 
بیماری بسیار ضروری و با اهمیت است، 
قطعاً برای پیشــگیری از ابتلای افراد 
غیر دیابتی، ســبک زندگی و آموزش 
آنها بسیار مفید است و برای مبتلایان، 
درمان با بهترین و مناسب ترین روش ها 

خیلی مفید خواهد بود.

 در هر صــورت ورود درمان هــای جدید به 
کشــور قطعــاً تأثیر گذاری چشــمگیری بر 
حوزه ســلامت دارد. دیابت هم یک بیماری 
قابل پیشگیری و همچنین دارای شیوه های 
جدید درمانی اســت و از انجا که بیشــترین 
هزینه های ســلامت در کشــور برای دیابت 
تخصیــص می یابد پوشــش بیمــه ای این 
بیماری خصوصــا در مورد درمان های جدید 
دیابت و پوشــش بیمــه ای مناســب برای 
داروهای بیماران مبتلا به دیابت در کشــور 
لازم است زیرا این بیماران بیشترین هزینه را 
با توجه به اینکه مادام العمر باید دارو مصرف 

کنند، می پردازند.
فوق تخصص غدد و متابولیســم بر ضرورت 
پوشش بیمه ای تمامی داروهای دیابت تاکید 
کرد و گفت: برای ایجاد عدالت در دسترسی 
به داروهای دیابتی باید پوشش بیمه ای برای 
همه داروها انجام شــود.علیرضا اســتقامتی 
افزود: بهترین شــاخص بــرای ایجاد عدالت 
در توزیع داروهای دیابتی، پوشــش بیمه ای 
آن اســت. اگر انسولین های موجود در کشور 
پوشش بیمه ای مناسبی داشته باشند می توان 
به این نتیجه مهم دست یافت.در حال حاضر 
بسیاری از داروهای تزریقی، پوشش بیمه ای 
مناســبی دارند و در اقصی نقاط کشور، افراد 
بــا هر توان مالــی می توانند ایــن داروها را 

تامین کنند امــا این موضوع، شــامل همه 
داروها نمی شود.اگر دیابت کنترل نشود و یا 
اینکه دوز ناکافی داروها اســتفاده شوند، این 
بیماری می تواند عــوارض متعددی به دنبال 

داشته باشد.
 به همیــن دلیل بهترین اقــدام برای ایجاد 
عدالت در دسترســی به انسولین، بردن این 
داروها تحت پوشــش بیمه اســت.به گفته 
استقامتی، در کشــور باید داروهای روز دنیا 
از راه واردات و تولیــد در داخــل کشــور به 
دست مصرف کنندگان برسد، در حال حاضر 
بســیاری از داروها در داخل کشــور وجود 
دارد. امــا با ایــن وجــود، واردات و یا تولید 
برخی از داروها از ســوی سازمان غذا و دارو 
با افت وخیزهای زیادی همراه اســت و بحث 
مهمی که در این میان بســیار اهمیت دارد 
این اســت که باید تلاش کرد تا پرداختی از 

جیب مردم کاهش پیدا کند.
این معضلی اســت که بیمه ها نیز درگیر آن 
هســتند زیرا معتقدند بودجــه هایی که به 
آنها تعلق می گیرد کفاف نمی دهد، باید حق 
بیمه ها افزایش پیدا کنــد و یا اینکه دولت، 
این کمبود را جبــران کند.وی با بیان اینکه 
بیمه ســلامت می تواند در ایــن میان نقش 
مهمی ایفا کرده و اعتبــارات کافی را تامین 
کند. تصریح کرد: این بخش تنها شامل دارو 
نیست و وسایل کمک درمان مثل گلوکومتر 

کــه میزان قند خون را نشــان می دهد، نوار 
دســتگاه قند خون و یا وســایل کنترل قند 
خون مورد نیاز بیمــاران را نیز دربرمی گیرد 
و می توانــد در کنترل قند خــون تاثیرگذار 
باشــد. به همین دلیل تامین اعتبار و صدور 

مجوزهای به موقع بسیار اهمیت دارد.

عدم دسترســی ۹۵ درصــد مردم به   
داروهای نسل جدید دیابت

یک فوق تخصص غدد و متابولیســم گفت: 
بیــش از ۹۵ درصــد از مردم در کشــور ما 
به خاطر قیمت بالای دارو، امکان دسترســی 
به داروهای نســل جدید دیابــت را ندارند و 
برای آنکه هزینه های بعــدی این بیماری از 
دوش ســازمان های متولی سلامت برداشته 
شــود بهتر اســت از همین ابتدا این داروها 

بیمه شوند.
محســن خوش نیت، افــزود: بحث عدالت به 
دسترسی به خدمات ســلامت خصوصا دارو 
برای بیمــاران دیابتی که جمعیتی بالغ بر ۶ 
میلیون نفر را شــامل می شود بسیار اهمیت 
دارد. این موضوع در همه دنیا مطرح است و 
روزبه روز داروهای جدیدی نیز به بازار عرضه 
می شــود. داروهایی که در حوزه دیابت طی 
دو دهه گذشــته به بازارهــای ایران و جهان 
وارد شده بســیار زیاد است و هر دارویی که 
وارد بازار می شود می تواند فواید زیادی را به 

دنبال داشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه داروهای جدید نسبت 
به داروهای قدیمی قیمت بیشــتری دارند، 
تصریــح کرد: هزینــه فنــاوری و تولید این 
داروها بسیار زیاد است و در واقع این داروها 
با کمک به کنتــرل راحت تر بیماری، تحول 
بزرگی در درمــان دیابت ایجاد کرده اند و به 
همین دلیل بیشــتر دولت هــا در این بخش 
سرمایه گذاری می کنند تا از هزینه های بعدی 
و عوارضی که عدم کنترل دیابت می تواند به 

بار بیاورد جلوگیری کنند.
وی تاکیــد کرد: اگــر درمان یــک دیابتی 
به درستی انجام نشود ممکن است به عوارضی 
مانند مشکلات قلبی و عروقی، کلیه و چشم 
دچار شــود. به همین دلیــل اگر با داروهای 
جدید بتوانیم بیمــاری را مدیریت کنیم در 
واقع توانسته ایم جلوی هزینه های زیادی که 
می تواند به خانواده ها و جامعه تحمیل شــود 

بگیریم. 
خوش نیت ادامــه داد: برای آنکه بتوانیم این 
عدالــت را ایجاد کنیم و همــه افراد جامعه 
بتواننــد به این داروها دسترســی پیدا کنند 
بهترین کار این است که این داروها در سبد 
بیمه قرار گیرند؛ آن هم در بیمه های عمومی 
مثل بیمه سلامت و تأمین اجتماعی خدمات 
درمانی نه بیمه های تکمیلی. چرا که همه به 
بیمه های تکمیلی دسترســی ندارند و باز هم 
بــه این طریق عدالتی که باید به مرحله اجرا 

گذاشته نمی شود. 
به گفته این پزشک، اما چون طیف زیادی از 
مردم به بیمه های تأمین اجتماعی و سلامت 
دسترســی دارنــد می توانند با ایــن بیمه ها 
هزینه های درمان خــود را کاهش دهند. اما 
متأســفانه اکثر این بیمه ها پوشــش کاملی 
نســبت به این داروها ندارند و نســخه بیمار 
دیابتی که هر بار برای ســه ماه به بیمار داده 
می شــود، چند میلیون تومان هزینه دارد و 
این برای بیمار دیابتی که مجبور است چند 
دارو برای کنترل قنــد، چند دارو برای قلب 
وچند دارو برای کنترل چربی و فشــار خون 
مصرف کند و هزینــه بالایی را پرداخت می 

کند، دشــوار اســت که هرماه برای بیش از 
یک میلیون تومان هزینه مصرف این داروهای 

جدید را هم بپردازد است.
در واقــع در حــال حاضر بیمه هــا تنها ۳۰ 
درصــد از این هزینه هــا را پرداخت می کند 
درحالی که اگر بخواهیم در این بخش عدالت 
برقرار شــود باید بیمه ها پوشــش بیشتری 
داشته باشــند چرا که بیش از ۹۵ درصد از 
بیمــاران نمی توانند ایــن داروها را به صورت 
آزاد تهیه کنند.خوش نیت در خصوص تفاوت 
داروهای نســل جدید نســبت به نسل قدیم 
افزود: داروهای نسل جدید هم خوراکی هم 
تزریقی اســت. اما گروهی از داروهای جدید 
که اثر گذاری بیشتری نسبت به سایر داروها 
در این بیماری دارد اصولًا تزریقی هســتند. 
البته هنوز در کشــور ما همه داروهای نسل 
جدید وارد نشده است و اجازه واردات به آن 
داده نشده است. آن داروها موثرتر هستند و 
هم راحت تر تزریق می شــود و مدت زمان اثر 

گذاریشان بیشتر است.
مثــلًا در داروهای نســل جدید یــک دارو 
یک بــار یا دو بــار تزریق می شــود در حالی 
که در داروهای نســل قدیم بیمار ناگزیر بود 
یــک دارو را ۴ تا ۵ بــار در روز تزریق کند. 
داروهایی داریم که هنوز وارد ایران نشده اند 
اما اثر گذاریشــان آن قدر بالاست که تزریق 
یک بار برای بیمــار در طول یک هفته کافی 
اســت و این کاهش تعداد تزریقات می تواند 
ســبب بالا رفتن کیفیت زندگی بیمار شود.

وی بر این باور اســت که شرکت های تولید 
کننده و یا وارد کننده این داروها باید قیمت 
دارو را پاییــن بیاورند. در واقع باید قیمت ها 
با درآمد ســرانه مردم ایران همخوانی داشته 
باشــد. ما نمی توانیم دارویی را که در آمریکا 
چند دلار است در ایران نیز به همین قیمت 
بفروشیم و شــرکت های مختلف باید تلاش 
کنند ضمن پاییــن آوردن هزینه های خود، 
زمینه دسترسی مردم را به این داروها فراهم 
کنند و دولت نیز بایــد هزینه های اضافه به 
واردات را کاهــش و مالیات هــا را از بخش 

واردات کاهش دهد.

جامعه

یادگیری مهارت های زندگی مهم است

امان ا... قرایی مقدم ، جامعه شناس  	
بدون یادگیری مهارت ها احتمال شکستتان در زندگی بیشتر می شود. برخی 
از این مهارت ها به شــما کمک می کنند تا اعتماد به نفس خود را بازیابید و 
به خوبی مقابل چالش های زندگی تان بایســتید. برخی دیگر از این مهارت ها 
به شــما کمک می کنند تا تجزیه و تحلیل درستی از شرایط داشته باشید و 
در نهایت تصمیمی مناسب بگیرید. در کل با یادگیری یک مهارت نمی توانید 
مســیر موفقیت در زندگی را بپیمایید بلکه باید ترکیبی از چندین مهارت را 
یــاد بگیرید.مهارت های زندگی را می توان بــه روش های مختلف یاد گرفت. 
یکــی از روش های آموزش مهارت های زندگی همــان یادگیری مهارت های 
ده گانه است که در بخش های قبلی با آن ها آشنا شدید. دگرگونی یک عنصر 
فرهنگی به دو شــیوه اصلی همگرایی، واگرایــی در جامعه تاثیر می گذارد و 
تاثیــر آن به صورت دور اجتماعی از یک عنصر به عنصر دیگر و از یک حوزه 
به حوزه دیگر می رســد و تقریبا همه عنصر هــای فرهنگی را تغییر می دهد. 
اما چون هر یک از عنصر های فرهنگی در عین بســتگی به عنصر های دیگر، 
ذاتی متفاوت و وضعی خاص دارند، دگرگونی یک عنصر با ســرعت یکسانی 
در عنصر های دیگر منعکس نمی شــود. پس افتادگی فرهنگی از اینجا شروع 
می شود؛ و دیگر این فاصله از آنجا ناشی می شود که اکتشاف ها و اختراع های 
علمی و صنعتی جدید می تواند یک شبه راه صدساله ای را رفت.تأخر فرهنگی 
فاصله زمانی میان دو مرحله در تکامل یک مجموعه فرهنگی یا دو مجموعه 
فرهنگی مختلف اســت که در آن ها لازم اســت برای پیشــبرد هرچه بهتر 
هدف هــای اجتماعی مورد قبول همگان، این فاصله کوتاه تر شــود و چنین 
کوتاه شــدنی فقط از طریق برنامه ریزی اجتماعی امکان پذیر به نظر می رسد.
پس افتادگی فرهنگی هم در جامعه ایستا و هم در جامعه پویا اتفاق می افتد، 
اما در جامعه های زنده که تغییر با شــدت بیشتری روی می دهدپس افتادگی 
فرهنگی هم به فراوانی دیده می شــود. واپــس ماندگی فرهنگی علاوه بر یک 
مجموعه ملی ممکن اســت در قالب های بسیار متفاوتی همچون درون یک 
شــهر، در یک پهنه منطقه ای و یا سطح بین المللی بروز کند و همواره دارای 
اثرات منفی و بحران زاست. راه مقابله با این امر یافتن روش هایی مناسب برای 
ســازش میان فرهنگ مادی با فرهنگ معنوی بومی اســت که باید از خلال 
فرایند های فرهنگ سازی به انجام رسد.تأخر فرهنگی، با معانی عقب ماندگی 
فرهنگی، واپس ماندگی فرهنگی یا دیرکرد فرهنگی هم ترجمه شــده است. 
تأخــر فرهنگی یکی از نکته های مهم پویایی شناســی فرهنگی اســت، و در 
اصطــلاح، نوعی عدم تعادل فرهنگی به حســاب می آید و بــه معنای تمایز 
اجــزا یک فرهنگ از نظر آهنگ حرکت آنان اســت. در واقع بعضی از عناصر 
فرهنگ، نظیر زیرساخت یا فنون و ابزار های مادی زودتر از اندیشه ها و عقاید 
یا ســازمان های اجتماعی دگرگون می شــوند. در درون یک فرهنگ، اجزا از 
یکدیگر جدا و گاه بیگانه می شــوند. در اثر این تغییر یا پیشرفت نابسامانی و 
ناهماهنگی در مجموعه آن ترکیب فرهنگی به وجود آید. این عدم هماهنگی 
در تغییر عنصر هــای یک ترکیب فرهنگــی را پس افتادگی فرهنگی گویند.

ســازش و تطابق اجتماعی به دو شکل قابل تصور است: یکی سازش و تطابق 
انســان با فرهنگ، و دیگری هماهنگی و ســازش میان قسمت های مختلف 
یک فرهنگ اســت. نظریه تاخر فرهنگــی اگبرن، مربوط به حالت دوم یعنی 
مشــکل تطبیق قسمت های مختلف یک فرهنگ اســت، که به علت سرعت 
تغییر و تحول از یکدیگر جدا شــده اند. یکی فرهنگ مادی و دیگری فرهنگ 
غیرمادی یا فرهنگ معنوی. فرهنگ مادی آن بخش از عناصر فرهنگی را در 
بر می گیرد که قابل لمس و اندازه گیری و ارزیابی و مقایســه اســت. فرهنگ 
معنوی مشــتمل بر موضوعاتی اســت که جنبه کیفی دارد و قابل مقایسه و 
اندازه گیری نیســت. می توان گفت آنچه را که مادی نیست فرهنگ غیرمادی 
گویند. آثار ادبی، هنری، فکری، آداب و رسوم، سنت ها، و به طور کلی سرمایه 
معنوی یک جامعه جزء فرهنگ معنوی جامعه دیده می شــود.بین جنبه های 
مادی و معنــوی فرهنگ کنش های متقابل وجــود دارد. تغییر یکی موجب 
تغییر دیگری خواهد شــد. بخش ها باید همواره به همراه یکدیگر رشد کنند 
و رابطه منطقی با یکدیگر داشــته باشند، اما نباید از نظر دور داشت که این 
عدم انطباق تنها در حد جزیی مفید اســت و فاصله گرفتن این دو از یکدیگر 

می تواند زیان های زیادی در بر داشته باشد. 

محدودیت در پذیرش دانشجو برای دانشکده های پزشکی بی کیفیت
زهره بال / گروه جامعه 	

دبیر شورای آموزش پزشکی عمومی گفت: بر اساس نتایج اعتباربخشی برنامه ای رشته پزشکی، پذیرش دانشجو در دانشکده ها و دانشگاه های علوم پزشکی که نتوانسته اند شرایط 
لازم را برای آموزش دانشجویان پزشکی فراهم کنند، برای حداقل یک دوره محدود شد.دکتر بابک ثابت افزود: در سال گذشته در سه دانشکده پزشکی، این محدودیت پذیرش 
دانشجو را برای یک دوره اجرا کردیم. ظرفیت پذیرش در این دسته از دانشکده های پزشکی به یک پنجم میزان ظرفیت آنها کاهش پیدا کرد.دلیل این امر این است که کیفیت 
آموزش پزشــکی در این دانشــکده ها با توجه به اعتباربخشی صورت گرفته، مطلوب نبود.البته این کاهش ظرفیت در دانشکده های پزشکی که با محدودیت پذیرش مواجه شدند، 
به کل ظرفیت خللی وارد نکرد و از ظرفیت کلی پذیرش دانشجوی پزشکی کم نشد. در واقع دانشکده هایی که در اعتباربخشی امتیازات بیشتری کسب کردند، ظرفیت بیشتری 
دریافت کردند.ضمن اینکه وزارت بهداشت به دانشکده هایی که مشکل دارند برای ارتقای وضعیت کمک می کند. بعضاً برخی مشکلات اعتباری و برخی مشکلات قانونگذاری است 

تا کیفیت این دانشکده ها نیز بهبود یابد و به چرخه آموزش بازگردند.

یادداشت

دیابتی ها به وزنه های حمایتی بیشتری نیاز دارند

دیابتی ها در انتظار بیمه 

دوره

رئیــس مرکــز نظــارت و اعتباربخشــی امــور 
درمــان وزارت بهداشــت، در خصوص شــرایط 
بیماران  برای پذیرش  بیمارســتان های کشــور 
خارجی، توضیحاتی داد.هاشــم دریاباری گفت: 
کشــور ما با دلایل مختلف، از جمله کادر درمان 
مجــرب، ظرفیــت بســیار بالایی بــرای جذب 
گردشگری سلامت دارد.وی با اشاره به هم ترازی 
دانش پزشــکان ایرانی و پزشکان سایر کشورها، 
افزود: پزشکان ما هم تراز دانش روز دنیا هستند 
و می شود گفت که هیچ عمل جراحی نیست که 
در جهان انجام شده باشد و در ایران انجام نداده 

باشــیم.دریاباری ادامه داد: گردشــگری سلامت 
معلول مرجعیت علمی اســت و کشــور ما با این 
مرجعیــت علمی، ظرفیت های جذب گردشــگر 
ســلامت را دارد.وی با اشــاره به قرابت فرهنگی 
مذهبی با کشــورهای منطقه افزود: استان های 
مذهبی کشــور بالاترین جذب گردشگر سلامت 
را از کشورهای منطقه دارند. استان های خراسان 
رضــوی، قــم و فارس بعــد از تهــران بالاترین 
گردشگر سلامت را دارند که این قرابت فرهنگی 
در این افزایش جذب تأثیرگذار اســت.حدود ۲۵ 
درصد گردشــگران ایران را گردشگران سلامت 
تشکیل می دهند که عراق، پاکستان، افغانستان، 
عمان، بحرین و کشورهای حاشیه جنوبی خلیج 

فارس و همسایه های شمالی، بیشترین مراجعه را 
به ایران دارند.وی افزود: درمان ناباروری و زنان، 
درمان ســرطان و پیوند عضو، بیماری های چشم 
و ارتوپدی، بیشــترین علت مراجعه گردشگران 
سلامت به ایران اســت.دریاباری با اشاره به رتبه 
بندی بیمارســتان ها و مراکــز مجاز برای جذب 
گردشــگر ســلامت، گفت: این بیمارستان ها و 
مراکز از نظر اعتبارسنجی به ۴ رتبه تقسیم بندی 
می شــوند.وی افزود: تخصص و رتبه پزشــکان و 
کادر درمانی، تجهیزات بیمارســتانی و داشــتن 
پایگاه های اطلاع رســانی بــه زبان های مختلف 
روز جهان از جمله مواردی است که در این رتبه 

بندی مؤثر است.

رئیس مرکز نظارت و اعتباربخشی امور درمان وزارت بهداشت خبر داد؛

رتبه بندی بیمارستان ها در پذیرش بیمار خارجی

چند خاصيت اسفناج چند خاصيت اسفناج 

براى سلامتى را بشناسیدبراى سلامتى را بشناسید

کمک به 
کاهش وزن

جلوگيرى از 
یبوست

پیشگيری از 
سرطان 

کاهش 
فشارخون بالا 

موثر در بهبود 
کيفيت خواب

کاهش کلسترول 
بد خون

اینفوگرافیک اختصاصی

معاون وزیر و رئیس ســازمان مــدارس و مراکز 
غیردولتی و توسعه مشــارکت های مردمی ضمن 
اشاره به موضوع برنامه های آموزشی برای ارتقای 
ســطح علمی و تراز معدل تحصیلی دانش آموزان، 
بیان کــرد: روند کنکور در ســال های گذشــته، 
جهت گیری آموزش و پرورش را به ســمتی برده 
بود که مدارس تست محور و آموزشگاه محور شوند 
و این فضا به مدارســی که خیلی درک عمیقی از 
مطالب و محتوای موجود کتاب درســی نداشتند، 
کمک کــرد؛ به ویژه در ســال های قبل کرونا هم 
کمک کــرد که بحــث کیفیت بخشــی آموزش 
بازتر شــود.احمد محمودزاده افزود: دانش آموزان 
در فضای مجــازی آموزش دیدنــد و تعدادی از 
ســاعت های تحصیلی آنان اتفــاق نیفتاد. در این 
راستا هم جهت گیری نامناسب بود و هم فضایی که 
ایجاد شــد، به کیفیت بخشی کمک نکرد. از سوی 
دیگر در آمــوزش و پرورش دانش آموزی را داریم 
که در رشــته ریاضی تحصیل می کند ولی انگیزه 
کامل را نســبت به این رشته ندارد؛ بنابراین برای 
این فضا مشاورین باید کمک کنند تا دانش  آموز به 
ســمت فضایی که علاقه دارد، سوق پیدا کند.وی 
به ایجاد برخی فرهنگ سازی ها و ارائه مشاوره های 
تخصصی بــرای دانش آموزان و خانواده ها اشــاره 

کرد و گفت: خوشــبختانه در سال های گذشته با 
جهت گیری های خوبی که بر اساس مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی شــکل پذیرفت، آموزش و 
پرورش امروز به دنبال برگزاری آزمون های نهایی 
در پایه های دهم، یازدهم و دوازدهم است تا سوابق 
تحصیلی دانش آمــوزان تاثیرگذار باشــد. بر این 
اساس امروز اولیا، دانش آموز، مدیر و معلم مدرسه 
با رویدادی برخورد خواهند کرد که سیمای خوبی 
از آموزش و پرورش را در محیط مدرسه و اجتماع 
نشــان می دهد که آن "تاثیر سوابق تحصیلی در 
آینده دانش آموزان" اســت.محمودزاده ضمن بیان 
راهکار ارتقای سطح علمی و تراز معدل تحصیلی 
دانش آموزان، اظهار کرد: »اولین کاری که باید در 
این حوزه اتفاق بیفتــد، بحث رصد و اندازه گیری 
است. خوشــبختانه در حوزه آموزش می توان این 
کار را انجام داد. بعد از اینکــه اندازه گیری اتفاق 
بیفتد، بایــد پایش و تحلیل شــکل بپذیرد. این 
دو موضوع در حال انجام اســت؛ به ویژه ما اکنون 
به تفکیــک کتاب، رشــته، جنســیت و منطقه 
در مــدارس غیردولتی این موضوعــات را دنبال 
می کنیم و اعداد اندازه گیری شــده را به دســت 
آورده ایم. در پایه دوازدهم سال گذشته و حتی در 
برخی از آزمون ها این اعداد را در اختیار مدیران و 

معلمان مدارس، اولیا و دانش آموزان قرار داده ایم.
معلم مدرســه باید بداند که امروز میانگین و رتبه 
کتابــی که تدریس می کند، در کلاس، مدرســه، 
استان و سطح کشور چند است.پس از اندازه گیری 
و رصد، به مداخلات آموزشــی نیاز داریم که باید 
شکل بگیرد. بخشــی از این مداخلات مربوط به 
حوزه دانش آموزی اســت که ما برای آن در حال 
برنامه ریزی هستیم؛ مثلا دانش آموزی که در کتاب 
ریاضی نمره خوب ندارد، اگر مشکل از دانش آموز 
باشد، برای او مجدد کلاس برگزار می کنیم اما اگر 
مشکل از معلم باشــد، باید دانش افزایی و ارتقای 
توانمندی معلم انجام بپذیرد.ما تهیه این بســته 
آموزشی برای کیفیت بخشی در حوزه دانش آموزی 
و معلمی را از تابســتان سال گذشته آغاز کرده  و 
خوشــبختانه به توفیقاتی هم رسیده ایم. در ادامه 
مســیر نیز به دنبال برگزاری آزمون های پیشرفت 
تحصیلی هســتیم.وی با بیان جزئیات آزمون های 
پیشــرفت تحصیلی، گفت: برخی از این مشکلات 
هــم برمی گردد به این که دانش آموزان در جریان 
موضوع آزمون های نهایی نیستند و در جریان نوع 
ســوال، نوع طراحی و... قــرار نگرفته اند. ما با این 
کار به دنبال این هستیم که بحث شبه آزمون در 

داخل مدرسه شکل بگیرد.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیر دولتی:

تاثیر سوابق تحصیلی سیمای خوبی از آموزش و پرورش نشان خواهد داد

حبیب احسنی پور / گروه جامعه

رقیه نوری / گروه جامعه

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

تجلیل از پرسنل برتر حوزه ایمنی پیمانکاران شرکت 
توسعه فرآوری صنایع و معادن ماهان سیرجان 

گــرگان- آذری، خبرنــگار یــادگار امــروز: از پرســنل برتــر حــوزه ایمنی 
پیمانکاران شرکت توســعه فرآوری صنایع و معادن ماهان سیرجان 

تجلیل شد.
به مناسبت کسب رتبه برتر ایمنی در ممیزی سازمان ایمیدرو توسط 
شرکت ماهان سیرجان، طی مراسمی با حضور مهندس علیرضا پژوه 
مدیرعامل شرکت ماهان سیرجان و مدیران شرکت های پیمانکار، 
از پرسنل و کارکنان برتر حوزه ایمنی شرکت های پیمانکار شاغل در 

معدن 5 گل گهر تجلیل شد.
   در این مراســم علیرضا پژوه مدیرعامل شــرکت ماهان ســیرجان با 
تقدیر از تلاشــها و زحمات کارکنان مجموعة ایمنی شرکت های گهر 
همــکار و آپادانــا کاوش ایرانیان به عنوان پیمانکاران شــرکت ماهان 
سیرجان گفت: کسب رتبه برتر عالی تک ستاره در همایش ممیزی 
ایمنی ســازمان ایمیدرو و روند رو به رشــد این حوزه در سالهای اخیر 
نشــان دهنده رویکرد و نگاه مدیران به مقوله ایمنی و تلاش، همت 
و تعهدپزیری پرســنل شرکت و همکاران پیمانکار است. مدیرعامل 
شرکت توسعه فرآوری صنایع و معادن ماهان سیرجان افزود: شرکت 
هــای پیمانکار بازوهــای اجرایی ما در حوزه تولید می باشــند و ما با 
افتخار اعلام می کنیم که شرکت های همکار ما جزء شرکت های برتر 
هستند. وی بیان کرد: رعایت اصول و استانداردهای ایمنی در تمامی 
پــروژه هــا و واحدهــای شــرکت لازم و ضــروری اســت و کارهای بســیار 
خوبی در این حوزه انجام شده و انشاالله این روند ادامه دار باشد و به 
نتایج بهتری نیز دست پیدا کنیم. گفتنی است شرکت توسعه فرآوری 
صنایع و معادن در هفتمین دوره همایش ممیزی سازمان ایمیدرو 

موفق به کسب رتبه عالی تک ستاره شد.

 انجام ۷۵۰ کیلومترباند عملیات برف روبی 
در محورهای مواصلاتی استان کرمانشاه

امــروز: سرپرســت  یــادگار  کرمانشــاه-فریده محمــدی، خبرنــگار 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه از انجام 
۷۵۰کیلومترباند عملیات برف روبی در محورهای مواصلاتی اســتان 
طــی ۲۴ ســاعت  خبــرداد و گفــت: درحــال حاضــر تمــام محورهــای 

مواصلاتی استان کرمانشاه باز است.
ســید شــهرام کهریــزی بــا بیــان اینکــه درمجموع بالــغ بر ۵۰ســاعت 
بارش برف در محورهای اســتان داشــتیم، اظهار کــرد: در این مدت 
۷۵۰کیلومتربانــد عملیــات برف روبــی در محورهــای اصلــی، فرعــی و 
کنون  روســتایی استان کرمانشــاه انجام شده اســت. وی افزود: هم ا
هیچ محوری اعم از روستایی، فرعی  و اصلی درسطح استان کرمانشاه 
مسدود نیست. سرپرست اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اســتان کرمانشاه از انجام شش مورد ریزش برداری نیز در محورهای 
کید کرد: برای تســهیل تردد بالغ بر  مواصلاتی کرمانشــاه خبر داد و تا
۶۰۰ تن شــن و نمک درمحورهای مواصلاتی کرمانشــاه مصرف شده 
اســت. وی ادامــه داد: عمــده بــارش بــرف را  در محورهای مواصلاتی 
شهرستان سنقر و کلیایی و منطقه اورامانات داشتیم. سرپرست اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: 
عملیات برف روبی توســط ۵۷دســتگاه ماشــین آلات  و ۹۲نیرو راهدار 
انجام شده است. سید شهرام کهریزی درپایان افزود: کابران جاده ای 
قبل از آغاز سفر میتوانند با شماره گیری ۱۴۱سامانه مرکز مدیریت راه  

ها از آخرین وضعیت راه ها مطلع شوند.

بهره برداری ۵ کیلومتر از بزرگراه اهرم- برازجان 
بوشــهر-زینب اشــکن پــور، خبرنگار یــادگار امــروز: مدیــر کل راه و 
شهرسازی استان بوشهر گفت: با حضور معاون اجرایی رئیس جمهور 
۵ کیلومتر از بزرگراه اهرم - برازجان حدفاصل بنداروز- تقاطع ورودی 

برازجان به بهره برداری رسید. 
ســید محمود دســتغیبی مدیر کل راه و شهرسازی استان بوشهر در 
آییــن این افتتــاح اظهار کــرد: کریدور بزرگــراه ی نوار ســاحلی جنوب 
کشور داری هزار و ۸۵۰ کیلومتر طول است که از بندر گواتر در استان 
سیســتان و بلوچســتان آغاز و پس از عبور از اســتان های هرمزگان و 

بوشهر به شلمچه در استان خوزستان منتهی می شود.
دســتغیبی افزود: طــول کریدور بزرگراه ی نوار ســاحلی جنوب کشــور 
در محدوده اســتان بوشــهر ۳۹۰ کیلومتر اســت که از جنوب اســتان 
یعنی شهرستان عسلویه شروع می شود و در انتها در بخش شمالی 
اســتان به شهرســتان دیلم می رســد. وی بیان کرد: این قطعه واقع 
در کریدور بزرگراه ی نوار ساحلی جنوب کشور به طول ۵ کیلومتر و با 
سرمایه گذاری بیش از ۱۵۰ میلیارد تومان ساخته شده است. مدیر کل 
راه و شهرسازی استان بوشهر در ادامه گفت: تکمیل و بهره برداری از 
این پروژه باعث کاهش بسیاری از حوادث ترافیکی و تأثیر به سزایی 
در توسعه حمل و نقل و برطرف شدن نقاط حادثه خیز در این محور 

خواهد داشت.

لزوم مشارکت صنایع جنوب استان بوشهر در اجرای 
طرح های فاضلاب 

بوشهر-زینب اشکن پور، خبرنگار یادگار امروز: ابوالحسن عالی در 
توضیح این خبر اظهار داشت: وجود سامانه دفع بهداشتی فاضلاب 
در شهرســتان های دیر، کنگان و عســلویه با توجه به ساحلی بودن 
و شهرســتان جم به دلیل اســتفاده گســترده از منابــع آب زیرزمینی 
جهت شــرب و کشــاورزی ضرورتی مهم و اجتناب ناپذیر اســت. وی 
بیــان کــرد: با هــدف جلوگیری از مشــکلات و بحران های بهداشــتی 
و زیســت محیطــی در آینــده نزدیــک صنایع جنوب اســتان بوشــهر 
باید در راســتای تحقق مســئولیت اجتماعی به طرح های فاضلاب 
کنون مرحله  منطقه اهتمام جدی داشته باشند. عالی ادامه داد: تا
نخست مطالعات طرح فاضلاب در شهرهای دیر، کنگان، عسلویه و 
جم توســط شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر انجام شده که عدم 
تخصیص اعتبار سبب احداث نشدن این طرح ها شده است. عالی 
کید کرد: با توجه به استقرار صنایع عظیم نفت، گاز و پتروشیمی در  تا
شهرســتان های جنوبی و تأثیر گسترده بخش صنعتی و همچنین 
مسکونی آن ها بر محیط زیست پیرامونی، صنایع جنوب استان باید 
در تأمین مالی احداث طرح های فاضلاب در قالب مسئولیت های 

اجتماعی نقش آفرینی مناسبی داشته باشند. 

دیدارفعالان اقتصادی، بازاریان و اصناف کرمانشاه  با کاندیدای انتخابات 

ســاری- امیــری فــر، خبرنــگار یــادگار امــروز: مدیــر 
و  اجتماعــی  الحــاق  گفــت:  مازنــدران  بهزیســتی  کل 
بازپیونــد اجتماعی باید در بســیاری از برنامه ها مورد 
گیــرد و در مقولــه اعتیــاد ایــن نــگاه بایــد   توجــه قــرار 

دوچندان باشد.
دکتــر فریبــا بریمانــی مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران در 
آیین افتتاح مرکز توانمندسازی و صیانت اجتماعی از 
بهبود یافتگان " کلبه رهایی امید فردا " در شهرستان 
آمل، گفت: باعث خرسندی است که در مقوله اعتیاد 
یــک همدلــی و همگرایــی بین مســوولین در قســمت 
ســپاه  اســتانداری،  هماننــد؛  اســتان  اثرگــذار  هــای 
پاســداران، شــورای هماهنگی مبــارزه با مــواد مخدر، 
دادســتانی ها، دانشــگاه علــوم پزشــکی، فرمانداریها، 

نیروی انتظامی، و ... وجود دارد.
اینکــه  بــه  اشــاره  بــا  مازنــدران  بهزیســتی  کل  مدیــر 

در اســتان مازنــدران همــه همــدل و همســو در امــر 
پیشــگیری و مقابله با آســیب های اجتماعی فعالیت 
دارنــد، افــزود: معضــل اعتیــاد وجوه بســیار متعددی 

دارد و درمان آن نیز به همین شیوه است.
از  اجتماعــی  صیانــت  و  توانمندســازی  مســاله  وی 
از مهمتریــن  را  کننــدگان و بهبــود یافتــگان  مصــرف 
دغدغه های سازمان بهزیستی برشمرد و تصریح کرد: 
الحاق اجتماعی و بازپیوند اجتماعی باید در بسیاری 
از برنامه ها مورد توجه قرار گیرد و در مقوله اعتیاد این 

نگاه باید دوچندان باشد.
دکتر بریمانی ادامه داد: بهزیســتی مازندران در ســال 
گذشــته ۲۰ درصد از ســهمیه تسهیلات اشــتغالزایی را 
جهــت حمایت از توانمندســازی و پایداری اقتصادی 

به بهبود یافتگان اعتیاد اختصاص داد.
مدیــر کل بهزیســتی مازنــدران هــدف از افتتــاح مرکــز 

توانمندســازی و صیانــت اجتماعــی از بهبود یافتگان 
در شهرســتان آمــل را آمــوزش مهــارت هــای زندگــی، 
آمــاده ســازی شــغلی و تســهیل شــرایط بازگشــت بــه 
خانــواده و جامعــه بــرای بهبــود یافتگان بــی بضاعت 

واجد شرایط عنوان کرد.

مدیر کل بهزیستی مازندران؛

توانمندسازی مصرف کنندگان و بهبود یافتگان مواد مخدر از مهمترین دغدغه های بهزیستی است

رییس اتاق بازرگانی استان قزوین:

نمایندگان برای تقویت حوزه اقتصادی 
کنارصنعت و تولید قرارگیرند

قزوین-مصطفــی مــرادی، خبرنــگار یــادگار امــروز: رییــس اتاق 
بازرگانی قزوین گفت: برای تقویت حوزه های اقتصادی و تولیدی 
می بایست وقت گذاشته شود و نمایندگان مجلس آینده باید در 
کنــار صنعــت و تولیــد قرار گیرند چــرا که پویایی این بخــش ها، در 

افزیش مشارکت های اجتماعی نقش بسزایی دارد.
بــه گــزارش خبرنگارمــا، مهــدی عبدیــان در جلســه هــم اندیشــی 
کاندیداهــای انتخابــات مجلــس در حــوزه انتخابیــه  تعــدادی از 
قزوین آبیک و البرز با جمعی از فعالان اقتصادی و صنفی اســتان 
که در ســالن اجتماعات اتاق بازرگانی برگزار شد، موضوع مشارکت 
کــرد وگفــت: بــه دلایــل  را مهم تریــن مقولــه در برهــه کنونــی ذکــر 
مختلفــی، وضعیــت بــه گونــه ای پیش رفتــه که بخــش اقتصادی 
انتقــادات جدی را نســبت به عملکــرد برخی نهادهــا دارند و تاثیر 
آن را در میــزان مشــارکت ایــن بخــش در انتخابــات های گذشــته 

مشاهده کرده ایم.
وی افــزود: ریــل گــذاری مســیر حرکتــی کشــور را مجلــس شــورای 
گر این ریل  اسلامی با قانونگذاری و نظارت بر آن انجام می دهد و ا
گذاری اشــتباه باشــد پیامدهای ســوء و عوارض آن قطعاً دامنگیر 

نمایندگان بخش خصوصی می شود.
رییــس  اتــاق بازرگانــی قزویــن ادامــه داد: هــدف از برگــزاری ایــن 
کثری فعالان اقتصادی در انتخابات است تا  نشست، حضور حدا
در این دوره، بخش خصوصی با انتخابات آشــتی کند و مشــارکت 
بیشــتری داشــته باشــد. در ایــن نشســت از کاندیداهایــی کــه در 
نظرســنجی ها بیشــترین رای را داشتند دعوت کردیم تا بتوانیم با 

دیدگاه ها و رزومه این افراد در حوزه اقتصادی آشنا شویم.
عبدیان اضافه کرد: در موضوعات مرتبط با اقتصاد جامعه گرایش 
سیاســی خود را اِعمال نمی کنیم و از کاندیداها می خواهیم رفع 
غ از سلایق شخصی دنبال  و کاهش دغدغه های این بخش را فار
کننــد و در این مســیر از مشــورت و نظرات فعــالان اقتصادی بهره 

مند شوند.
ایــن مســوول تصریــح کــرد: بــرای تقویت حــوزه های اقتصــادی و 
تولیدی می بایست وقت گذاشته شود و نمایندگان مجلس آینده 
بایــد در کنــار صنعت و تولید قرار گیرند چــرا که پویایی این بخش 

ها، در افزیش مشارکت های اجتماعی نقش بسزایی دارد.
رئیــس اتــاق بازرگانی قزوین عنوان کرد: مردم در حوزه معیشــت و 
گر درآمد مردم نســبت بــه هزینه های آنها  درآمــد مشــکل دارند و ا
بالا برود دیگر با مشکلات خاصی دست و پنجه نرم نخواهند کرد. 
در این دوره از انتخابات، با روسای اتاق های بازرگانی استان های 
دیگر رایزنی کرده ایم و تصمیم بر این شده چنین نشست هایی با 
کاندیداها برگزار شــود تا شــاهد حضور پررنگ فعــالان اقتصادی و 

صنعتی در انتخابات ۱۱ اسفند باشیم.

ح فجرانه در بیش از ۲هزار فروشگاه  اجرای طر
کردستان 

سنندج-کامران کرمی، خبرنگار یادگار امروز: مدیرکل تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعــی کردســتان گفت: ۲ هــزار و ۱۵۸ فروشــگاه خرد با 
۲ هــزار و ۱۸۹ صنــدوق و ۱۱۹ فروشــگاه زنجیــره ای بــا ۲۰۷ صندوق، 
کالابــرگ الکترونیکــی و طــرح فجرانــه را بــه مــردم ارائــه  خدمــات 

می کنند.
 فرزاد پیشکاری در بازدید از چند فروشگاه ارائه دهنده این طرح 
در ســنندج، اظهــار کــرد: مرحله جدید طرح کالابــرگ الکترونیکی 
با عنوان طرح "فجرانه" از ۱۷ بهمن آغاز و تا اردیبهشــت ماه ســال 

آینده ادامه دارد.
وی گفــت: در این طرح مبلغ اعتبار خریــد ۲۲۰ هزارتومان به ازای 

هر نفر برای دهک های یک تا هفت اختصاص یافته است.
مدیــرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردســتان افــزود: با توجه به 
استقبال خوب مردم استان از طرح کالابرگ الکترونیکی فجرانه و 
با هدف اجرای صحیح این طرح، بازدیدهای میدانی از فروشگاه 
های ســطح اســتان در حال اجراســت که در هیچ یــک از مناطق 
صفهای طولانی و ازدحام جمعیت جهت خرید کالابرگ مشاهده 
نشــد و خریدهای مردم بر اســاس دســتورالعمل این طرح انجام 
می شــود. پیشــکاری هــدف از بازدید از فروشــگاه هــا و مغازه های 
منتخــب این طــرح را نظارت مســتقیم بر عرضــه ۱۱ قلم محصول 
این طرح بیان کرد و گفت: توجیه متصدیان فروشــگاهها از نحوه 
فــروش طرح کالابــرگ فجرانه، میــزان اعتبار و میــزان وزنی کالاها، 
زمــان اعتبار این طرح تا ۱۷ اردیبهشــت از جملــه اقدامات انجام 

شده در این بازدیدها بود.
وی بــا بیــان اینکــه حمایــت دولــت نســبت بــه مرحله قبــل طرح 
کالابرگ الکترونیکی از مبلغ ١٢٠ هزار تومان اعتبار تشویقی کالابرگی 
بــه ٢٢٠ هزار تومان افزایش یافته اســت، اظهار کرد: در این مرحله 
شــرط خریــد ٢٠٠ هــزار تومانی بــرای دریافت اعتبار خریــد کالابرگی 

حذف شده است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردســتان اضافه کرد: در این 
طــرح ۱۱ قلم کالای اساســی برای تامین حداقــل کالری، پروتیین، 
ریــز مغذی هــا و ویتامین هــای لازم بــرای هــر فــرد منطبــق بــا نظر 
غ، گوشت  انستیتو تغذیه ایران شامل شیر، پنیر، ماست، تخم مر
کارونــی، برنــج، قنــد و شــکر، حبوبــات و گوشــت  غ، روغــن، ما مــر

منجمد قرمز است است.
پیشــکاری ادامه داد: نرخ این اقلام با قیمتهای مبنای سال ١۴٠١ 
انتخاب شده و ما به التفاوت قیمت سبد مبنا با قیمت روز ١۴٠٢ از 

محل یارانه جدید دولت تامین می شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه، نــرخ مصوب ایــن اقــلام ۷۴۳ هــزار و ۷۵۰ 
هزار تومان اســت افزود: در این طرح مبلغ ۵۲۳ هزار و ۵۰۰ تومان 
توسط شهروندان پرداخت می شود و مابه التفاوت آن یعنی ۲۲۰ 
هزار و ۴۵۰ تومان باقی مانده از محل اعتبار کالابرگ محاسبه می 

شود.
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی کردســتان ادامه داد: با شــروع 
طــرح کالابــرگ الکترونیکــی، قــرارگاه اســتانی متشــکل از معاونــت 
رفــاه اجتماعــی،  و  کار  تعــاون،  کل  اداره  اســتانداری،  اقتصــادی 
ســازمان صمت، ســازمان جهــاد کشــاورزی و تعاون روســتایی در 

سطح استان و متناظر آن در شهرستانها تشکیل شده است.
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خبرنــگار  مومنــی،  مریــم  اصفهــان- 
یــادگار امــروز: رئیــس شــورای اســلامی 
شهر اصفهان با بیان اینکه بودجه سال 
بالــغ  کلان شــهر  ایــن  شــهرداری  آینــده 
بــر ۳۰ هــزار میلیــارد تومــان برآورد شــده 
اســت و بــا احتســاب بودجه ســازمان ها 
بــه رقــم حــدود ۳۵ هــزار میلیــارد تومان 
می رســد، گفــت: در بودجــه ۱۴۰۳، مترو، 
شــبکه های  اجــرای  و  اتوبــوس  تأمیــن 

حمل ونقلی در اولویت است.
محمــد نورصالحــی  اظهــار کــرد: بودجه 
در  اصفهــان  شــهرداری  آینــده  ســال 
اســت،  شــده  نهایــی  تلفیــق  جلســات 
امــا فــردا _یکشــنبه بیســت ونهم بهمن _ 
در جلســه علنــی شــورای اســلامی شــهر 

به عنوان دستور اول مطرح می شود.
وی افزود: بودجه ســال آینده شهرداری 
ایــن کلان شــهر بالــغ بــر ۳۰ هــزار میلیارد 
تومــان برآورد شــده اســت و با احتســاب 

بودجــه ســازمان ها بــه رقــم حــدود ۳۵ 
هــزار میلیــارد تومــان می رســد کــه حوزه 
حمل ونقــل ســهم قابل توجهــی از آن را 

به خود اختصاص داده است.
رئیــس شــورای اســلامی شــهر اصفهــان 
آینــده  ســال  بودجــه  در  کــرد:  کیــد  تا
ســال  بودجــه  همچــون  شــهرداری 
جاری، عمــده ردیف ها مربــوط به حوزه 

حمل ونقــل بــرای موضوعاتــی از جملــه 
حلقه چهارم ترافیکی، بازگشــایی بعضی 
بازســازی  و  اتوبــوس  تأمیــن  و  از معابــر 
آن هــا اســت. نورصالحــی بــا بیــان اینکه 
زیســت،  محیــط  شــهری،  خدمــات 
پســماند و موضوعات فرهنگی در ردیف 
بودجه ســال آینده شهرداری قرار گرفته 
اســت، گفــت: درصــد بودجه شــهرداری 

مرکزی، معاونت ها، مناطق، ســازمان ها 
شــهرداری  بــه  وابســته  شــرکت های  و 
مشــخص شــده اســت و فردا در جلســه 
داد:  ادامــه  وی  می شــود.  اعــلام  شــورا 
مدیریت شــهری و شــورای اسلامی شهر 
اصفهــان تمایلی به افزایــش رقم بودجه 
ســال آینده شهرداری نداشته است، اما 
افزایــش قیمت ها و تورم موجب افزایش 
حــدود ۵۰ درصــدی بودجه ســال آینده 
شــهرداری نســبت به ســال جاری شده 
شــهر  اســلامی  شــورای  رئیــس  اســت. 
اصفهان با بیان اینکه مجموعه عوارض 
کــه شــهروندان بایــد  و بهــای خدماتــی 
پرداخت کنند، حدود ۳۰ درصد افزایش 
داشته اســت، خاطرنشــان کرد: اعداد و 
ارقــام نشــان می دهد که رشــد قیمت ها 
بیــن ۴۰ تــا ۴۵ درصــد بــوده، امــا قیمــت 
عوارض و بهای خدمات شــهری کمتر از 

این مقدار است.

رئیس شورای شهر تشریح کرد:

اولویت های بودجه ۱۴۰۳ شهرداری اصفهان

خــرم آباد- عاطفــه امیــدی راد، خبرنگار 
یــادگار امــروز:  اســتاندار لرســتان از آغــاز 
واحــد   ۱۰۰۰ از  بیــش  ســاخت  عملیــات 

مسکونی در دانشگاه لرستان خبر داد.
فرهاد زیویاردر حاشیه ی جلسه ی شورای 
عالی مســکن کشــور که به ریاســت رئیس 
جمهور و به صورت وبینار برگزار شد، عنوان 
کرد: ایــن تعداد از واحدهای مســکونی در 
زمینی به مســاحت ۱۵ هکتار از اراضی دانشــگاه لرستان ساخته خواهند شد. وی 
ادامه داد: این واحدهای مسکونی در راستای طرح نهضت ملی مسکن و همچنین 
برای اعضای هیأت علمی و کارکنان دانشگاه ساخته خواهند شد. استاندار اظهار 
کرد: ساخت این واحدها به دنبال تفاهم نامه بین استانداری لرستان، اداره کل راه 
و شهرسازی و دانشگاه لرستان محقق شد. زیویار در ادامه به مباحث عنوان شده 
در جلسه  کشوری شورای عالی مسکن اشاره کرد و گفت: تأمین زمین برای ساخت 
خوابگاه های دانشــجویی متأهلی، اعضای هیأت علمی و کارکنان دانشــگاه های 
دولتی و آزاد یکی از دســتور کارهای جلســه  امروز بود که در راســتای آن مواردی به 
تصویب رســید. وی تأمین اعتبارات لازم برای ایجاد زیرســاخت های طرح نهضت 
ملی مسکن را از دیگر دستور کارهای این شورا برشمرد و ادامه داد: در این خصوص 
نیز مواردی به تصویب رسید که مهم ترین آن تدوین بسته ای از محل مولدسازی 

دستگاه های اجرایی با دستور رئیس جمهور بود.

گــرگان- آذری، خبرنــگار یــادگار امــروز: 
اجتماعــی  رفــاه  و  کار  تعــاون،  مدیــرکل 
گلســتان با اشــاره به اینکه بــرای دریافت 
کالا بــرگ فجرانــه نیــاز بــه صــف نیســت، 
گفــت: دو هزار و ۵ فروشــگاه در گلســتان 
اســت  بــرگ  کالا  سیســتم  بــه  مجهــز 
حســینعلی خواجه مظفری شامگاه سه 
گفــت وگویــی از اجــرای طــرح  شــنبه در 

فجرانه کالا برگ الکترونیکی در گلستان خبر داد و اظهار کرد: با توجه به نزدیک 
شدن ایام نوروز و ماه مبارک رمضان دولت طرح فجرانه کالا برگ الکترونیکی را 

در دستور کار خود قرار داده است.
وی افــزود: در ایــن طــرح افرادی که چه مبلــغ ۴۰۰ هزار تومان و چــه افرادی که 
۳۰۰ هزار تومان یارانه دریافت می کنند مبلغ ۲۲۰ هزار تومان به یارانه آنها اضافه 

می شود که با مراجعه به فروشگاه ها می توانند خرید کنند.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان گفت: این طرح شامل افرادی که 

از ۱۱ کالا اساسی تعیین شده خرید می کنند، می شود.
وی یادآور شــد: افراد در صورت اینکه ۵۰ درصد از کالا برگ تعیین شــده را خرید 
کننــد مبلــغ ۲۲۰ هزار تومــان دیگر به یارانه آنها اضافه خواهد شــد که می توانند 
مجدداً به فروشــگاه های مورد نظر مراجعه کرده و کالا مد نظر خود را از بین ۱۱ 

قلم دریافت کنند.

گلستان   2هزار و 5 فروشگاه در 
ح فجرانه کالا برگ هستند آماده اجرای طر

استاندار:

 عملیات ساخت بیش از ۱۰۰۰ واحد مسکونی
در دانشگاه لرستان آغاز شد

خبرنــگار  محمــدی،  کرمانشــاه-فریده 
یــادگار امروز: فعــالان اقتصــادی، بازاریان 
و اصنــاف با کاندیــدای انتخابات پیش رو 

دیدار و گفتگو کردند
رئیســه  هیــات  عضــو  کاشــفی،  کیــوان   
اتــاق ایــران در ایــن نشســت که بــا حضور 
کثــری فعــالان اقتصــادی برگــزار شــد  حدا
بــا بیان اینکــه اتــاق بازرگانــی خانه بخش 
پایگاهــی  اتــاق  گفــت:  اســت  خصوصــی 
بــرای فعــالان اقتصــادی ســت تــا در ایــام 
انتخابات تشریک مســاعی کرده و فعالان 
بخش خصوصی از نزدیک با کاندیداهای 
انتخاباتی دیدار و گفتگو داشــته باشــند و 
نظراتشان را عنوان نمایند که این امر قطعا 
در مشــارکت انتخابات و اســتقبال بیشتر 
که مهمترین مسئله کشور است، تاثیرگذار 
خواهــد بــود. او به ســخنان مقــام معظم 
رهبری برای مشــارکت در انتخابات اشاره 
کرد و افزود: بی شــک شرکت در انتخابات 
در آینــده کشــور تاثیــرات مثبتــی خواهــد 

گذاشت.
کاشــفی ادامه داد: میدانیم که مشــکلات 
اقتصــادی گربیان گیر مردم اســت اما این 
مسائل در خارج از کشور حل نخواهد شد 

و باید به دنبال راه حل در داخل کشــور با 
کمک مســئولین و مردم باشــیم و امیدی 
بــه خــارج از مرزهــا نیســت. او در ادامــه با 
اشاره به انتخابات مجلس خبرگان رهبری 
گفت: جایگاه خبرگان رهبری متمایزترین 
و بالاترین جایگاهی اســت که برای اصلی 
ترین مســائل و راس کشــور تصمیم گیری 
مینماید. لذا انتخاب افرادی شایســته در 

این جایگاه بسیار حائز اهمیت است.
عضو هیات رئیســه اتاق ایران یادآور شــد: 
انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز امری 
مهم برای چهار سال آینده خواهد بود که 

کشــور را در دســت  سرنوشــت منطقــه و 
خواهد داشــت که امید اســت با مشارکت 
کثری مردم و انتخاب افراد شایسته،  حدا

آینده بهتری برای کشور رقم بخورد.
در ادامــه این نشســت آیــت الله خطیبی، 
کاندیدای مجلس خبرگان رهبری استان 
گفــت: طبــق اصــول ١٠7، ١٠9 و ١١١ قانــون 
اساســی دو وظیفه مهم انتخــاب رهبر در 
شــرایط خاص و بررسی شــرایط رهبری به 

عهده مجلس خبرگان است.
او ادامــه داد: هفت کمیســیون تخصصی 
)مالــی، فرهنگــی، اجتماعــی و سیاســی، 

اقتصــادی، حراســت از ولایت فقیه، اصل 
١١١( در مجلــس خبــرگان فعالیــت دارنــد 
و مــداوم مســائل کشــور را رصــد و پایــش 

مینمایند.
آیت الله خطیبی خاطر نشان کرد: مجلس 
خبــرگان تصمیم گیر نیســت امــا میتواند 
تصمیــم ســاز باشــد و از ایــن رو انتخــاب 
افرادی شایسته و توانمند در این جایگاه 

بسیار مهم و حائز اهمیت است.
آیــت الله علمــا، دیگــر کاندیــدای مجلس 
خبرگان رهبری نیز با بیان اینکه بیش از ٢5 
سال است که مقام معظم رهبری نام های 
اقتصــادی را بــرای ســال ها بــر میگزینند، 
گرانــی و  گفــت: بــی شــک حــل مســئله 
مشکلات اقتصادی در اولویت است. او با 
اشــاره به تورم و گرانی که در جامعه وجود 
دارد گفت: عزت، امنیت و اســتقلال ایران 
را نباید فراموش کرد اما مســئولین باید در 
حل مشکلات اقتصادی مردم همه تلاش 

خود را به کار گیرند.
آیت الله علما از مردم خواست در انتخابات 
کثری داشــته باشند  پیش رو حضور حدا
چرا که این حضور، نماد همبســتگی ملی 

است.

خبرخبر
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ë ورزش - سلامت

پرونده جام ملت های آسیای 2023 با قهرمانی 
تیم ملی فوتبال قطر بسته شد . بازی های این 
دوره در حالی با قهرمانــی عنابی ها به پایان 
رســید که کمتر کسی حضور قطر و اردن را در 
فینال جا ملت های آســیا پیش بینی می کرد 
، تیم های همچــون ژاپن ، کره جنوبی ، ایران 
و عربســتان و اســترالیا بعنوان شانس های 
قهرمانی این دوره یکی پس از دیگری از رقابت 
هــا کنار رفتند ، اردن در کمال شــگفتی کره 
مدعی را کنار زد و بــرای اولین بار در تاریخ 
فوتبال ملــی اش راهی دیدار نهایی ملت های 
آســیا شــد و قطر هم با برتری برابر ایران در 
دیدار نیمــه نهایی برای دومین بار متوالی این 

بار در خانه فینالیست شد .

یک فینال تمام عربی بین تیم های درجه دو آســیایی 
در این دوره با حــذف بزرگان و مدعیان این جام رقم 
خورد ، اردن با حذف عراق و تاجیکستان و کره جنوبی 
دســت به کار بزرگی زد و توانست به دیدار نهایی راه 
پیدا کند و قطر هم با عبور از فلســطین و ازبکستان و 
ایــران ناباورانه به دیدار نهایــی راه پیدا کرد. قصه این 
جام همچنان که برای ســعودی ها و اســترالیا و ژاپن 
و کره تلخ تمام شــد برای ایــران بعنوان یکی دیگر از 
مدعیــان اصلی فتح جام با ناکامی دیگر همراه شــد ، 

تفاوت ایران با ســایر مدعیان این بود که در 48ســال 
اخیر هیچ گاه این تیم به دیدار نهایی راه پیدا نکرده و 
فینالیست نشده است ، بسیاری ایران را پس از پیروزی 
برابر ســامورایی های مدعــی در مرحله یک چهارم ، 
شانس اصلی قهرمانی ارزیابی می کردند به ویژه اینکه 
در مرحله نیمه نهایی اردن ، کره مدعی را کنار زده بود 
و از این رو خیلی ها پبیش بینی شان این بود که ایران 
با برتری برابر قطر به فینــال خواهد رفت و در فینال 
نیــز اردن برابر ایران مدعی حرفی برای گفتن نخواهد 
داشــت . سرنوشــت اما به همان شکلی رقم خورد که 
در 6نیمه نهایی از 9 نیمــه نهایی این جام برای ملی 
پوشــان ایرانی رقم خورده بــود ، ایران یکبار دیگر در 
نیمه نهایی مغلوب شد ، این بار خیلی راحت تر از سایر 
ادوار مســیر راحت تری برای فینالیست شدن و فتح 
جام پیش رو داشت اما قصه همانی بود که برای ایران 
به شــکل مرگباری در دوره گذشــته رقم خورده بود. 

ایران برابر قطر در یک بازی عجیب و پراشتباه شکست 
خورد ، شــاید استرس بالای مملی پوشان و فشار پنج 
دهــه9 ناکامی در این مرحله اصلــی ترین دلیل برای 
شکســتی باشد که می تواست به این شکل و با سبک 
بازی پراشــتباه برابر قطری ها رقم نخورد اما نباید از 
اشــتباهات کادر فنی در این بازی و چینش اشتباه و 

تعویض های اشتباه تر به سادگی عبور کرد..
طارمی برابر قطــری ها در زمین راه می رفت اما روی 
نیمکت هم ترابی هم قلی زاده و هم قائدی تماشــاگر 
بودند و در روزی کــه حضور هر کدام از این بازیکنان 
در زمین می توانســت دفاع کند قطری ها در کناره ها 
را دور بزنند در اندیشه های تاکتیکی قلعه نویی جایی 
نداشتند ، حاج صفی جای میلاد محمدی را گرفته بود 
که در دیدار برابــر ژاپن یکی از بازیکنان خوب میدان 
بوده و کادر فنی در اقدامی عجیب تر ترجیح داده بود 
با دو هافیک دفاعی برابر قطری بازی کند که در قیاس 

با ژاپن در فاز تهاجمی و میانه میدان قوی تر نبود.
عجیب تر اینکه در دقایق پایانی ایران با دســتور کادر 
فنی به ارسال های بلند برای استفاده از عناصری چون 
آزمــون و معانلو و .. روی آورده بود اما ارســال کننده 
تخصصی تیم ملی یعنی رضائیان با یک تعویض عجیب 

روی نیمکت قرار داشت !
قطری ها اما با آنالیز دقیق بازی ایران ، با ســه ارسال 
روی عمــق دفاع ایران به گل رســیدند ، ما در همان 
نقطه ای ســه گل خوردیم که در بازی های قبلی نیز 
پاشــنه آشیل مان بود اما این درد درمان نشده و ایران 
در ادامه روند یکی در میان بازی های خوب و بدش به 
قرعه قطری خورد که می توانست حریفی راحت برای 
صعود به فینال و تاریخ ســازی باشد . با شکست برابر 
قطر، تیم ملی ایران در طول ۱۸ ماه گذشــته حالا دو 
تــراژدی بزرگ را تجربه کرده؛ اولی باخت برابر آمریکا 
در آخرین بازی گروهی جام جهانی ۲۰۲۲ بود و دومی 
شکســت برابر قطر در نیمه نهایی جام ملت های آسیا. 
بین این دو ناکامی اما سه وجه تشابه جالب و کمی هم 
خرافی وجود دارد از جمله اینکه هر دو در ورزشــگاه 
ثمامه رقم خورد. جالب اینجاست که قطری ها از ایران 
خواسته بودند اســتادیوم محل بازی چهارشنبه تغییر 
کند، اما فدراســیون فوتبال نپذیرفت. و دوم اینکه هر 
دو تراژدی بعد از دو پیروزی بزرگ و فریبنده به دست 
آمد. پارسال تیم ملی ابتدا ولز را برد و همه فکر کردند 
صعود از مرحله گروهی در دسترس است، اما در ادامه 
برابر آمریکا شکست خورد. امسال هم ملی پوشان ابتدا 
ژاپن را شکســت دادند تا به نظر برسد قهرمانی از هر 
زمان دیگری دست یافتنی تر است، اما نهایتا شکست در 
بــازی با قطر همه چیز را تغییر داد. ایران یک تراژدی 
دیگری را تجربه کرد ، همچنــان که پیش از این نیز 
تجربــه کرده بود ، شکســتی دیگــر در کارنامه پر از 
شکست فوتبال ایران که البته هیچگاه به شکل خوب و 
درستی این شکست ها ریشه یابی نشده و نخواهد شد .

سهمیه ایران برای مسابقات باشگاهی 
آسیا مشخص شد

 

تعداد نمایندگان باشگاهی ایران برای حضور در مسابقات کنفدراسیون 
فوتبال آسیا مشخص شد. 

هر ســاله کنفدراسیون فوتبال آسیا با محاسبات خود سهمیه لیگ های 
کشورهای آسیایی را برای حضور در رویدادهای باشگاهی این قاره اعلام 
می کند. بر اســاس اعلام AFC از فصــل ۲۵-۲۰۲۴ به بعد، مجموع 
امتیازات هشــت فصل گذشته کشورهای مربوطه، تعیین کننده سهمیه 

تیم های باشگاهی آن کشور است. 
از این رو با اعلام سایت »فوتی رنکینگز«، طبق فرمول های موجود، ایران 
بدون تغییر جایگاه در رده پنجم قرار گرفته است. کشورمان برای فصل 
آینده ۲+۱ ســهم در رقابت های لیگ قهرمانان نخبگان آسیا و در لیگ 

قهرمانان آسیای دو نیز یک سهم برای حضور در مرحله گروهی دارد. 
با اعلام کنفدراسیون فوتبال آسیا، مسابقات باشگاهی این قاره در سال 
۲۰۲۴ با حضور ۷۶ تیم در ســه ســطح مختلف برگزار می شود. لیگ 
قهرمانان نخبگان آسیا ســطح نخست، لیگ قهرمانان آسیای دو سطح 
دوم و چلنج لیگ آسیا سطح ســوم رقابت های باشگاهی آسیا به شمار 

می رود. 

۱۰ ستاره آینده دار آسیا مشخص شدند 

 سهم »صفر« برای فوتبال ایران
عملکــرد جوانان حاضر در جام ملت های ۲۰۲۳ آســیا نظر همه اهالی 
فوتبال آســیا را به خود جلب کرد.کنفدراســیون فوتبال آسیا با انتشار 
اســامی ۱۰ بازیکن جوان حاضر در جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا از آنها به 
عنــوان پدیده های فوتبال در قاره کهــن نام برد که در آینده ای نزدیک 

خیلی بیشتر از گذشته از آنها یاد خواهد شد.
AFC در حالی اسامی بازیکنان زیر را منتشر کرد که تیم ملی ایران که 
در نیمه نهایی از دور رقابت های جام ملت های آســیا کنار گذاشته شد 

هیچ سهمی در بین ۱۰ پدیده فوتبال آسیا ندارد.
کنفدراســیون فوتبال آســیا بازیکنان زیر را انتخاب کرده اســت که از 

کاربران خود نیز خواسته تا به بهترین آنها رأی دهد.
عباس بیک فیض الله اف )ازبکســتان(، علی جاســم )عراق)، لی کانگ 
این )کــره جنوبی(،علی الوان )اردن)،تاکفوســا کوبــو (ژاپن(، جردن 
باس (اســترالیا(، عبدالله ردیف )عربستان سعودی)، مارسلینو فردینان 

)اندونزی(، سلطان عادل )امارات متحده عربی(، عارف ایمن )مالزی(.

کوتاه از ورزش
پرونده جام ملت های آسیا بسته شد

نیم قرن حسرت !

فدراســیون تنیس آسیا از انتخاب رئیس فدراسیون 
تنیس ایران در گروه مشــاوران ارشــد توسعه این 

رشته در آسیا خبر داد. 
با نظر فدراسیون تنیس آسیا، داود عزیزی به عنوان 
یکی از اعضای گروه مشــاوران ارشد توسعه تنیس 

این قاره انتخاب و معرفی شد.
آنیــل کانا رئیس اســبق فدراســیون تنیس هند و 
رئیس افتخاری مادام العمر فدراســیون بین المللی 

تنیس و عضو هیات رئیســه این فدراســیون، کیت 
سومبات رئیس اســبق کنفدراسیون تنیس آسیا از 
تایلند، سلیم سیف اله خان نایب رئیس کنفدراسیون 
تنیس آســیا و رئیس فدراســیون تنیس پاکستان، 
شی لین وای دبیر فدراســیون تنیس چین، میرزان 
ماهاتیر عضو هیات رئیسه فدراسیون تنیس آسیا و 
رئیس فدراســیون مالزی و هرمان هو از هنک کنگ 
نایــب رئیــس افتخــاری و مادم العمر فدراســیون 

بین المللی تینس، از دیگر نفراتی هستند که در این 
گروه حضور خواهند داشت.

همچنین داود عزیزی عضو کمیته برابری جنسیتی 
فدراسیون بین المللی تنیس را هم برعهده دارد.

گفتنی اســت ۶ عضو ایرانی دیگر نیز موفق به حضو 
در کمیته های مختلف فدراسیون تنیس آسیا شدند 
که بر این اساس فریده اشرف گنجویی نایب رئیس 
فدراســیون تنیس کشــورمان به همراه پونه باقری 

مســئول کمیته روابط بین الملل این فدراسیون به 
عنوان اعضای کمیته برابری جنســیتی، شــاهرخ 
کشاورز دبیر فدراسیون به عنوان عضو کمیته تنیس 
ساحلی، پیشکســوتان و تنیس با ویلچر، سیدعادل 
برقعی عضو کمیته مســابقات و داوری، سیدکاظم 
چابک عضو کمیته بازاریابی و حامیان مالی و پیمان 
والی نیا نیز به عنوان عضو کمیته توســعه جوانان و 

مربیان انتخاب و معرفی شدند.

دیابت نوع ۲ کارکرد دیســک های ستون مهره ها را 
تغییر می دهد.

به نقل از مدیکال اکســپرس، دیابــت نوع ۲ رفتار 
دیســک های ســتون مهره ها را تغییر می دهد، آنها 
را ســفت تر می کنــد همچنین باعث می شــود که 
دیســک ها زودتر از حد معمول تغییر شکل دهند. 
در نتیجــه، توانایی دیســک برای تحمل فشــار به 
خطر می افتد. این مورد یکــی از یافته های تحقیق 
جدید روی جوندگان توســط گروهی از مهندسان 
و پزشکان از دانشــگاه کالیفرنیا سن دیگو، یو سی 
دیویس، دانشــگاه کالیفرنیا، ســان فرانسیســکو و 

دانشگاه یوتا در آمریکاست.

کمــردرد یکی از دلایــل اصلی ناتوانــی و اغلب با 
تحلیل دیسک بین مهره ای همراه است. افراد مبتلا 
بــه دیابت نوع ۲ با خطر بیشــتری برای کمردرد و 
مشــکلات مربوط به دیســک روبرو هستند، با این 
حال مکانیســم های دقیق تحلیل دیسک نامشخص 
اســت. بررســی خواص بیومکانیکی دیســک بین 
مهره ای برای درک این بیماری و توسعه راهبردهای 

موثر برای کنترل کمردرد بسیار مهم است.
ایــن گروه تحقیقاتی توســط کلر آســودو، یکی از 
اعضــای هیئت علمی در گروه مهندســی مکانیک 
و هوافضا در دانشــگاه کالیفرنیا ســن دیگو و آرون 
فیلدز، هیئت علمــی دپارتمان جراحی ارتوپدی در 

سانفرانسیسکو، رهبری شد.
محققان می گویند: ایــن یافته ها بینش جدیدی در 

مورد مکانیســم های بالقوه زمینه ســاز آسیب بافت 
دیسک مرتبط با دیابت ارائه می کنند و ممکن است 
توسعه راهبردهای پیشــگیرانه و درمانی برای این 

وضعیت ناتوان کننده را نشان دهند.
این تحقیق تاکید کرد که مکانیسم های تغییر شکل 
در مقیاس نانو فیبرهای کلاژن با بارگذاری فشاری 
دیســک بین مهره ای سازگار است. در زمینه دیابت 
نوع ۲، این مکانیســم ها به خطــر افتاده و منجر به 

شکنندگی کلاژن می شود.
محققان از پراکندگی اشــعه ایکس با زاویه کوچک 
ســنکروترون )نوعی شــتاب دهنده ذره(، تکنیکی 
تجربی که تغییر شکل و جهت گیری  فیبریل کلاژن 
در مقیاس نانو را بررســی می کند، استفاده کردند. 
آنان می خواســتند بفهمند کــه چگونه تغییرات در 

کارکرد کلاژن بر تغییرات در توانایی دیســک برای 
مقاومت در برابر فشرده سازی تاثیر دارد.

محققــان دیســک های موش هــای ســالم را بــا 
دیسک های موش های مبتلا به دیابت نوع ۲ مقایسه 
کردند. موش های ســالم نشــان دادند که فیبرهای 
کلاژن با فشــرده شــدن دیســک ها می چرخند و 
کشیده می شوند و به دیســک امکان دفع انرژی را 

به طور موثری می دهند.
محققان اظهار کردند: در موش های دیابتی، روشی 
که دیسک های مهره ای، انرژی تحت فشار را از بین 
می برند، به طور قابل توجهی مختل می شــود: دیابت 
چرخش و کشش فیبرهای کلاژن را کاهش می دهد 
که نشــان دهنده به خطر افتــادن توانایی فیبرهای 

کلاژن برای کنترل فشار است.

انتخاب رئیس فدراسیون ایران به عنوان مشاور ارشد توسعه تنیس آسیا

تغییر دیسک های ستون مهره ها با دیابت

آگهی مزایده
به موجب پرونده اجرائی کلاســه ۱۴۰۱۰۰۶۲۵ شش دانگ یکباب عمارت 
تحت پلاک ۹۵۱ فرعی از ۶۵ اصلی )نهصد و پنجاه و یک فرعی از شــصت 
و پنج اصلی (بنام حســن کونانی و ششــدانگ یکباب عمارت تحت پلاک 
56/969 فرعی) نهصد و شصت و نه فرعی از پنجاه و شش اصلی( مالکیت 
حســین کونانی و یک واحد مرغداری صنعتی تحت پلاک 54/167 فرعی 
)یکصد و شــصت و هفت فرعی از پنجاه و چهار اصلی ( مالکیت حســین 
کونانی ثبت و ســند مالکیت صادر گردید طبق سند رهنی شماره ۳۵۸۰۳ 
مورخه 1381/۰۹/28 و طبق نظر کارشناسان رسمی دادگستری پلاک های 
مذکــور به ترتیب پلاک 56/591 فرعی در قبال مبلغ 20/5۰۰/0۰۰/00۰ 
ریال به قیمت بیست میلیارد و پانصد میلیون ریال ) پلاک 56/969 فرعی 
در قبــال مبلغ 14/5۰۰/0۰۰/000 ریال) چهارده میلیارد و پانصد میلیون 
ریــال( وپلاک 54/167 فرعــی در قبــال مبلغ129/24۰/000/000ریال 
)یکصد و بیســت و نه میلیارد و دویست و چهل میلیون ریال( ارزیابی شده 
پلاک 56/591 فرعی به مساحت عرصه 169/79 متر مربع مسکونی تجاری 
با دیوار آجرى طاق ضربی نما پلاستر و ماسه و سیمان با قدمت بیش از ۳۰ 
ســال واقع در خیابان تختی کوچه باشگاه تختی وپلاک 56/969 فرعی به 
مســاحت عرصه  ۲۲۵ متر مربع مسکونی با دیوار آجری سقف طاق ضربی 
نما پلاستر ماسه و سیمان با قدمت بیش از ۳۰ سال واقع در خیابان تختی 
کوچه باشــگاه تختی وپلاک 54/167 فرعی یــک واحد مرغداری صنعتی 
۱۵۰۰۰ قطعه ای به مســاحت ۶۰۰۰ متر مربع دارای ســالن مرغداری - 
ســاختمان رفاهی - انبار - محوطه ســازی و موتور خانه انشــعاب برق با 
ترانس ۱۰۰ کیلو وات یک حلقه چاه نیمه عمیق املاک مذکور به مساحت 
۱۹۸۰۰۰ متر مربع که ۶۰۰۰ متر مربع آن جهت احداث مرغداری صنعتی 
تغیر کاربری از کشــاورزی به صنعتی داده شــده است از ساعت ۹ الی ۱۲ 
روزیکشنبه مورخ 1402/۱۲/13 )سیزدهم اسفند ماه یکهزار و چهارصد و 
دو ( در اداره ثبت اســناد و املاک کوهدشت واقع در خیابان مالک اشتر از 
طریق مزایده به فروش می رســد مزایده از مبلغ پایه شــروع و به بالاترین 
قیمت پیشــنهادی نقدا"فروخته  می شود لازم به ذکر است پرداخت بدهی 
های مربوط به آب ، برق ، گاز اعم از حق انشعاب و حق اشتراک و مصرف 
در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشــد و نیــز بدهی های مالیاتی و 
عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعي أن معلوم 
شــده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد 
وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد 
خواهد شــد و نیم عشــر و حق مزایده نقداً وصول می گردد ضمناً چنانچه 
روز مزایده تعطیل رسمی گردد. مزایده روز اداری بعد از تعطیلی در همان 

ساعت و مکان مقرر برگزار خواهد شد. می شود.

فرشاد کورانی نیا

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کوهدشت

آگهی مفقودی 
اینجانب ایمان قرلیوند مالک خودرو ســواری پیکان تیپ 1600 به شماره 
شهربانی 583 س 72 ایران 41 و شماره بدنه 81407542 و شماره موتور 
91128028119 بعلت فقدان اســناد فروش تقاضای رونوشــت المثنی 
اســناد مذکور را نموده است. لذا چنانچه هر کس ادعایی در مورد خودرو 
مذکور دارد ظرف مدت ۱۰ روز به دفتر حقوقی ســازمان فروش شــرکت 
ایران خودرو واقع در پیکان شــهر ساختمان سمند مراجعه نمایند بدیهی 

است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ضوابط مقرر اقدام خواهد شد.  

عباس دارایی/ یادگارامروز

محققان می گویند کــه دویدن اغلب در کوتاه مدت 
باعث کاهش وزن می شود و می تواند به پیشگیری 
از بازیابی وزن شــما کمک کند. محققان همچنین 
معتقدند که دویدن فواید دیگری برای ســلامتی از 

حفظ توده عضلانی تا کاهش چربی بدن دارد.

نتایج تحقیقات جدید محققان دانشــگاه ییواسکیلا فنلاند 
نشــان می دهد که دویدن به کاهش وزن اما فقط تا حدی 
کمــک می کند، با این حــال، جنبه مثبت این اســت که 
دویــدن منظم می تواند از افزایــش مجدد چربی یا افزایش 
وزن پیشــگیری کند. در حالی که شواهد نشان می دهد که 
دویدن راهی موثر برای حفظ توده چربی سالم است، به این 
معنی نیســت که رژیم همه جانبه بهترین راه برای حفظ 
اندام است. به گفته سایمون واکر، محقق اصلی و پژوهشگر 
آکادمی در دانشگاه، در عوض رویکردی متعادل، رویکردی 
که فعالیت های استقامتی مانند دویدن را با تمرینات قدرتی 

یا مقاومتی ترکیب می کند، ترجیح داده می شود.
واکر، دکترای فیزیولوژی ورزشی از دانشکده ورزش و علوم 
بهداشتی دانشگاه گفت: برای جمعیت عمومی که می خواهند 
کمی از هر دو را انجام دهند، دو تا ســه جلســه تمرینات 
اســتقامتی و مقاومتی هر هفته شاید در کل توصیه بسیار 

خوبی باشد.
وی افزود: جلسات ورزشی همیشگی چهار تا ۶ بار در هفته 
نیز برای کاهش چربی بدن بسیار موثر است، بسیار بهتر از 
اینکه ۲ بار در هفته به خود فشار بیاورید و در بقیه هفته دیگر 

تمرینی انجام ندهید.
قدرت در مقابل استقامت  

محققان داده هایی را از مطالعات هم گروهی بزرگتر استخراج 
کردند که مردان فعال از لحاظ بدنی جوان تر )سنین ۲۰ تا 

۳۹ سال( و مسن تر )۷۰ تا ۸۹ سال( را مورد تجزیه و تحلیل 
قرار دادند. شرکت کنندگان این تحقیق، دونده های مسابقه ای، 
دونده ها و ورزشکاران قدرتی، همراه با مردان غیررقابتی اما 
همچنان فعال بودنــد. واکر و همکارانش پیش بینی کردند 
که ورزشکاران قدرتی توده عضلانی بیشتری داشته باشند و 
ورزشکاران استقامتی دارای چربی بدنی کم با توده عضلانی 
کمتر باشند. در حالی که داده ها صحت این موضوع را ثابت 
کردند، وی گفت: تا حدودی تعجب آور اســت که بیشــتر 
ورزشکاران اســتقامتی، حتی در گروه های قدیمی تر، هنوز 
توده عضلانی بالاتر از آستانه تحلیل عضلات داشتند، به این 
معنی که دوی استقامتی برای نگه داشتن دونده ها در بالاتر از 
سطحی که ممکن است منجر به عملکرد پایین تر شود، کافی 
بود.در حالی که این یافته تاییدی برای فواید سلامتی دویدن 
و شاید نقش دست کم گرفته شده آن در حفظ توده عضلانی 
اســت، واکر ابراز کرد که رویکرد متعادل تر هنوز بهترین راه 
برای سلامت کلی اســت. وی توضیح داد: نشان داده شده 
اســت که دویدن با حجم بالا و یا شدت زیاد باعث افزایش 
بی رویه توده عضلانی می شود، در حالی که به نظر نمی رسد 
سایر اشکال استقامتی مانند دوچرخه سواری و قایقرانی تاثیر 
منفی داشــته باشــند اما برای اکثر افرادی که دو تا سه بار 
در هفته می دوند، هیچ »اثر تداخلی« وجود نخواهد داشت، 
بنابراین ترس بیش از حد اغراق آمیز است. با این وجود، حتی 
در آن دسته از ورزشکارانی که با تمرینات مقاومتی افزایش 
حجم عضلانی ندارند و نمی خواهند توده عضلانی به دست 
آورند، همچنان ظرفیت تولید نیــروی عضلانی و عملکرد 

دویدن بهبود می یابد.
شروع کردن و حفظ عادات  

دویدن می تواند به حفــظ توده عضلانی و تمرینات قدرتی 
می تواند به افزایش حجم عضلانی کمک کند اما برای اینکه 
این کار موثر باشــد، بدن به سوخت نیاز دارد. دکتر تریسی 
زاسلو، متخصص پزشکی ورزشی مراقبت های اولیه در مرکز 

پزشکی سیدرز-ساینای در لس آنجلس و پزشک تیم باشگاه 
فوتبال آنجل سیتی و تیم  فوتبال لس آنجلس گلکسی اظهار 
کرد: این مهم اســت که مطمئن شوید کالری کافی مصرف 
می کنیــد، زیرا اگر به اندازه کافی بــرای فعالیتی که انجام 
می دهید مصرف نکنید، در واقع به جای عضله سازی، حتی با 
وجود اینکه در حال ورزش هستید، شروع به تجزیه عضلات 
می کنید. برای شروع در مسیر درست، زاسلو پیشنهاد کرد: 
از دستورالعمل هایی پیروی کنید که توسط مرکز کنترل و 
پیشگیری از بیماری های ایالات متحده تنظیم شده است که 
۱۵۰ دقیقه فعالیت بدنی با شدت متوسط در هفته را توصیه 
می کند. وی توضیح داد: فرض کنید ۱۵۰ دقیقه خود را به 
یک تمرین پنج روزه تقسیم می کنید که ۳۰ دقیقه تمرین 

برای هر یک از پنج روز شما می شود.
 شما می خواهید سه روز تمرین استقامتی و دو روز تمرین 
قدرتی داشته باشــید و این ترکیب، یک پروتکل استاندارد 
به راســتی خوب برای ایجاد یا حفظ آن توده عضلانی و در 
عین حال حفظ تــوده بدون چربی بــدن و آمادگی قلبی 
عروقی خواهد بود. علاوه بر دستورالعمل های مرکز کنترل 
و پیشــگیری از بیماری های ایالات متحــده، واکر به اصول 
تمرین ورزشــی به عنوان پروتکل مفید دیگری برای پیروی 
اشــاره می کند. این دســتورالعمل ها عبــارت از اضافه بار، 
برگشت پذیری، پیشرفت، فردی سازی، زمان بندی و تخصص 
یافتگی هستند. وی اضافه کرد: همانطور که نتایج ما نشان 
داد، رفتــار ثابت زندگی منجر بــه ترکیب بدنی خاصی در 
ورزشکاران ما و کنترل های فعال بدنی شد. برخی از اهداف 
را می تــوان در عرض چند هفته به دســت آورد اما برخی از 
آنها ســال ها طول می کشــد. برای مزایای واقعی سلامتی، 
ورزش باید به طور مداوم بخشــی از زندگی ما باشد، به هر 
شــکلی که فرد بخواهد. دکتر واکر می گوید: داده های ما به  
وضوح نشان می دهد که ورزش  دویدن به صورت مادام العمر، 
چه در مســافت طولانی یا دوی سرعت تکراری در مسافت 

کوتاه، سطح توده چربی کمتری را نسبت به سبک زندگی 
معمولی از نظر جسمانی فعال  همچنین بیشتر از شرکت در 
ورزش هــای قدرتی رقابتی حفظ می کند.   به طور قطع این 
نتیجه به من انگیزه می دهد کــه به دویدن ادامه دهم. من 
وقتی در دهه ۷۰ و ۸۰ هستم با درصد چربی ۱۶-۱۸ درصد 
خوشحال خواهم شــد. چه ترجیح می دهید تمرینات وزن 
بدن را در خانه انجام دهید یا تمرینات قدرتی را در باشگاه، 
تمرینات مقاومتی منظم از این دست، می تواند عملکرد فعلی 
دویدن شما و شکل کلی و سلامت بدن شما را در سال های 

بعد تا حد زیادی بهبود بخشد.

به همراه    بلندمدت  پاداش های  مادام العمر  فعالیت 
دارد

در حالی که این تحقیق جدید فقط مردان را در نظر گرفته 
است، واکر معتقد است که نتایج مشابهی برای زنان نیز نشان 
داده می شــود، به ویژه با توجه به اثرات مرتبط با سن مانند 
یائسگی. وی اظهار کرد که مهمترین یافته این تحقیق این 
است که ورزش کردن در حال حاضر برای آینده شما معجزه 

می کند، صرف نظر از اینکه چه جنسیتی دارید.

سلامت

پیشگیری از افزایش وزن با دویدن
الهه نجفوند/گروه سلامت

ناهید بازگیر/گروه سلامت
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سفیر ایران: 

صادرات گاز ایران به عراق به حالت عادی بازگشت

ســفیر ایران در عراق اعــلام کرد که صادرات گاز ایــران به عراق طبق 
مقادیر توافق شده، از سرگرفته شد.

محمدکاظم آل صادق، سفیر ایران در بغداد در اظهاراتی از وجود توافقی 
بــا عراق برای تامین ۴۰ تا ۵۰ میلیون متــر مکعب گاز در روز خبر داد 
و بر بازگشــت جریان گاز به مقادیر عادی توافق شده پس از پایان دوره 

نگهداری، تاکید کرد.
به نقل از میدل ایســت نیوز، آل صادق تصریح کرد ایران همیشه از عراق 
در پرونده انرژی حمایت و خدمات خود را چه از طریق صادرات گاز و چه 

از طریق صادرات مستقیم برق به این کشور عرضه می کند.
وی افزود: اخیراً ایران عملیات تعمیر و نگهداری سالانه خطوط لوله گاز 
مورد اســتفاده برای صادرات به عراق را انجام داده اســت در حالی که 
کاهش جریان گاز وجود داشت اما این صادرات به طور کامل قطع نشده 

بود و جریان گاز به حالت عادی و قبلی خود بازگشته است.
ســفیر ایران در عراق ادامه داد: توافقی با عراق مبنی بر صادرات ۴۰  تا 
۵۰ میلیــون متر مکعــب گاز برای راه اندازی و بهره بــرداری از آن در 
نیروگاه هــای برق وجود دارد و این چیزی اســت که تهران روی آن کار 
می کند و ما تاکید می کنیم که تابســتان آینده شاهد افزایش جریان گاز 

به عراق خواهیم بود.

رئیس مرکز مدیریت بحران آبفای استان تهران: 

محلات تهران  به مخازن اضطراری آب مجهز می شوند

اکبریــان، رئیس مرکز مدیریت بحران و پدافند غیرعامل آبفای اســتان 
تهران گفت: تا پایان سال ۱۴۰۴، همه محلات تهران به مخازن اضطراری 

آب مجهز می شوند.
مهدی اکبریان با اشاره به اجرای طرح ویژه در شهر تهران جهت آبرسانی 
در صورت بروز حوادث بزرگی که منجر به قطع آب شــرب شبکه تهران 
شــود، ادامه داد: براین اساس در روزهای نخســت، مردم با خطر بی آبی 

مواجه نمی شوند. 
این در حالی است که این روزها در نقاط مختلف محلات، به ویژه پارک ها 
و فضای سبز شهری، شاهد گودبرداری هایی هستیم که به منظور احداث 

مخازن اضطراری آب صورت می گیرد.
رئیس مرکز مدیریت بحران و پدافند غیرعامل آبفای استان تهران افزود: 
بر این اساس در محلات تهران، مخازنی ۱۰۰ هزارلیتری در مسیر شبکه 
آب شــهری تعبیه می شــود تا در زمان بروز زلزلــه و حوادث بزرگ در 

صورت قطع آب شرب، مورداستفاده قرار می گیرند.
وی با بیان اینکه در ســال ۱۳۹۷ از شــورای شهر تهران درخواست شد 
بــا تخصیص اعتباراتی با عنوان تبصــره ۳ موافقت کنند که از آن محل 
دو پروژه تکمیل رینگ آبرســانی تهران و آبرســانی اضطراری را اجرایی 
کنیم، خاطرنشان کرد: طرح ساخت مخازن آبرسانی اضطراری آب مورد 
موافقت قرار گرفت؛ اما تا زمان ابلاغ آن، عملًا از ســال ۱۴۰۰ ســاخت 

نخستین مخزن اضطراری آب آغاز شد.
اکبریان با بیان اینکه »در ســال نخست در حد کمتر از ۱۰ مخزن ۱۰۰ 
مترمکعبی احداث شد«، گفت: در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ اجرای این پروژه 

با سرعت بیشتری پیگیری شد.
رئیس مرکز مدیریت بحران آبفای تهران با بیان اینکه عمدتاً کشــورهای 
زلزله خیــزی از جمله ژاپن به این موضوع توجه کرده اند و در تهران نیز، 
طرحی که در حال اجراست بر اساس مطالعاتی است که جایکا به عنوان 
مشــاور در خصوص نیازهای زیرساختی تهران در زمان بروز زلزله انجام 
داده بود، گفت: در این طرح دسترسی به مخازن اضطراری آب به فاصله 
حداکثر ۱۰۰۰ متر برای هر شهروند تهرانی در نظر گرفته شده، به طوری 
کــه در همه محلات تهران مخازنی احداث می شــود کــه در زمان بروز 
حادثه و قطعی آب در شــبکه، مردم بتوانند در شعاع ۱۰۰۰ متری خود 

به نزدیک ترین مخزن اضطراری آب دسترسی پیدا کنند.
وی بیــان کرد: این مخازن عمدتاً در پارک ها جانمایی شــده و مردم در 
محلات مختلف تهران شــاهد هستند که در بخشی از پارک ها، در حال 

گودبرداری و عملیات احداث این مخازن هستیم.
اکبریان با اشاره به اینکه در زمان بروز بحران، برای هر شهروند، با حجم 
۳ لیتر در شبانه روز آب شرب از این مخازن به مدت سه شبانه روز تأمین 
می شــود، گفت: در صــورت بروز حادثه ای مثل زلزله بــم، در تهران، از 
حیث تأمین آب شــرب برای مردم در ۷۲ ساعت نخست، نگرانی وجود 

نخواهد داشت.
رئیــس مرکز مدیریت بحران و پدافند غیرعامل آبفای اســتان تهران در 
ارتباط با مکانیزم این مخازن خاطرنشان کرد: در این مخازن با نصب شیر 
هیدرولیکی، به محض اینکه فشار شــبکه به طور قابل ملاحظه ای تغییر 
کند، به صورت اتوماتیک شیر بسته می شود و آب شربی که در مخزن در 
حال عبور مستمر بوده، به میزان ۱۰۰ مترمکعب ذخیره سازی می شود.

اکبریان در خصوص مکانیزم برداشت از این مخازن گفت: یک پمپ بنزین 
در کنار هر مخزن تعبیه شده که با استفاده از آن می توان آب را برداشت 

کرد. همچنین مکانیزم دستی نیز برای برداشت آن تعبیه خواهد شد.
وی بــه گروه های دوام شــهرداری ها که در مواقع بحران مورداســتفاده 
قــرار می گیرند، اشــاره کرد و گفت: میراب هایــی را در چند دوره برای 
بهره بــرداری از این مخازن در زمان اضطراری به عنوان میراب های محله 

آموزش داده ایم.
رئیس مرکز مدیریت بحران آبفای اســتان تهــران با بیان اینکه تا امروز 
کار احداث ۱۶۷ مخزن آغاز شــده اســت، ادامــه داد: از این تعداد، ۸۰ 
مخزن به شــبکه وصل شده و ۸۷ مخزن دیگر نیز به مرور تکمیل شده و 
به شــبکه وصل خواهند شد. همچنین برای کل شهر تهران، ۵۱۲ محله 
بــرای احداث مخازن پیش بینی شــده و در برخی محلات، بیش از یک 

مخزن احداث می شود.

نفت و انرژی

ایران در ســال های اخیر در حوزه بازسازی قطعات داغ 
نیروگاهی در داخل کشــور توانمند شد تا جایی  که این 
موضوع موجب شــد تا ســالانه از خروج ۲۰۰ میلیون 
دلار ارز بــرای انجام ایــن اقدامات در خارج از کشــور 
جلوگیری شــود و از محل بازسازی قطعات نیروگاه های 
کشورهای منطقه نیز سالانه ۲۰ میلیون دلار درآمد ارزی 
به دســت آوریم. در حال حاضــر ۶۲۳ واحد تولید برق 
حرارتی در ۱۴۱ نیروگاه وظیفــه تولید ۹۴ درصد برق 
مورد نیاز کشــور را بر عهده دارند، در گذشته  دانش و 
فناوری ساخت قطعات نیروگاهی در انحصار کشورهای 
آمریکا، آلمان، ایتالیا، ســوئیس و ژاپن بــود اما اکنون 
ایران به جمع پنج کشور دارنده فناوری ساخت قطعات 

نیروگاهی پیوســته است، همین موضوع موجب شده تا 
ضریــب آمادگی تولید برق  واحدهــا از مرز ۹۹ درصد 
عبــور کند و صنعت نیروگاهی ایــران در این بخش نیز 
جزو کشــورهای برتر دنیا باشد. ایران در حوزه صادرات 
خدمات فنی و مهندسی حوزه تعمیرات نیروگاه ها علاوه 
بر ساخت قطعات در حوزه بازسازی نیز سرآمد است؛ به 
طوری که در حال حاضر ایران در زمینه بازسازی قطعات 
داغ نیروگاهی به عنوان کشــور برتر خاورمیانه شناخته 

می شود.
 آنطور که  مسعود مرادی - مدیرعامل شرکت تعمیرات 
نیروگاهــی ایران اعلام کرده دانش و توانایی متخصصان 
کشورمان برای بازســازی قطعات داغ نیروگاهی موجب 

صرفه جویی ارزی به میزان ۲۰۰ میلیون دلار در ســال 
شده اســت.  هیچ گونه وابستگی به خارج از کشور برای 
تعمیرات و آماده سازی نیروگاه های حرارتی نداریم و در 
حــال حاضر متخصصان داخلی علاوه بــر رفع نیازهای 
کشــورمان، در حال صدور خدمات فنی و مهندسی در 
این بخش و تعمیرات واحدهای نیروگاهی کشــورهای 

منطقه هستند.
وی با اشاره به اینکه فصل تعمیرات نیروگاه های حرارتی 
نیمه دوم هر سال به منظور افزایش آمادگی این واحدها 
برای تولید برق پایدار در پیک تابســتان آغاز می شــود، 
گفت: انجــام باکیفیت و به موقع ایــن اقدامات موجب 

ارتقای آمادگی نیروگاه ها می شود. 
بر همین اســاس مقرر شده است تا اردیبهشت ماه سال 
آینده فصل تعمیرات جاری نیروگاه های حرارتی به پایان 
رسیده و این واحدها با ظرفیت کامل آماده بهره برداری 

در تابســتان ۱۴۰۳ باشــند. در حال حاضر ۹۱ درصد 
قطعات نیروگاهی بومی ســازی شده و تنها در طی پنج 
ســال اخیر حدود ۸۲۵ هزار قطعه نیروگاهی توســط 
متخصصان داخلی ســاخته و در نیروگاه های تولید برق 

مورد استفاده قرار گرفته است. 

بیش از ۹۰ درصد روانــکار و بازار روغن موتور 
مورد نیــاز کشــور به صورت پایدار توســط 
شرکت های داخلی در حال تأمین و تولید است 
و مورد اســتفاده مردم و صنایع مختلف قرار 

می گیرد.

مهدی فیضی، در میزگرد بررسی صنعت روانکار و بازار 
روغن موتــور در ایران و منطقه با بیــان اینکه حدود 
۷۰۰ تا ۷۵۰ هزار تن مصرف سالیانه روانکار در کشور 
اســت که حدود ۱۵۰ هزار تن آن روغن های صنعتی 
و مابقی روغن های موتوری مورد اســتفاده در کشــور 
اســت، اظهار کرد:  بیش از ۹۰ درصــد روانکار مورد 
نیاز کشــور به صورت پایدار توسط شرکت های داخلی 
در حال تأمین و تولید اســت و مورد استفاده مردم و 

صنایع مختلف قرار می گیرد.
وی بــا بیان اینکه صنعت روانکار یک صنعت وابســته 
به برخی صنایع دیگر بوده و متناســب با پیشــرفت و 
توسعه ای که در صنایع دیگر صورت می گیرد، صنعت 
روانــکار باید این نیازها را حل کنــد؛ از جمله یکی از 
وابســتگی های صنعت روانکار به صنایع خودروسازی 
اســت، گفت: روغــن یک مــاده مصرفی اســت که 
استانداردها و شرایط فنی آن متناسب با شرایط تجهیز 
تدوین می شــود؛ به طور خاص خودروسازی کشور در 
دهه ها و زمان های مختلف متفاوت بوده، ممکن است 
خودرویی از یک کشور اروپای وارد کشور شود و از ما 
مشخصاتی بر اساس استاندارد API و یا ACEA که 
استانداردهای غربی و اروپایی هستند، خواسته شود و 
یا خودروسازان چینی که تولیدات آنها در فضای کشور 
تردد می کنند، استانداردهای متفاوتی از API دارند و 
ما به عنوان شــرکت های تولیدکننده روغن موتور یک 
مســیری را شــروع کردیم که نیازهای داخل کشور و 
همچنین در مسیر توسعه صادرات، پوشش داده شود.

او بــا بیان اینکه روغن SN۵W۲۰  که اخیرا همزمان 
با دهمین نمایشگاه موتور ایران و سیزدهمین همایش 
بین المللی موتورهای درونسوز رونمایی شد متناسب 
با نیاز روز موتورهای تولید داخل اســت که تست های 
موتــور و عملکردی آنها در شــرکت های خودروســاز 
داخلی انجام می شــود، بر اســاس پروتکل آنها تولید 
شــده و تأییدیه گرفته است، گفت: درحال حاضر نیاز 
داخلی توسط شــرکت های تولیدکننده روغن داخلی 
تأمین می شــود، بخشــی از برندهایی که تحت عنوان 
برند خارجی در داخل کشور عرضه می شوند، عمدتا در 
داخل ایران تولید می شوند و حتی روغن پایه را نیز از 

شرکت های تولیدکننده بزرگ روغن، مثل شرکت نفت 
سپاهان خریداری می کنند.

وی افزود: از ســال 1397 به بعد، بحث قیمت گذاری 
نرخ روغن تحت سیاســت های ســازمان حمایت قرار 
گرفتــه، باید این قیمت گذاری به صورتی انجام شــود 
که حمایت های لازم از ۴ شــرکت اصلی تولید روغن 
کشــور صورت بگیرد. بحث فرهنگ مصرف هم بسیار 
مهم است، وقتی شخصی با توجه به هزینه های خودرو 
و تجهیــزات صنعتی، روغنی را مصــرف می کند، باید 
این شــناخت را پیدا کند که آیا ایــن روغنی که می 
خواهد مصــرف کند، مطابق با نیازهای اســتانداردی 
مورد مصرف هســت و در این صورت از روغن مناسب 

استفاده خواهد کرد.
فیضی با اشــاره به توانمندی های شرکت های داخلی 
تولید روغن گفت: الان مارینگی را تأمین می کنیم که 
شــرکت ملی نفتکش و سازمان کشتیرانی تا ۱۰ سال 
پیش، بخش عمــده ای از آن را از بازار خارجی تأمین 
می کردند امــا امروز بخش عمده ای از نیاز را داریم در 
داخــل تولید می کنیم. همچنین صنایع و نیروگاه های 
کشــور که در گذشته بیشتر نیاز به روغن های صنعتی 
را از خارج از کشــور تأمین می کردند، امروز عمده نیاز 
خود را از داخل تأمین می کنند و حتی اخیرا نمونه ای 
از روغن را برای اســتفاده در نیروگاه های عراق به این 

کشور ارسال کرده ایم.
در ادامه این میزگرد، رضا سلطانی، کارشناس صنعت 

خودرو با بیان اینکه روانکارهایی که تولید می شــوند، 
وظیفه اصلــی آنها روغــن کاری قطعاتی اســت که 
در برابر هم و نســبت به هم درحال حرکت هســتند 
که البته وظایــف دیگری مثل خنــک کاری، کاهش 
ارتعاشات و سروصدا هم دارند، اظهار کرد: در سیستم 
موتــور احتراق داخلی اگر بخواهیــم به وظایف اصلی 
روغن به خوبی برســیم، نیاز به تعامل بین خودروساز، 

روغن ساز و موتورساز داریم.
به گفته وی چند ســالی اســت که تــلاش می کنیم 
به خودروســازان داخلــی القا کنیم که بــا همکاری 
شــرکت های روغن ســاز ایرانی که در توســعه روغن 
فعال هســتند، اســم و برند روغن موتور تولید داخل 
که مناسب هر خودرو است، در دفترچه خودرو آورده 
شــود و با پایــش و انجام تســت های تکمیلی، روغن 
موتــور بهینه تولید داخل برای هر خودرو، در دفترچه 
آن به مصرف کننده پیشــنهاد و معرفی شود که این 
کار توســط شــرکت های بزرگ خودروسازی جهان با 
همکاری با شرکت های روغن ســاز برتر دنیا در حال 
انجام است. همچنین سهیل رشیدی اقدم، رئیس مرکز 
نوآوری انرژیک دانشــگاه امیرکبیر با بیان اینکه بحث 
بازارســازی برای روغن های تولید داخل چه در داخل 
کشور و چه در خارج از کشــور، موضوعی مهم است، 
اظهار کرد: روغن موتور با دو نوع بالای ۷۰ درصد مواد 
معدنــی و زیر ۷۰ درصد طبقه بندی می شــود که اگر 
بالای ۷۰درصد باشد، در کد خاصی صادر می شود که 

در بخش نفت و قیــر و فرآورده های نفتی طبقه بندی 
می شود و اگر زیر ۷۰ درصد باشد که در زمینه گریس 

و مواد دیگر قرار می گیرد.
وی بــا بیان اینکه ســال گذشــته ۴۷۸ میلیارد دلار 
مصرف روغن موتور، روانــکار و گریس های مختلف را 
در کل دنیا داشــتیم، گفت: کمتــر از یک درصد این 
بازار بزرگ ســهم ایران اســت و در ایــن یک درصد 
هــم اغلب برندهــای بزرگ و معروف حضــور ندارند. 
روغن سازان ایرانی اغلب نمی توانند به دلیل تحریم ها، 
اســتانداردهای بین المللی را به صورت مســتقیم اخذ 
کنند، مجبور می شــوند مطابق اســتاندارد کار کنند 
و به شبیه سازی اســتاندارد روی آورند و شبیه سازی 
اســتاندارد الزام قانونی یا ایزویــی را به صورت کامل 
نمی تواند پوشــش دهد. رئیس مرکز نوآوری انرژیک 
دانشــگاه امیرکبیر با بیــان اینکه بحث بازارســازی 
بین المللی مستلزم این اســت که در فضای دیجیتال 
بیشــتر کار کنیم که روغن سازان ایرانی در این زمینه 
خیلــی ورود قوی و جدی تا امروز نداشــته اند، افزود: 
زمینه دیجیتال در بازارسازی یک زمینه بکر محسوب 
می شــود، در ایران هزینه تولید روغن بسیار ارزان تر از 
کشــورهای دیگر تمام می شود و می توانیم با سودهای 

کلانی روغن ها را با کیفیت خوب، صادر کنیم.
رشــیدی با بیــان اینکه صادرات روغــن موتور تولید 
ایران در ســال های اخیر به کشورهای منطقه صورت 
گرفته اســت، برای فــروش به بازارهــای اصلی باید 
اســتانداردهای بین المللی را رعایت کنیم و راهکاری 
برای اخذ این اســتانداردها اتخاذ کنیم، گفت: تولید ۴ 
شرکت روغن ساز داخلی ۸۵ درصد نیاز مارکت صنعت 
روانکار را پاســخ می دهد و ۱۵ درصد این بازار توسط 
تولیدات خارجی تأمین می شود که البته بخشی از آن 
روانکارهای خاصی برای صنایع خاص است که در دنیا 

نیز تولیدکنندگان محدودی دارد.
روغن سازان ایرانی اغلب نمی توانند به دلیل تحریم ها، 
اســتانداردهای بین المللی را به صورت مســتقیم اخذ 
کنند، مجبور می شــوند مطابق اســتاندارد کار کنند 
و به شبیه سازی اســتاندارد روی آورند و شبیه سازی 
استاندارد الزام قانونی یا ایزویی را به صورت کامل نمی 

تواند پوشش دهد. 
مهدی فیضی، کارشناس صنعت روانکار اظهار داشت: 
حدود 700 تا 750 هزار تن مصرف سالیانه روانکار در 
کشور عزیزمان ایران است که حدود 150 هزار تن آن 
روغن های صنعتی و مابقــی روغن های موتوری مورد 

استفاده در کشور است.

90درصد روانکار مورد نیاز کشور توسط شرکت های داخلی تأمین می شودخبر

سهم ناچیز ایران در بازار روغن جهان 

۲۰ میلیون دلار درآمد ارزی با بازسازی قطعات نیروگاهی 
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   افقی :
۱ - گماشته. نماینده

۲ - کفش پاشنه دار، پنجره رو به حیاط
3 - حرف پیروزی، ضمیر غایب، جانشین اوگل سرخ

4 - جوانمردماه پاییزی، محبت
5 - ادرس ترسیمیخدای دراویش، خدای قلندر

6 - هدیه دادن، تحفه فرستادناز حروف مقطعه قرآن
7 - آب بندکمك رسانی، یاری دادن

8 - تخم گیاهیکان ناتمام
9 - پارچه کهنهعر وارونه

۱۰ - وجه رایج اروپا
۱۱ - از توابع شهرکرد، شهری در چهار محال و بختیاری

عمودی :
۱ - دخمه اموات اشکانیان

۲ - دستبند زنانه
3 - محصول آتشحرف انتخاب، بله آلمانی، حرف گزینش

4 - کاسه ناتمامشهر صنعتی آلمان
5 - نت سوم، نت مخمور، پیشوند فعل مضارعنام سابق شهرکرد

6 - شیفته و شیداگامت ماده، تخمك
7 - پرده تاشوتخم مرغ فرنگی، گندم

8 - یسار بدون تهبدهی
9 - شلوار جین، قدم یکپا، ژنرال جنگهای انفصالموقع

۱۰ - فریب دهنده
۱۱ - سر درد

جدول شماره 567 بزودی مصرف بنزین رکورد می زند

رئیس صنف جایگاهداران کشــور اظهار داشت: در حال حاضر رقم 
مصرف بنزین در کشور ۱۱۵ میلیون لیتر در روز است و طی دو ماه 
آینده رکورد مصرف بنزین در اواخر ۱۴۰۱ و اوایل ۱۴۰۲ در کشور 
شکســته و جابجا خواهد شد. اســدالله قلیزاده ، درباره روند مصرف 
بنزین در کشــور اظهار داشت: در حال حاضر رقم مصرف بنزین در 
کشــور ۱۱۵ میلیون لیتر در روز اســت و طی دو ماه آینده رکورد 
مصرف بنزین در اواخر ۱۴۰۱ و اوایل ۱۴۰۲ در کشــور شکســته و 
جابجا خواهد شــد.وی با بیان اینکه ســیر افزایش مصرف بنزین در 
کشور از حد نرمال فراتر رفته است و از تولید تا توزیع، حمل و مصرف 
همه از روند کنونی ناراضی هستند، گفت: مهم ترین مسئله در حوزه 
کنتــرل مصرف، تولید خودروهایی با مصــرف پایین و از رده خارج 
کردن خودروهای فرســوده است.رئیس صنف جایگاهداران کشور با 
بیان اینکه کشورهای انگشت شــماری در دنیا می توانند در شرایط 
فعلی ما تاب آوری داشــته باشــند، تصریح کرد: طی سال جاری در 
مصرف روزانه بنزین بین ۸ کشور اول جهان قرار داشته ایم، بنابراین 
قطعا لازم اســت تصمیمات صحیحی در حوزه بهینه سازی و اصلاح 
فرایندها اتخاذ شــود، زیرا تداوم شرایط فعلی به طوری که هر روز 
به رکوردهای جدیدی دست یابیم آسیب های بسیار بیشتری خواهد 
داشت.وی یادآور شد: بخش خصوصی و از جمله جایگاه های سوخت 
در کنار بخش های دولتی، پالایشــگاه ها و شرکت های تابعه وزارت 
نفت تمام تلاش خود را برای سوخت رسانی می کنند تا هیچ مشکل 
و اخلالی وجود نداشته باشد. اما لازم است مسئولین مربوطه نسبت 
به اجرایی کردن برنامه های مربوط به کاهش مصرف و بهینه ســازی 
اقدامات لازم را بکار ببندند.قلیزاده تاکید کرد: ســریع ترین اقدامات 
و پیشــنهاد ما بــرای دولت در جهت کاهش مصرف ســوخت و در 
واقع جلوگیری از هدررفت ســوخت از رده خارج کردن خودروهای 
فرســوده و جایگزینــی آنها با خودروهای جدید اســت که تصویب 

آئین نامه مربوط به آن با تاخیر مواجه بوده است.



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
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گوگل نسخه جدید اندروید را معرفی کرد

»اندروید ۱۵« چه چیزهای جدیدی دارد؟
شــرکت گوگل به تازگی اولین پیش نمایش از اندروید ۱۵ را منتشــر کرده 
اســت که نشان  دهنده آغازی برای انتشار به روزرسانی بزرگ بعدی اندروید 

است.
 این تنها اولین گام در یک فرآیند چند ماهه عرضه اندروید ۱۵ اســت که 
پیش نمایش ها و نســخه های بتا متعددی را قبل از انتشــار نهایی در اواخر 
ســال جاری شــاهد خواهیم بود. بنابراین، در ادامه به بررسی این موضوع 
می پردازیم که چــه موارد جدیدی وجود خواهد داشــت، اندروید ۱۵ چه 

زمانی به طور رسمی منتشر می شود و آیا باید آن را دانلود کرد؟
به نقــل از دیجیتال ترندز، گوگل می گوید اندروید ۱۵ بر ســه حوزه اصلی 
تمرکز دارد: حریم خصوصی/امنیت، حمایت از سازندگان و توسعه دهندگان 

و به حداکثر رساندن عملکرد اپلیکیشن.
در ابتدا با به روزرســانی های حریــم خصوصی و امنیتــی، گوگل خدمات 
Android AD را بــه ســطح برنامه افزودنی ۱۰ افزایش داده اســت. به 
عبارت ساده، این به معنای فناوری جدیدی است که حریم خصوصی کاربر 
را بهبود می بخشــد و تجارب تبلیغاتی شخصی ســازی شده و موثر را برای 

برنامه های تلفن همراه ممکن می سازد.
یک تغییر بیشــتر برای کاربر، اضافه کردن اشــتراک گذاری جزئی صفحه 
اســت. اکنون می توانید بخش خاصی از یــک برنامه را به جای کل صفحه 

ضبط کنید.
عــلاوه بر این، گوگل انواع داده های تناســب اندام و تغذیه بیشــتری را به 
پلتفرم Health Connect خود اضافه می کند و اقدامات امنیتی بیشتری 
برای فایل ها وجود دارد تا شــما را از بدافزارها و تغییرات ناخواســته ایمن 

نگه دارد.
اندروید ۱۵ نیز برخی از تغییرات در دوربین را نیز دارد.  

به طور خاص، بهبودهای نور کم به توســعه دهندگان این امکان را می دهد 
تا روشــنایی پیش نمایش دوربین را افزایش دهند. به طور مشــابه، اندروید 
۱۵ به شــما امکان می دهد کنترل دقیق تری بر روی فلاش دوربین داشته 
باشید و اگر ســازنده موسیقی هســتید، اندروید ۱۵ پشتیبانی UMP را 
بــه برنامه های مجازی MIDI اضافه می کند که امکان عملکرد بیشــتر با 

اپلیکیشن های ادغام و سینت سایزر)Synthesizer( را فراهم می کند.
با توجه به عملکرد اپلیکیشن، اندروید ۱۵ چارچوب عملکرد پویا اندروید را 
ارتقا می دهد. در دستگاه های پشتیبانی شده که دارای اندروید ۱۵ هستند، 
ایــن ارتقاء یک حالت کارآمــد انرژی جدید اضافه می کنــد که »بارکاری 
پس زمینه طولانی مدت« را بهبود می بخشــد. آستانه های حرارتی جدیدی 

نیز وجود دارد.
بســیاری از موارد جدیــد در اندروید ۱۵ بر بهبود پشــت صحنه متمرکز 
شــده اند. گوگل قابلیت های اضافی را در پیش نمایش های توسعه دهندگان 
و نســخه های بتا اعلام خواهد کرد، اما حداقل در حال حاضر، همه نشانه ها 
حاکی از آن اســت که اندروید ۱۵ یک ارتقاء بســیار بزدلانه تر نســبت به 

اندروید ۱۴ دارد.
تاریخ عرضه اندروید ۱۵  

نســخه ۱ پیش نمایش توســعه دهندگان)Developer Preview ۱( از 
امروز در دسترس است. دومین پیش نمایش توسعه دهندگان در ماه مارس 
و بــه دنبال آن نســخه های بتا متعدد بین ماه های آوریل و ژوئیه منتشــر 

می شود.
بر اســاس این جدول زمانی، نســخه نهایی برای ماه اوت یا سپتامبر آماده 

می شود. البته امکان به تعویق افتادن این تاریخ ها وجود دارد.

»ورزش زورخانه ای یا پهلوانی، یکی 
از اصیل ترین ورزش های ایران است 
که در آداب ورسوم و باورهای مردم 
این مرزوبوم ریشه  دارد. این ورزش 
از حدود  ۱۰۰ ســال پیش به اشتباه 
ورزش باستانی نام گرفته؛ اما هرچند 
از این ورزش در دوران قبل از اسلام 
آثار مشخصی به صورت کتاب نوشته 
در دست نیست، ولی باید با ورزش 
بررسی  و  مطالعه  باستان  ایران  در 

شود.«

آنچه اشــاره شد، بخشــی از گفت گو با 
محســن بهزاد، فرزند مرحوم استاد علی 
بهزاد، بنّا و معمار چیره دست اصفهانی، 
از نوادگان اســتاد محــب علی بیک لله 
ناظر و واقف عمده مسجد جامع عباسی 
در میدان نقش جهان اســت. او که طراح 
زورخانه علیقلی آقــا در اصفهان بوده و 
این طراحی را بــا محوریت زورخانه ها و 
ســاختمان های ورزش پهلوانی به انجام 
رســانده، در رشــته های عمران، آب و 
محیط زیست، عمران ســاختمان و نیز 
کارشناســی ارشد مهندســی معماری 
دانش آموخته شده و از پژوهشگران حاذق 

معماری ایرانی است.
لطفاً صحبت را با موضوع قدمت،   

ریشه و پیشینه ورزش زورخانه ای 
آغاز کنید.

ورزش زورخانــه ای یــا پهلوانــی یکی 
و  قدیمی تریــن  اصیل تریــن،  از 
شناخته شده ترین ورزش های کشور ایران 
است که ریشه ای عمیق در آداب ورسوم و 
باورهای مردم این مرزوبوم دارد و از حدود 
 ۱۰۰ سال پیش به اشتباه ورزش باستانی 
نام گرفته، زیرا این ورزش با آداب ورسوم 
امروزی، قبل از اسلام وجود نداشته و در 
کتاب های تاریخی، آداب و اخلاق ایرانیان 
مطلبی راجع به زورخانه یا محلی شبیه به 
آن و ورزش باستانی به چشم نمی خورد 

که ما بخواهیم از آن به ورزش باستانی یاد 
کنیم؛ اما هرچند به صورت کتاب نوشته، 
آثار مشــخصی در دوران قبل از اسلام از 
این ورزش در دســت نیست ولی ورزش 
زورخانه ای باید با ورزش در ایران باستان 
مطالعه و بررسی شود، زیرا وجود صفات 
پهلوانــی، فتــوت و روح جوانمردی در 
زورخانه هــا و فرهنگ و آییــن ورزش 
زورخانه ای، قطعاً با آیین پهلوانی دوران 

باستان پیوند آشکار دارد. 
همچنین شــباهت آلات و ادوات ورزش 
زورخانه مانند میل باگرز، کباده با کمان 
و ضرب که می تواند قرابت و نشــانی از 
طبل و کوس داشته باشد و در جنگ های 
ایرانیان به کار می رفته و نیز فارسی بودن 
اسامی حرکات و آلات ورزشی و نام خودِ 
زورخانه که کاملًا ریشه ایرانی دارد همگی 
دلیل این ادعاســت. درنتیجــه ورزش 
زورخانه یا پهلوانی، یک هنر رزمی بوده 
که بیان کننده باورهای اسلامی، عرفانی و 

باستانی ایران زمین است. 
با ورود اســلام بــه خاطــر دوام آئین، 
این  تازه ای درباره منشاء  اســطوره های 
آئین پدید آمد و آن را با اسلام پیوند داد 
که این پیوند همراه با ریشه های تاریخی 
آن بود، البته به جهت هم سویی و انطباق 
موازین و معیارهای آن با تعالیم اسلامی 

و بــه تبعیت و پیروی از احکام و فرامین 
دینی و سرمشــق قرار دادن پیشــوایان 
دینی به تدریج از رونق و اعتبار بیشتری 
برخوردار شد و به لحاظ توجه عمیق به 
گرایش ها و علائق مذهبی همچنان تا به 
امروز مداومت کرده اســت. در آن دوران 
حضرت علی)ع( نخستین مسلمانی است 
که به لقب فتــوت و جوانمردی مفتخر 

شده است.
زورخانه علیقلی آقا را چگونه و در   

چه زمانی و برای چه کسی طراحی 
کردید؟

اول اینکه مفتخرم که محلی را در شهر 
آبــا و اجدادیم طراحی کردم که تا زمان 
پایداریــش در آن همــواره جوانمردی 
صداقت و صفا تداعی می شود و در همه 
حال به نام و ذکر امیرالمؤمنین حضرت 

علی )ع( مزین می شود. 
دوم اینکه افــرادی از روی ناآگاهی این 
زورخانــه را قدیمی تریــن زورخانه های 
اصفهان معرفی می کننــد و با زورخانه 
قدیمــی بازارچه علیقلی آقا که در اواخر 
دوره قاجار ساخته شده بود و هم اکنون به 

مغازه تبدیل شده است اشتباه می گیرند.
این زورخانــه را ســال ۱۳۸۰ طراحی 
کردم که در آن زمان، شــهردار اصفهان 
آقای مهندس محمدعلی جوادی ســی 

و چهارمین شــهردار این شــهر و آقای 
مهندس ســمنانی نیز مدیــر طراحی 
شهری شهرداری اصفهان بودند. در ۲۸ 
مهرماه ۱۳۸۰ بود که به همراه مدیریت 
وقت طراحی شهری شهرداری اصفهان، 
شهردار منطقه یک و یکی از معاونانشان 
به محله علیقلــی آقا رفتیــم. در آنجا 
محوطه ای را به من نشان دادند و از من 
خواستند تا محلی را برای ساخت زورخانه 
جانمائی و زورخانه ای را طراحی کنم که 
در ایران، تک باشــد و مثــل و مانند آن 
در هیچ کجای کشــور نباشد و شهردار 
گفتند ما مهمان خارجی که داریم محل 
مناســبی را جهت بازدیــد زورخانه در 

اصفهان نداریم.
در همان جلســه قرار شــد نقشه های 
معماری و ســازه توســط بنده طراحی 
و تهیه شــود و حتی قرار شد مجری و 
پیمانکار ســاخت آ زورخانــه نیز خودم 
باشــم و صورت جلسه ای نیز تنظیم و به 
امضای حاضرین رسید. چون در آن زمان 
استاندارد خاصی برای طراحی زورخانه ها 
نظیر کتاب نویفرت وجود نداشــت ابتدا 
مجبور شدم چند زورخانه دایر آن زمان 
ازجملــه زورخانه نجارپــور، آرش، آهن 
و پوریای ولی را بررســی کنم تا الگوی 
استانداری را برای طراحی انتخاب کنم؛ 
اما این چند زورخانه، بدون طراحی و غیر 
کارشناسی توسط افراد عامی ساخته شده 
بود و نمی توانســت معیــار طراحی من 
باشــد. به هر صورت معایب و محاســن 
آن ها بررســی کردم و چــون به نتیجه 
نرسیدم به توصیه مرحوم پدرم به تهران 
رفتم و خدمت آقای مهندس هاشمی طبا 
رئیس سازمان تربیت بدنی کشور و معاون 
رئیس جمهور وقت رســیدم و از ایشان 
خواســتم بهترین زورخانه های ایران که 
در نظرشان جالب است را به بنده معرفی 
کنند تــا بتوانم پس از بررســی، الگوی 

استاندارد را تهیه کنم.

میراث فرهنگی

گفت وگو با جواد مزدآبادی ـ کارگردان »چرخ گردون«

باید آرام آرام مردم را سمت تلویزیون سوق دهیم
ســریال طنــز »چرخ گــردون« به 
و  مزدآبــادی  جــواد  کارگردانــی 
تهیه کنندگی سعید مرادی هر شب 
ســاعت ۲۱و ۳۰ دقیقه از شبکه دو 
ســیما به روی آنتن می رود. حمید 
لولایــی، علیرضــا خمســه، کمند 
امیرســلیمانی، نیما شاهرخ شاهی، 
شهین تسلیمی و ... در این مجموعه 

طنز ایفای نقش کرده اند.
جــواد مزدآبادی درباره تولید فصل های بعدی این مجموعه طنز که بنا بود 
تا ۹۰ قســمت ادامه داشــته باشــد اعلام کرد: فعلًا وارد فاز دوم نشده ایم. 
امیدواریم مردم کارمان را دوســت داشته باشند تا با انرژی  فصل های بعدی 
را ادامه بدهیم. او در عین حال تاکید می کند که ساخت کارهای خانوادگی 

شاد اکنون نیاز مردم است و خوب کردن حال مردم در اولویت است.
مردم »چرخ گردون« را دوست دارند؟  

مزدآبــادی ابتدا بــه بازخوردهایی که تاکنون از »چرخ گردون« از ســوی 
مخاطبان گرفته اند اشــاره و اظهار می کند: به هر حال واقعیت امر این است 
کــه تلویزیون در این مــدت یک ریزش زیادی در بخش مخاطب داشــته 
و الان با یــک رویکرد تحولی جدید دوبــاره می خواهد مخاطب با خودش 
آشــتی بدهد با کاری هم که ما کردیم به نظر می آید مردم با سریال ارتباط 
برقرار کرده اند و از قســمت به قســمت کار بازخوردهای خوبی به خصوص 
از شهرســتان ها می گیریم. فکر می کنم هر کاری که فضای شاد خانوادگی 
داشته باشد قطعاً مردم دوست دارند و مطمئن باشید که کار دیده می شود.

وی ادامــه می دهد: خدا را شــکر تا الان بازخوردهای خوبی از ســریالمان 
گرفته ایم اما ســعی می کنیم از خودمــان تعریف نکنیم چون به هر حال ما 
باید آرام آرام مردم را به ســمت تلویزیون سوق بدهیم. ما به اندازه و سهم 
خودمان کارمان را انجام داده ایم و بســیار برای این کار زحمت کشــیدیم. 
اکنون تمام تمرکزمان روی »چرخ گردون« است که مورد توجه مردم قرار 
بگیرد. به نظر می آید اگر این رویکرد ادامه داشته باشد و شاهد کارهای این 
چنینی با فضای خانوادگی شــاد باشــیم قطع به یقین مخاطبان تلویزیون 
افزایش پیدا خواهند کرد و تلویزیون را به عنوان یک دوســت همچنان در 

خانه هایشان حفظ می کنند.
کارگردان »چرخ گردون« در عین حال تاکید می کند: در حال حاضر در این 
شرایط خوب کردن حال مردم رســالت اصلی رسانه جمعی مثل تلویزیون 
اســت. ان شــاءالله که این اتفاق بیفتد. امیدواریم مردم هم کار ما را دوست 

داشته باشند تا بتوانیم با انرژی فصل های بعدی را هم ادامه بدهیم.
بازیگران جدیدی وارد خواهیم کرد  

کارگردان ســریال های طنز »چهار چــرخ« و »دنگ و فنگ روزگار« درباره 
حضــور بازیگران جدید در فصل های بعدی »چــرخ گردون« هم می گوید: 
اصلیــت بازیگران در کار حفظ می شــود اما یکســری کاراکترها را با توجه 
بــه بازخوردهایی که می گیریم پررنگ تر و کم رنگ تر می کنیم و یکســری 
بازیگــران جدید هم وارد خواهیــم کرد که در مجمــوع ترکیبی از این ها 

می تواند جان تازه ای به سریال بدهد.

هنر هفتم

روستای قلات، بهشتی در استان فارس

روســتای قلات یکی از جاذبه های طبیعی و تاریخی شهرستان شیراز است 
که در استان فارس واقع شده است. این روستا با موقعیت جغرافیایی خاص 
و فرهنگ متمایزی که در آن حاکم اســت، هر ســاله گردشگران بسیاری 
را بــه خود جلب می کند. با مناظر زیبــا و آرامش بخش خود، قلات یکی از 
مقصدهای محبوب برای گردشــگران داخلی و خارجی اســت که به دنبال 
فرار از شــلوغی شهر و تجربه زندگی روستایی هستند. در این مقدمه قصد 
داریم به بررســی و توصیف مختصری از ویژگی ها و جذابیت های این روستا 

بپردازیم.پرواز

چرا به روستای قلات شیراز بریم؟  
در ارتفاعات ۲۰۶۵ متری از ســطح دریا، یک دنیای زیبا و شگفت انگیز به 
نام قلات شیراز خود را به نمایش می گذارد. این روستای فراموش نشدنی با 
جمعیتی نزدیک به ۷۰۰۰ نفر، نه تنها به خاطر آثار باســتانی و جاذبه های 
فرهنگی و تاریخی خود شــهرت دارد، بلکه به خاطر زیبایی های طبیعی و 

تجربه ی فراموش نشدنی که در آنجا شما را در بر می گیرد. 
وقتی از دور به ســوی قلات حرکت می کنید، حتــی نمی توانید به تمامی 
زیبایی های آن پی ببرید. از جاری شــدن چشمه های سرسبز کوه ها تا غرق 
شــدن در دره های عمیق و خنک در ایام گرم، هر زاویه ای از این روستا به 

یاد ماندنی است.
قلات شــیراز به عنوان یکی از مقاصد گردشــگری برجســته استان فارس 
شناخته می شود، و دلیلش نه تنها در قدمت تاریخی ویژه ای که دارد، بلکه 

در جلوه های زیبای طبیعتی و آثار باستانی چشمگیر آن است. 
همچنین، بافت مسکونی متمرکزی که در آغازین سوگ همچنان با افتخار 
در آغازین ســوگ خود به همراه داشــته، شــاهکاری از معماری سنتی را 
در بی نهایت زیبایی کوهســتانی ارائه می دهد. اینجا جایی اســت که شاهد 
ارثیه هایی از گذشته باشــید که از بی مهری ها و سختی های زمان خود کم 
نکرده اند و همچنان با زیبایی از گذشته خود باقی مانده اند، حتی اگر برخی 

از آن ها به دیواره های خشتی خاموشی سقوط کرده باشند.

فرهنگ مردم روستای قلات  
مطمئناً شنیده اید که مردم شیراز به عنوان یکی از مهمان نوازترین قوم های 
ایران شناخته می شــوند. واقعاً، این باور کاملًا صحیح است. روستای قلات 
شــیراز نیز این افتخار را دارد؛ مردم این روســتای زیبا در روزهای جشن و 
مراسم های مختلف، از جمله عروسی ها و جشنواره های مذهبی، مراسم هایی 

زیبا و خاص برگزار می کنند.
در مراســم های عروسی و جشن ها، بســیاری از مردم این روستا لباس های 
عشــایری از نوع قشقایی را پوشیده و از موسیقی های محلی و واشنگ لذت 
می برند. واشنگ یک نوع هم آوازی است که به وسیله زنان بومی این منطقه 
در مراسم های عروسی اجرا می شــود و بسیار دلنشین و زیباست. وقتی به 
سازهای متداول روستای قلات فکر می کنیم، ضرب، ویلون، دهل و سرنا به 
ذهن می رسند. این سازها بخشی از فرهنگ و هویت موسیقی این منطقه را 

شکل می دهند و در مراسم ها و جشن های مختلف به کار می روند.
روستای قلات شیراز با جمعیت بالغ بر ۷۰۰۰ نفر، یکی از مناطق باستانی و 
دل نشین است. مردم این روستا از گویش بازمانده فارسی میانه جنوب غربی 
استفاده می کنند که در دوران ساسانی به عنوان زبان مردم فارس بوده است. 
آن ها به کشاورزی، دامداری، باغداری و حرفه گیوه بافی مشغول هستند. در 
مراســم ها، مردم از لباس های قشقایی استفاده می کنند و با سازهایی چون 
ضرب، ویلون، دهل و سرنا، موسیقی محلی اجرا می کنند. در عروسی ها، آواز 
واشنگ و بازی های ســنتی مانند چوب  بازی و ترکه  بازی مورد توجه قرار 
می گیرند. این روســتا یکی از مراکز تولید گیوه است که نوعی کفش سنتی 

با مواد طبیعی است که با گذر زمان نرم تر و راحت تر می شود.

غذاهای محلی روستای قلات  
در روستای قلات شیراز، انواع رســتوران ها و کافه های فراوانی وجود دارند 
که برای شــما راحتی فراهم می کنند و نگرانی هایی مثل دسترسی به غذا 
یــا حمل بار های اضافی برای پخت وپــز را از بین می برند. از جمله غذاهای 
محلی پرطرفدار در اینجا می توان به کشک و پیاز، کشک و گردو، کله پاچه، 

عدسی و آش رشته اشاره کرد.
بسته به فصلی که به قلات سفر می کنید، می توانید از میوه های خوشمزه و 
متنوعی مثل انگور، بادام، گردو، انجیر، انار، زردآلو و گوجه ســبز لذت ببرید 
که در این منطقه فراوانی دارند. همچنین، محصولات لبنی اورگانیک مانند 
شیر، پنیر کشک و کره نیز از جمله تولیدات برجسته روستای قلات شیراز 

هستند که می توانید امتحان کنید و از مزه و کیفیت آن ها لذت ببرید.

سیری در ایران

خروش خرم رود

نتایج یک مطالعه هشــدار داده است که تغییرات 
آب و هوایی باعث گســترش و شــیوع ملخ ها در 
سراسر جهان خواهد شد.یک مطالعه جدید درباره 
احتمال ظهور دســته های بزرگ ملــخ به دلیل 
تغییرات اقلیمی هشدار داده است؛ به گونه ای که 
کارشناسان دانشگاه ملی سنگاپور می گویند که باد 
و باران شــدید می تواند منجر به شیوع بزرگ تر و 
بدتر ملخ های بیابانی شود و تغییرات آب و هوایی 
ناشی از رفتار های انسان به طور بالقوه باعث تشدید 
الگو هــای آب و هوایی و افزایش خطر گســترش 
بیماری شــود.طبق این مطالعه، آنچه که نگران 
کننده است این که محققان هشدار می دهند این 
دســته های بزرگ ملخ می توانند اثرات مخربی بر 
زنجیره غذایی جهانی داشــته باشند.شیاو هانگ 
هی، محقق این مطالعه گفت: عدم رسیدگی به این 
خطرات می تواند فشار بر سیستم های تولید غذا را 

افزایش دهد و ناامنی غذایی جهانی را تشدید کند.
ملخ بیابانی حشــره ای مهاجر است که به صورت 
دسته های میلیونی در مسافت های طولانی سفر 
می کند و محصولات کشــاورزی را از بین می برد 
و باعث قحطی و ناامنی غذایی می شــود.ازدحام 
یک کیلومتر مربعی این گروه های ملخ شامل ۸۰ 
میلیون ملخ اســت و می تواند محصولات غذایی 

کافــی برای تغذیــه ۳۵۰۰۰ نفــر را در یک روز 
 Science مصرف کند.این مطالعه که در ژورنال
Advances منتشــر شد، توضیح داده است که 
پیشــگیری و کنترل این دسته های مخل در آب 
و هوای گرم دشــوار اســت.برای ارزیابی خطرات 
شــیوع ملخ در آفریقا و خاورمیانه و ارتباط آن با 
تغییرات آب و هوایی، دانشمندان با استفاده از ابزار 
داده مرکز ملخ فائو، شــیوع ملخ صحرا را از سال 
۱۹۸۵ تــا ۲۰۲۰ تجزیه و تحلیــل کردند.آن ها 
یــک چارچوب مبتنی بر داده را برای بررســی 
الگو های حشرات ایجاد و از آن استفاده کردند 
تا ببینند چه چیزی ممکن اســت باعث شیوع 
بیماری در فواصل طولانی شود.آن ها دریافتند 
که ۱۰ کشور از جمله کنیا، مراکش، نیجر، یمن 
و پاکستان بیشــترین مورد از شیوع ملخ را در 

میان ۴۸ کشور آسیب دیده تجربه کرده اند.

هشدار محققان در مورد گسترش ملخ ها به دلیل تغییرات آب وهوایی
دریچه علم

دنیای فناوری

 عیدی  کارمندان  کفاف  مخارج  زندگی را نمی دهد 
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